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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO. SLOVENSKE 
KONJIÇE. ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
Današnja številka ima nekoliko povečan obseg, saj se je v ured-
ništvu zbralo toliko materialov, da bodo morali nekateri zagledati luč 
sveta šele prihodnji teden. 
Pozornost velja tokrat Slovenskim Konjicam, katerih delovni ljudje 
praznujejo občinski praznik. Iskrene čestitke tudi iz našega ured-
ništva. 
Žalski preši, slovenski popevki in ograji pod električno napetostjo 
smo tokrat namenili nekaj več prostora, saj je vse troje vzbudilo v 
Žalcu oziroma v Celju veliko zanimanje. 
Za prihodnjo številko pa pripravljamo dvostransko reportažo o vlaku 
Dratstva in enotnosti. MILAN SENIČAR 

IZREDNI GOSPODARSKI USPEHI 
Praznik občine Slovenske Konjice \ 

12. oktober je pomemben datum v 
življenju delovnih ljudi in občanov. 
Letošnjega smo z osrednjimi sveča-
nostmi in pomembnimi delovnimi zma-
gami nagega združenega dela začeli 
praznovati v Zrečah na obronkih Po-
horja. Spominjamo se slavnih dni naše 
borbene preteklosti, ko so borci le-
gendarnega Pohorskega bataljorm v 
neposredni bližini Zreč izvedli eno od 
svojih prvih uspešnejših akcij proti 
okupatorju. Tu so potekali težki boji 
in v naših Stranicah je fašistična zver 
v obupu svoje nemoči in porazov za-
grešila enega svojih najhujših zlo-
činov v tem delu Slovenije. Grobnici 
stotih talcev nas vedno znova spomi-
njata, kako težka in kruta je bila na-
ša narodnoosvobodilna borba in pot 
00 končne zmage. 

Vsž, še posebno mlada generacija 
"flora iz naše revolucije črpati svoj 
Odnos do tistih vrednot, ki jih je ob-
^koval naš narodno osvobodilni boj 
in so potrjene z žrtvami in zapisane 
• krvjo naših narodov in narodnosti. 

Predvsem imata torej tudi naša se-
^djriost in prihodnost korenine v naši 
slavni preteklosti, kjer smo črpali 
^oči in navdiha za razvoj novih sa-
^oiLpravnih socialističnih odnosov 
^ed ljudmi. Samoupravljanje postaja 
Prevladujoča oblika naše družbene za-
^^sti in odgovornosti. Prav v tem času 
stojijo pred nami velike in odgovorne 
^oge. Bolj dosledno in z večjim re-
^iucionamim nemirom moramo uve-
ljaviti družbeno-ekonomski položaj na-
^Cffa delovnega človeka in hitreje re-
®et)aii zapletena gospodarska vpraša-
nja. 

Za našo občino lahko trdimo, da 
tako v združenem delu, interes-

skupnostih kot v krajevnih skup-
^stih in drugod dosegli vrsto po-
^^tnbnih rezultatov. Delegatski sistem 

v svojem drugem mandatnem ob-
^^ju zaživel na nomh osnovah in 
^^segei nove kvalitete. Dosežen je kva-
•'eie/z premik v vsebini dela delegacij 
^ Vse bolj do izraza prihaja dejan-
^ reševanje najbolj perečih vpra-

šanj na široki, delegatski osnovi v 
TOZD, KS in SIS. Temeljne samo-
upravne skupnosti in organizacije ter 
njihove delegacije povezane v konfe-
rencah moramo v bodoče še bolj uve-
ljaviti kot prostor za zagotavljanje 
organiziranega socialističnega samo-
upravnega vpliva na usmeritev dela 
delegatov v skupščinah. Potrebno je 
poudariti, da je v porastu interes in 
zanimanje delovnih Ijtidi in občanov za 
razreševanje vseh perečih vprašanj, 
s katerimi se srečujejo na delovnem 
mestu ali v kraju, kjer živijo. 

Ne glede na to, da v združenem 
delu dosegamo solidne rezultate, da 
nekatere TOZD segajo v sam vrh go-
spodarjenja v Sloveniji in širše, pa 
mora biti naš pristop še odgovornej-
ši. V sleherni TOZD in vseh družbenih 
dejavnostih moramo presoditi odnos 
do gospodarjenja, kar še posebej ve-
lja za tiste TOZD, ki poslujejo na me-
ji rentabilnosti oziroma tiste, ki po-
slujejo z izgubo, pa čeprav jih ni ve-
liko. 

še bolj se moramo zavedati, da ni 
mogoče ločeno obravnavati osebne, 
skupne in splošne porabe brez realne-
ga upoštevanja dosežene akumulacije 
in družbene produktivnosti. Naši se-
danji in bodoči uspehi so odvisni od 
ustvarjenega dohodka, ki pa ga lahko 
povečujemo le z racionalnejšim in 
bolj produktivnim gospodarjenjem. 

Pa vendar za ta čas lahko ugoto-
vim, kljub nekaterim slabostim, ki 
smo jih že analizirali, da so naši re-
zultati poslovanja tako lani kot letos 
dobri. Pri tem je še posebno pomemb-
no, kako uresničujemo srednjeročni 
program razvoja naše občine za ob-
dobje 1976/1980. Pri tem moramo biti 
zadovoljni. Družbeni proizvod v tem 
obdobju nam raste v povprečju 16-
odstotno, planirali smo ga le 10 od-
stotkov. Naš izvoz dosega skoraj 30-
odstotno rast, čeprav smo planirali 
poprečno letno stopnjo na 25 odstot-
kov. Rast industrijske proizvodnje 
smo planirali po stopnji 9 do 10 od-
stotkov letno, dosegamo pa 12,6 od-
stotno rast. 

Pomembni so dosežki na področju 
investicij, kjer smo planirali za vse 
obdobje 135 milijard SD naložb v go-
spodarstvo in 40 milijard SD v ostale 
dejavnosti. Upoštevajoč, da so v tem 
času v teku oziroma tik pred začet-
kom že investicije v skupni vrednosti 
preko 90 milijard in upoštevajoč vse 
kar smo naredili v zadnjih dveh, treh 
letih, lahko z veseljem ugotovimo, da 
bomo investicijski plan realizirali pred 
rokom. 

Poudariti moram, da so naši delov-
ni ljudje in občani v lanskem letu 
izglasovali tretji samoprispevek v vi-
šini 2 odstotkov, na zreškem območju 
pa celo 3 odstotkov. • Na ta način bo-
mo v občini zbrali blizu 25 milijard 
SD, pri čemer izhajamo iz programa 
sleherne KS in SIS. še vedno pa je 
prisotno tudi dodatno združevanje 
sredstev glede na konkretne akcije v 
krajevnih skupnostih, prav tako pa 
se je zelo razmahnilo prostovoljno 
udarniško délo. 

V zaključni fazi izgradnje so po-
membni investicijski objekti, med ka-
terimi želim omeniti posebej izgrad-
njo kovaško-predelovalnih obratov 
UNIORJA iz Zreč, za katero temeljni 
kamen smo položili v soboto, hotela 
v Zrečah in na Rogli, odprti so novi 
proizvodno-skladiščni prostori Cometa, 
ki slavi 20-letmco in kjer je bila v so-
boto svečana seja vseh zborov skup-
ščine občine, SIS in DPO, v pripravi 
in izvedbi so razna komunalna in ce-
stna dela, pa več o tem na drugih 
straneh te številke Novega tednika. 

Ponosni smo na mnoge svoje uspe-
he, prì tem želim še posebej omeniti 
uspehe UNIORJA in COMETA iz Zreč, 
ki se po zbornični analizi že drugo 
leto zapored uvrščata med 30 najus-
pešnejših delovnih organizacij v Slo-
veniji. 

Delovni ljudje in občani naše ob-
čine gledamo v svoj jutrišnji dan po-
nosni na dosežene uspehe, z vedrino 
in optimizmom. 

FRANC BAN 
predsednik skupščine občine 

Slovenske Konjice 

10. KONGRES ZSMS 

Danes se je pričel deseti 
kongres ZSMS kar sovpada s 
35-letnico sutanovitve sloven-
ske mladinske organizacije. 
Delegati bodo na üíongresu 
ocenili dosedaj prehojene poti 
ZSMS, kar bo tudi podlaga za 
nove smernice pri načrtova-
nju dejavnosti mladih v pri-
hodnjem obdobju. ZSMS ê 
mnogo prispevala h gradnji 
našega družbeno-političnega 
in ekonomskeiga sistema še 
zlasti pa k oblikovanju mla-
de osebnosti. Zato bodo tudi 
odločilnega ркт^.епа izraženi 
smotri mladih na kongresu, 
da ZSMS postane še množič-
nejša in učinkovitejša druž-
beno-politična organi2iacija 
mlade generacije. Z dosled-
nim izvajanjem akcijske us-
meritve ter stalnim preverja-
njem programskih izhodišč 
mora ZSMS doseči pri zado-
voljevanju interesov mladih, 
tako stopnjo razvoja, da bo 
vsaîc mlad človek našel svo-
je mesto znotraj različnih ob-
lik delovanja mladimske or-
ganizacije. Kajti tudi mlad 
človek lahko samo v življenj-
ski praksi, pri delu in odgo-
vornem odločanju, preverja 
samega sebe. Temelj akcije 
mladih v prihodnja mora še 
bolj kot doslej biti usmerjen 
v udeležbi v samoupravnem 
odločanju in . vsebinskem de-
lovanju znotraj delegatskega 
sistema. Toda ne s številč-
nostjo svojih predstavnikov, 
temveč s kvalitetnejšo vsebi-
no odločanja. To pa bo mo-
goče doseCi s šiofko mobili-
zacijo mladih, ki bodo v 
ZSMS oblikovali skupna sta-
lišča do različnih družbenih 
problemov in jih preverjali 
ter uveljavljali s konkretno 
akcijo znotraj frontne SZDL. 

Tudi ZSMS mora vse bolj 

postafjati »fronta« celotne so-
cialistične mladine. Akcijska 
in idejna enotnost mladine 
mora biti zasnovana na inte-
resih mladih, katerim je tudi 
skupni cilj razvoj samouprav-
ne socialistični družbe. 

Družbene organizacije in 
društva, ki vključujejo pre-
težni del mlade populacije so 
v takšnih prizadevanjih front-
ne organizacije izredno po-
memben dejavnik. Z zadovo-
ljevanjem svojih interösov 
mora mlad človek učinkovi-
teje vstopati tudi v proces 
zadovoljevanja širših družbe-
nih interesov. 

V celotna akcijska prizade-
vanja, o katerih bo kongres 
ZSMS začrtal nove poti, pa 
mora v ospredje biti postav-
ljen odnos do dela in prob-
lematika usmerjenega izobra-
že\'anja. Obe prvini morata 
postajati eno. To pa še ni 
vse, ZSMS mora tudi do dru-
gih vprašanj jasno začrtati 
svoje maloge in si prizadeva-
ti, da jüi v neposredni pra-
ksi povsod tam, kjer dela in 
živi, tudi uresniči. 

Oblike delovanja ZSMS se 
bodo morale v prihodnje raz-
vijati na temeljih spoznanj te-
orije in pra'kse, tako da bodo 
zajemali vsebino, ki jo druž-
beni razvoj postavlja pred 
mlado generacijo. Odvreči bo 
potrebno nekatere klasične 
metode dela z mladimi in 
iskati nove — učinkovitejše. 

Naloge, ki stojijo pred mla-
do generacijo so vse širše) in 
zahtevnejše ter zahtevajo vse 
večjo odgovornost mladih za 
svojo in družbeno prihod-
nost. Zato bodo kongresni 
sklepi za program ZSMS v 
prihodnje izrednega pomena. 

VIKI KRAJNC 

CELJE 

VSE ZA OTROKA 
v pravem p>omenu besede in ne samo v dneh od 

14. do vključno 18. oktobni, kolikor bo odprt v dvo-
rani Golovec sejem pod tem imenom. Zato je tudi 
celjski sejem »Vse za otrolca« v organizaciji Zavoda 
športno rekreacijskega centra Ck)lovec sestavni del 
družbene skrbi za zdravo življenje, rast in razvoj 
najmlajših. 

Na letošnjem sejmu bo sodelovalo 75 raastavljal-
cev iz vse države. Gre torej za jugoslovanski sejem. 
Sicer pa bo imel tri dele: razstavnega, potrošniškega 
in spi-emljajoče prireditve, ki bodo sejmu daJe tudi 
osnovno vsebino. Gre za razpravo o mnogih vpraša-
njih, ki so aktualna za otrokovo življenje, pomembna 
pa bo tudi okrogla miza o programskih izhodiščih 
vzporednih prireditev tega sejma. 

Letos prvič bo po zaslugi Zdravstvenega centra 
urejen vzgojno zdravst\'eni kotiček. V njem bo imel 
posebno mesto tudi robot »Maks Kadilec«, ki prihaja 
iz Kolna in ki bo opozarjal na škodljive vplive tenjô-
nja za človeka. 
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CELJE 

POGOVOR Z RIHAROM MAJCNOM 
Tudi mladi iz Celja so se 

na 10. kongres Zveze socia-
listične mladine Slovenije te-
meOjito pripravljali. Že v 
spomladanskih mesecih so 
ocenili svoje delo in aktiv-
nost v zadnjih letih ter pre-
gledali, v kolikšni meri so 
iiresničili sklepe, ki so jih 
sprejeli na 9. kongresu ZSMS. 
Na katerih področjih dela so 
se najbolje izkazali in kako 
eo se pripravljali na 10. kon-
gres ZSMS pa nam je v raz-
govoiru povedal Rihard Maj-
cen, predsednik občinske 
konference ZSMS v Celju. 

R. MAJCEN: »Najprej bom 
• kratkem orisal naše delo v 
Badnjih letih in tako povzel 
oceno, ki smo jo sprejeli na 
majeki programski konferen-
ci. Iz te ocene je mogoče 
razbrati, da smo mladi v Ce-
lju dosegli vrsto vsebinskih 
in organizacijskih premikov 
pri svojem delu. S tem smo 
še bolj približali organizacijo 
Zveze socialistične mladine 
slehernemu našemu članu. V 
mnogočem smo uspeli pred-
vsem zato, ker smo veliko 
pozornost posvetili idejnopo-
litičnemu in marksističnemu 
izgrajevanju mladincev. Orga-
nizirali smo več političnih 
šol, ustanovili nove in nove 
marksistične krožke po šo-
lah. Ob tem naj povem, da 
smo tudi v dijaško samo-
upravo po šolah vnesli no-
vega duha. Ustanovili smo 
oddelčne konference, ki so 
po lastni presoji oblikovale 
programe svojega dela ter зе 
povezovale z osnovnimi orga-
nizacijami Zveze socialistične 
mladine. Velik korak smo 
storüi tudi pri povezovanju 
osnovnih organizacij ZSMS s 
pionirskimi organizacijami, ki 
so pogosto same p red i ra le , 
katere člane naj glede na 
aktivnost sprejmemo v mla-
dinsko organizacijo, če se-
daj rečem še nekaj besed o 
mladih v zdrviženem delu 
moram najprej poudariti, da 
smo tudi v okviru naših 
oiinovnih organizacij posvetili 
veliko pozornost uveljavlja-
n ju zakona o združenem de-
lu. Ob tem smo imeli po 
asnovnih organizacijah več 
seminarjev, razgovorov in 
lïroblemskih konferenc. V 
krajevnih skupnostih smo z 
delom nekoliko šepali, a tu-
di v krajevnih osnovnih orga-
nizacijah se prav v zadnjem 
času čutijo vsebinski premiki 
v njihovem delu, saj se vse 

bolj povezujejo z osnovnimi 
organizacijami iz združenega 
dela. Ko govorim o celjskih 
mladincih in njihovem delu 
v zadnjem obdobju moram 
spregovoriti tudi o delu v de-
legacijah. Kajti prav vlogo 
organizacije ZSMS pri razvi-
janju delegatskih odnosov 
smo v preteklem obdobju še 
posebej poudarjali. Menim, 
da smo opravili večino nalog, 
ki smo si jüi zastavili s tem 
v zvezi, čeprav moramo tudi 
v bodoče zastaviti jasne na-
loge, kako še naprej delati, 
da bi uveljavili vsa načela 
delegatskega sistema. Naj ze-
lo kratko omenim še neka-
tere druge uspehe, ki smo 
jih dosegli v preteklem ob-
dobju. Zelo dobro smo se 
odrezali pri udeležbi na zvez-
nih mladinskih delovnih 
akcijah, saj smo dobili kar 
dve najvišji priananji — pla-
keti Veljka Vlahovica. Sode-
lovali smo z mladinci v JLA, 
veliko smo naredili na po-
dročju kadrovske politike, za-
stavili naloge na področju 
informiranja, še bi lahko na-
števal, saj smo v obdobju po 
9. kongresu dosegli res lepe 
uspehe pri našem delu. 

NT: Kako pa ste se mladi 
Celja pripravljali in pripravi-
li na 10. kongres ZSMS? 

R. MAJCEN: »Zelo zgodaj 
smo se vključili v priprave 
na kongre-s in izvolili tudi 
svoje delegate. Dogovorili 
smo se za posebne teme, ki 
jim bomo posvetili največ po-

zornosti ter jih v obliki raz-
prav posredovali na kongre-
su. Izdelali smo akcijski pro-
gram za izvedbo javne raz-
prave o kongresnih doku-
mentih in moram reči, da so 
osnovne organizacije resno 
opravile vse predkongresne 
naloge.« 

NT: Katerim problemom 
pa ste v razpravi posvetili 
največ pozornosti? 

R. MAJCEN: »Najprej bi 
izpostavil problem mentor-
stva, o katerem smo v okvi-
ru občinske konference in 
predvsem komisije za delo z 
mladimi pri komiteju ZKS že 
večkrat razipravljali. Mladi v 
osnovnih organizacijah si 
namreč želijo, oziroma i)0-
trebujejo mentorje, ki bi jim 
pomagali pri njihovem delu. 
Problemi pa nastajajo pri iz-
biri vistrezaiih kadrov, ki bi 
imeli za delo z mladimi 
ustrezno znanje, pa tudi in-
teres. Drugo vprašanje je ve-
zano na informiranje mladih. 
Z njim še zdaleč nismo za-
dovoljni, zato mu bomo tudi 
v obdobju po kongresu po-
svetili še več pozornosti. In 
dalje, v času priprav na kon-
grese smo temeljito sprego-
vorili tudi o problemih vklju-
čevanja invalidne mladine v 
delo mladinske organizacije. 
Tudi ia tema bo vključena v 
eno od razprav naših dele-
gatov.« 

NT: 10. kongres ZSMS bo 
prinesel tudi vrsto statutar-
nih sprememb, ki bodo za-

devale tudi mlade v Celju. 
Bi laliko naštel vsaj bistvene? 

R. MAJCEN: »V prečišče-
nem besedilu kongresnih do-
kumentov je res veliko no-
vosti. Naj na prvem mestu 
omenim veliko bolj konkret-
na določila okrog odgovorno-
sti mladinske organizacije pri 
uveljavljanju delegatskega si-
stema in tudi odgovornosti 
delegatov za delo v delega-
cijah. Dokumenti drugače kot 
poprej obravnavajo kadrov-
sko politiko, informiranje, ze-
lo razveseljivo pa je, da ši-
roko obravnavajo budi delo-
vanje organizacije ZSMS v 
družbenih organizacijah in 
društvih. To so nekakšne vse-
binske dopolnitve oziroma 
novosti. V organizacijskem 
smislu pa kongresni doku-
menti govorijo med drugim 
o možnostih za listanovitev 
aktivov štipendistov v delov-
nih organizacijah, o ustanav-
ljanju družbenih svetov in 
drugem. Lahko rečem, da je 
mnogo novosti in da so do-
ločila veliko konkretnejša kot 
poprej, kar bo vsekakor po-
magalo mladim pri njihovem 
bodočem delu.« 

DAMJANA STAMEJČIČ 

OBMOČJE 

10. kongresa Zveze sociali-
stične mladine Slovenije se 
bo udeležilo tudi 69 delega-
tov z našega območja. Po 
občinah pa so mladi ÌOTOIÌIÌ 

naslednje delegate: 
Celje: Darko Končan, Bo-

jana Leskovar, Milan Pivec, 
Franci Sredovnik, Dominik 
Bovha, Marjan Kolar, Franc 
Ramšak, Franjo Dimec, Pa-
vel Platovšek, Draga PozTvek, 
Tatjana Kreže, Marjana Roš-
karič, Mirjam Janžekovič, 
Alenka Pregel, Viljana Deja-
novič, Rihard Majcen, Bogdaji 
Košenina in Franc Zaje. 

Laško: Janko Stare, Zdenka 

Stare, Tatjana Lavrinc, Slav-
ko Spilas in Franc Podkorit 
nik. 

Mozirje: Jože Ciraj, Ivo Ke-
kec. Barbara Slokan, Božo 
Križnik in Verica Pečnik. 

Slovenske Konjice: Franc 
Tutek, Božidar Punčuh, Pe-
ter Mlakar, Slavica Rebič, 
Slavica Založnik, Majda Mlin-
šek, Marjan Stramšali. 

Šentjur pri Celju: Edi Pe-
perko, Martin Vodušek, Tat-
jana Lesnika, Cveto Tovor-
nik, Branko Gajšek. 

Šmarje pri Jelšah: Drago 

Ulčnik, Hinko Žekar, Marina 
Preložnik, Pavel Mirkša, Mi-
roslav Brodič in Marjana 2o-
gan. 

Žalec: Oto Žagar, Danica 
Kruleč, Darko Narglav, Jel-
ka Adrinek, Milojka Toma-
žič. Danilo Basle, Metka To-
minšeik in Janko Napotnik. 

Velenje: Ivan Sotošek, Pa-
vel župevc, Branko Amon, 
Tomo Lipnik, Janez Di'or-
nik, Zdenka Jošt, Janko Luk-
ner, Drago Ribič, Marjana 
Hojan, Milan Kretič, Anton 
žižmond, Zvone Tajnšek, Jo-
že Janežič, Marjan Domanj'ko 
in Zdenka Markovič. 

Zbliževanje bregov 
Danes se je začelo v Wasíüngtonu, ZDA, mirovno 

p>ogajanje med Egiptom in Izraelom. Prvo delegacijo 
vodi egiptovski obrambni minister Kamal Hasan Ali, 
drugo pa zunanji minister Moše Dajan in obrambni 
minister Weizman. Američani so zraven in pridno za-
livajo to drevesce miiu. 

Ko so se pred tedni v Camp Davidu bUzu Washing-
tona srečali Sadat, Begin in Carter, je bU svet v dvo-
mih. Izraelec in Egipčan sta prišla t ja z dokaj nasprot-
nimi stališči, obremenjena s tridesetletnim sovraštvom 
med starim arabskim bregom in vsiljenim izraelskim 
pomolom, ki se je v tem času močno razširil na arab-
ski račun. V štirih vojnah je Izrael predvsem napre-
doval in postajal vse nasilnejši, E^ipt pa je bil gla\ma 
arabska pest Ln tudi hrbet, po katerem je padalo. Sa-
dat in Begin sta želela nekakšno rešitev, prvi zato, ker 
se je za stike z Izraelom odločil lani novembra nav-
kljub vsem drugim arabskim državam in zaradi silnih 
pritiskov doma ob Nilu, drugi pa predvsem zaradi 
ameriškega pritiska in naveličanosti Izraelcev s stalno 
vojno napetostjo. Ameriški predsednik Carter pa je 
hotel uspeh zaradi ameriških interesov na bližnjem 
vzhodu (nafta, vpliv na Afriko, odstranitev sovjetskega 
vpliva) in zato, da bi popravil svojo lastno popular-
nost. 

In v Camp Davidu se je zgodilo nekaj prelomnega, 
da so bili vsi trije udeleženci zadovoljni. Sprejeli so 
dva okvira: enega za mir na bližnjem vzhodu, drugega 
pa za mir med Elgiptom in Izraelom. Zadnji je za zdaj 
pomembnejši. Po njem naj bi Egipt in Izrael v treh 
mesecih, to je do 17. decembra letos, sklenila mirovni 
sporazum. Po podpisu sporaztuna naj bi obe deželi 
sklenili normalne diplomatske odnose, Izrael i>a bi 
začel umikati svoje čete z ozemelj, ki jih je zasedel 
v vojni leta 1967. S tem bi dobil Egipt nazaj zasedena 
ozemlja, razen Gaze, ki je büa leta Ш>7 pod njegovo 
vojno upravo, področje bi demilitarizirali, na meji med 
deželama pa bi strazili vojaki OZN. Toda Izrael bi 
umikal svoje čete dve do tri leta, dobil pa bi garancijo 
za svojo varnost, normalne odnose z glavno arabsko 
državo in svobodne morske poti. Okvir za mir na bliž-
njem vzhodu pa je splošnejši in nejasnejši: za Jorda-
nijo in za Gazo skuša določiti petletno obdobje, ki pa 
se naj bi začelo šele takrat, ko bo prebivalstvo tega 
področja (mišljeni so Palestinci) izbralo svoj admini-
strativni svet, ki bi v prihodnosti zamenjal izraelsko 
vojno in civilno oblast. V roku petih let na j bi se rešila 
ostala vprašanja, s tem da Izraelci niso obljubili svo-
jega dokončnega umika s teh ozemelj. 

Pogajanja v Washingtonu so torej prvi korak. Iz 
večine političnih centrov v svetu pa bliskajo odobrava-
nja ali nasprotovanja. Nasprotujejo predvsem radikal-
ne arabske dežele in Sovjetska zveza ter Palestinska 
osvobodilna organizacija. 

MOZIRJE 

»četudi bistvenih pripomb 
na kongresno gradivo nismo 
imeli, smo v pripravah na 
kongres slovenske mladine, 
predvsem ocenili lastno delo 
in naloge. Sprejeli smo nekaj 
obveznosti, ki jih moramo 
uresničiti. Uresničiti pred-
vsem zato, da bomo prispe-
vali k večji aktivnosti mla-
dih, k čvTstejši organizacij-
ski povezanosti in še kaj,« je 
med drugim poudarila Verica 
Pečnik, delegatka mozirske 
mladine za kongres in sekre-
tarka Občinske konference 
ZSMS v Mozirju. 

Med mladimi v mozirski ob-
čini je čutiti nov delovni po-
let. Ne gre za to, da bi do-
slej počivali. Ne. Toda, veliko-
krat je delo mladih skrito za 
drugimi družbenopolitičnimi 
organizacijami in društvi. 
Zato so mladi prav v času 
priprav na kongres opozorili 
na nujnost večje povezave 
med nüadinskimi in drugimi 
družbenoixDiitičnimi organiza-
cijami ter društvi. Seveda, to 
predvsem v merilu osnovnih 
organizacij, torej tam, kjer se 
odvija pravo življenje. 

»čaika nas pa tudi delo za 
večjo uveljavitev mladih v 
krajevnih skupnostih. Tudi za 
njihovo večjo aktivnost. Prav 
zato bomo takoj po kongresu 
imeli v krajevnih skupnosti 
razgovore ne samo s pred-
stavniki krajevnih skupnosti, 
mar\'eč prav tako s predstav-
niki krajevnih družbenopoli-
tičnih organizacij. Skupaj z 
njimi bomo ocenili delo mla-
dineke or.ganizacije in seveda 
mladih. Podobno delo nas 
čaka v organizacijah združe-

nega dela, kjer bomo prav 
tako kot v krajevnih skupno-
srti, analizirali delo mladih.« 

Ocena prihaja v času, ko 
so se prenekatere mladinske 
organizacije lejK) uveljavile. 
Tako v gomjegrajski Smreki, 
v tovarni za proizvodnjo ma« 
lih gospodinjskih aparatom 
Gorenja v Nazarjah in še kje. 

V ta okvir nalog sodi tudi 
sklep o i>ripravi posebnega 
seminarja za mlade delegat«, 
na katerem bodo spregovori-
li o v lc^ in pomenu delegat-
skega sistema in o vsem, kai 
morajo vedeti mladi delegati 
pri svojem delu. Razen tega 
se bodo lotili nalog, ki zade-
vajo delo aktivov mladih zar 
družnikov in mladinskih orga-
nizacij. Gre za pomembno ifl 
гилјпо obliko sodeaovanja. 

V mozirski občini dela zdaj 
triintrideset osnovnih mladiiv 
skih organizacij. Kot zadnja 
je bila pred približno štiri-
najetimi dnevi ustanovljena ^ 
gostinskem podjetju »Тгм-ist«-

M. B02IC 

MLADEN IN UUBICA 
STOJKOVIĆ 

Gosta v naši večletni 
redni riLöriki sta tokrat 
iaoen meja Slovenije, to 
aia Mladen in njegova 
mama Ljubica Stojković 
iz Svetozareva. 

9... Ono ito mi doži-
vimo u Sloveniji, onako 
kako nas dočekuju naši 
тт prijatelji, to se ne 

može rečima iskazati. 
Jednostavno oni nama 
(pred dvemi leti — op. 
p.) otvore vrata srñh fa-
brika, svih domova i što 
je najvažnije i svoja sr-
ca, tako da osećamo da 
smo medju najrodjemjim 
...« pripoveduje Mladen 
Stojković iz Svetozareva, 

ki je bil eden izmed 
udeležencev pre-jšnjega 
vlaka BIE, ki je pripe-
ljal v Slovenijo. Zdaj se 
Mladen z mamo Ljubico 
pripravlja, da bosta spre-
jela kar tri družine iz 
okolice Celja. 

»... Dolaze nam dragi 
prijatelji još iz najtežih 
dana rata, dve Elizabete, 
one so i ranije bili naši 
gosti i Kristina, njej je 
prvi put. Neće nam biti 
ni tesnobno ni nezgodno 
jer svi smo znanci još iz 
ratnih dana. Uostalom, 
mi smo na§i pa nećemo 
jedno drugome zameri-
ti.. pripoveduje Ljubi-
ca Stojković, M je skupaj 
s svojim pokojnim mo-
žem široko odprla vrata 
tvojega stanovanja med 
drugo svetovno vojno »iz-
beglicama« iz Slovenije. 

»... Prvo je došla kod 
nas, tada smo živeli u 
Roči Kragujevačkoj, Eli-
zabeta Kramešek,^ sada 
Romih, iz Ponikve kraj 
Šentjurja kod Celja. Ima-
la je oko 22 godine i pri-
mili smo je kao svoje 
čeljade... Za njom je 

došla još jedna Elizabeta 
— Fras — ßa mužem An-
tonom i devojčicama Zo-
ricom i Dragicom. Kako 
ne dati krov nad glavom 
tako zlatnoj dečici, još 
sa »srpskim« imenima. 
To je bilo nemoguće jer 
smo i mi imali dete, si-
na Mladena, njihovog 
vršnjaka. Dok ima jest 
ćemo zajedno, rekli smo 
muž i ja, a sin Mladen 
se obradovao što je do-
bio za stalne društvo dve 
slatke devojčice ... Ah, 
da, nikako da stignem do 
Kristine, devojačko pre-
zime bilo joj je Krulec, 
sada je udata i živi u 
banji Doibmi kod Ce-
lja ...« 

Takih in podobnih bi-
serov bi lahko našteli še 
več ali pa nam bi zmanj-
kalo številk. Lepo je tako 
doživljati dve srci, ki 
skupaj utripata. Vedno! 

LJUBOMIR ISAILOVIĆ 
TONE V RAB L 



OSREDNJE SVEČANOSTI V ZREČAH 

NAPREDEK IN USPEHI POVSOD 
V KONJICAH: DELOVNI USPEHI VOD ÎLO ZA NAPREJ 

Sobotni lep in sončen je-
genski dan je dal prazniku 
j>l)čanov in delovnih ljudi 
^^iiie Slovenske Konjice še 
poseben pečat. Na svojski 
način je sončno dopoldne 
jjOikvirilo osrednje svečanosti 
jjonjiške občine v Zrečah. 
^reće, to vse bolj pomembno 
gospodarsko jedro pod Po-
jiorjeim, je bilo danes gosti-
telj mnogih domačinov in 
gostov od vsepovsod. Tako 
go v Zreče prišli predstav-
niki pobratene občine Kosje-
ric iz Srbije, pa Arandželov-
oa in Banovičev, ter vidni 
predstavniki vseh občin celj-
ske regije. 

Prvo današnjo osrednjo 
svečanost je pod geslom »Po-
ložitev temeljnega kamna za 
hitrejši razvoj in nove de-
lovne zmage« začel glavni 
direktor Uniorja iz Zreč, in-
ženir Marjan Osolè. Poudaril 
je pomen nove Uniorjeve na-
ložbe za izgradnjo nove oro-
djarne in centralnih skladišč, 
za njim i)a je spregovoril 
predsednik slovenske gospo-
darske zbornice Andrej Ver-
bič. Povzel je glavne gospo-
darske probleme sedanjega 
časa v naši republiki in med 
drugim ixxisdaril pomen in-
dustrijskega razvoja na manj 
razvitih območjih, pri čemer 
je lahko za vzgled tudi zre-
ški Unior skupaj s Cometom, 
ki se letos po zbornični ana-
lizi uvrščata med trideset 
najuspešnejših organizacij 
Bdruženega dela v Sloveniji 
— in to po vseh najpo-
membnejših gospodarskih 
kazalcih uspešnosti. Produk-
ti\inost, smotrna izraba na-
prav in tehnologije ter sme-
lost pri osvajanju zunanjih 
tržišč ob najbolj racionalni 
mpoelitvi kadrov — to so 
naše naloge sedaj in v'bodo-
če, je med drugim dejal, 
čestital je kolektivu Unior-
ja, ki s svojimi tremi temelj-
nimi organizacijam združene-
ga dela prispeva izredno po-
memben delež h gospodar-

skemu razvoju republike in 
širše skupnosti, še posebno 
uspešen je Unior kot izvoz-
nik v 60 držav in eden izmed 
nosilcev najvišje akumulativ-
nosti v slovenski kovinski in-
dustrij'i. Ob krajšem kultur-
nem programu zbora zre-
ške Svobode je temeljni ka-
men za novi objekt Uniorja 
položil predsednik TOZD Ob-

delovalni obrati Slavko Ku-
kovič, ki je tudi eden i2jmed 
najstarejših članov delovne 
organizacije Unior. 

Nato se je slavje preneslo 
v nove proizivodno-skladiščne 
prostore dirugega zreškega 
gospodarskega uspešneža, ki 
slavi 20-letnico svojega obsto-

ja in uspešnega delo^'anja, 
prav v zadnjih letih pa izre-
den, skoraj bi lahko rekU 
silovit gospodarski vzpon — 
to je zreški Comet. V nje-
govih novih prostorih je po-
tekala svečana seja vseh 
zborov občinske skupščine 
in samoupravnih interesnih 
skupnosti ter družbeno-poli-
tičnih organizacij občine 

Slovenske Konjice. Te sveča-
ne seje se je v impozantni 
proizvodni hali Cometa ude-
ležilo veliko število uglednih 
gostov — naj jih na kratko 
naštejem: izvršni sekretar 
CK ZKJ Vlado Janžič, član 
CK ZKS Alojz Briški, izvrš-
ni sekretar v predsedstvu 
CK ZKS Emil Roje, sekretar 
republiške konference Socia-
listične zveze Miloš Prosenc, 
predsednk slovenske gospo-
darske zbornice Andrej Ver-
bič, narodni heroj Stane Se-
mič-Daki, predstavniki Zve-
zne gospodarske zbomce in 
mnogi drugi. Ob na\-zočnosti 
delovnega kolektiva jubilanta 
Cometa je svečano sejo vodil 
Filip Beškovnik, predsednik 
občinske konference Sociali-
stične zveze. Prvi govornik 
je bdi gostitelj, glavni direk-
tor Cometa, dipl. inženir 
Štefan Nemeš, ki je orisal 
razvojno pot in rast Come-
ta do današnjih, skoraj ne-
slutenih razsežnosti. Za njim 
je v osrednjem govoru ob 
prazniku konjiške občine go-
voril njen predsednik Franc 
Ban. 

Nato so podelili 13 občin-

skih nagrad, priisnanj in pri-
znanj s plaketami »12. okto-
ber«. Podeljena so bila še 
priznanja in nagrade Inova-
tor 78 ter priznanje Cometa, 
ki jih je FKxieljeval predsed-
nik DS DO Comet Mirko 
Beškovnik. Ob zaključku 
svečane seje je iz Cometo-
vih novih prostorov, ki se 
razprostirajo na površini 
5400 kvadratnih metrov, bila 
odposlana še pozdravna br-
zojavka predsedniku Titu, ki 
jo je prebral delavec Mar-
jan Grosman. Kulturni pro-
gram je izpolnil oktet Gal-
lus in slovenski igralec Pol-
de Bibič. Ko sem zapuščal 
Comet in se vračal nazaj v 
Celje, so mi v ušesih še 
dolgo odmevale prijazne in 
gostoljubne besede zreških 
Uniorjevcev in Cometovcev, 
danes tako ponosnih na svo-
je delovne zmage, pa vseh 
ostalih krajanov Zreč, ki so 
še ne tako daleč nazaj komaj 
slutili vsesplošni napredek 
svojega kraja in vse konji-
ške občine. Upam si trditi, 
da bo takšen tempo razvoja 
konjiške občine ostal še na-
prej aktualen in prisoten. 
To pa je nenadomestljivo vo-
dilo vseh delovnih ljudi na-
še socialistične skupnosti. In 
za konec še naše iskrene če-
stitke občanom in delovnim 
ljudem konjiške občine, z 
željo, da nadaljujejo s si'o-
jimi uspehi na vseh področ-
jih še naprej, te praznične 
dni pa naj se tudi razve-
drijo in jKDveselijo. 

MITJA UMNIK 
Glavni direktor Uniorja dipl. inženir Marjan Osole med 
slavnostnim govorom pred polaganjem temeljnega kamna 
za novo investicijo. 

NAGRADE IN PRIZNANJA 
»12. OKTOBER 

NAGRADE IN PRIZNANJA »12. OKTOBER« so pre-
jeli: 
NAGRADE: 

GODBA NA PIHALA 
MLADINSKA DELOVNA BRIGADA VITANJE 
FRANC BORNSEN 

PRIZNANJA: 
JAKOB ŠTEFAN0IC 
BREDA KOVŠE 
ZOFKA PAHOLE 
VIKTOR BOGATIN 
BOJAN VONČINA 
ZDENKO TOPIJŠEK 

PilIZNANJA S Р1ЛКЕТО: 
KMElTJSKAi ZADRUGA SLOVENSKE KONJICE 
COMET 
PEKARNA PXKÎLA 
LJUBLJANSKA BANKA 

^•önietova lepotica — novi proizvodno-skladiščui prostori. 

PIŠE: V I K I K R A J N C ; 
pt*-- -лЈЧк*- •••fíi-'*--' - tV 

ČUVANJE PRIDOBLJENEGA 
Delovni ljudje in občani organiziramo narodno za-

ščito povsod tam, kjer delamo in živimo. To pravico 
in dolžnost nam nalaga ustava, zakon in naša zavest, 
da čuvamo pridobljeno. Narodna zaščita se ustanovi 
predvsem zaradi zavarovanja pogojev dela, družbene 
lastnine, objektov, varovanja reda, svojega premoženja 
in zagotavljanja miru ter varnega življenja. V nepo-
sredni vojni nevarnosti pa narodna zaščita opravlja 
tudi druge naloge v okviru splošnega ljudskega od-
pora. 

Sodelovanje pri nalogah narodne zaščite je pravica 
in dolžnost slehernega delovnega človeka in občana, 
razen tistih, ki so bili аИ so obsojeni zaradi kaznivega 
dejanja. 

Narodna zaščita je torej ena izmed organizacijskih 
oblik, preko katere uresničujemo družbeno samo-
zaščito, ki je del samoupravne dejavnosti v v s ^ 
oblikah njenega povezovanja in združevanja. 

Pri dosedanjem delu in podružbljanju nalog s pod-
ročja družbene samozaščite že beležimo dobre rezul-
tate. Skoraj v vseh večjih samoupravnih sredinah ima-
jo narejene varnostne ocene, organizirano narodno 
zaščito in v svojih samoupravnih splošnih aktih opre-
deljene naloge s tega področja, še vedno pa je pre-
malo prisotna varnostna kultura v nas samih, še ved-
no se premalo zavedamo pomena DS, da to ni modna 
muha, temveč dejanska nuja in potreba varovanja pri-
dobljenih dosežkov družbe kot celote. Tako kot čuva-
mo svojo lastno imovino, tako je potrebno čuvati tudi 
družbeno premoženje, če doma zaklepeimo vrata, ix>-
tem se bomo morah naučiti zaklepati vrata tudi v de-
lovnem kolektivu. 

Vsi moramo dejansko postati pripadniki narodne 
zaščite, ne samo takrat, kadar smo za to določeni, 
temveč vedno in povsod, da očuvamo temeljne vred-
note naše družbe in preprečujemo družbeno negativne 
in škodljive pojave. 

MOZIRJE: NOVO V SINDIKATU 
Za novega predsednika Občinskega sindikalnega sve-

ta v Mozirju je bil pred kratkim iz\'»I jen Frame Gerdl-
na, ki zdaj to funkcijo opravlja koi profeslo'nalni de-
lavec. 

LAŠKO — SEMINAR ZK 

BESEDO IMAJO UDELEŽENCI 
O ODNOSIH, ORGANIZIRANOSTI IN POL. SISTEMU 

v petek in soboto bo v 
Radečah seminar za sekre-
tarje osno\-nih organizacij 
ZK, svetov ZK in KS, ko-
ordinatorje v OZD, predsed-
nike komisij in člane občin-
skega političnega aktiva. 

Na dnevnem redu bodo 
imeli razpravo o razvoju 
samoupravnih socialističnih 
družbeno-ekonomsikih odno-
sov in o problemih tekoče 
ter razvojne ekonomske po-
litike; o organiaranosti, me-
todah in oblikah dela ZK; 

o političnem sistemu na rav-
ni občine, delegatskih odno-
sih itd. Posebej bodo udele-
ženci razpravljali o izobra-
ževanju, vzgoji in kulturi, na 
koncu pa še o vprašanjih in 
nalogah splošnega ljudskega 
odpora. 

Na seminarju ne bo uvod-
nih referatov, marveč se bo 
odvijal tako, da bodo sekre-
tarji posegli naravnost v sre-
dišče dogajanja, v prakso v 
delovnem območju, kjer nji-
hove osnovne organizacije 

delujejo. 
Seminar ima za cilj ugo-

toviti, kako komunisti ure-
sničujejo resolucije o&meiga 
kongresa ZKS. Razumljivo 
je, da bodo udeleženci se-
minarja lahko sodelovadi in 
poročali o dosežkih dela v 
osnovnih organizacijah le iz 
tistih sredin, kjer so kongre-
sne resolucije temeljito pro-
učili in jih primerjali z do-
seženim v konkretnem deki. 

J. K. 

MOZIRJE 

Izvršni svet Občinske skup-
ščine v Mozirju je sicer po-
zdravil območno pobudo o 
družbenem dogovoru o skup-
nem razvoju informatike in 
družbenega informativnega 
sistema ter avtomatske obde-
lave podatkov, pa se je na-
vzlic tem simpatijam od te 
zamisli, vsaj zaenkrat, odda-
ljil. Zakaj? Zato, ker so nje-
govi člani menili, da jih je 
razix>ložljivo gradivo prema-
lo informiralo! 

Informacije pa so tudi si-
cer skope, saj člana, ki ju 
je občinska skupščina pred 
približno letom dni imenova-
la v nek odbor za to delov-
no področje, nista imela kaj 
dela, ker se odbor baje 
sploh ni sestal. 

Motil jih Je še en poda-
tek. Družbeni dogovor naj 
bi seveda sklenile skupšči-
ne občin celjskega in tudi 
drugih območij pa tudi te-
meljne, komunalne in ob-
močne samouî>ravine intere-

sne skupnosti, združenja in 
delovne skupnosti, ki oprav-
ljajo dejavnost posebnega 
družbenega pomena, toda, 
dogovor naj bi začel velja-
ti, ko bi ga podpisalo vsaj 
pet skupščin občin. 

In ' končno, tudi ni büo 
odgovora — kaj potem, po 
podpisu dogovora — kakšne 

bodo finančne in druge obve-
znosti. 

Izvršni svet ni rekel ne, 
iskal bo odgovore na vpra-
šanja. Toda, če bi informa-
tika delovala tako, kot bi 
morala, bi јЉ lahko že imel. 
Vsaj tedaj, ko so v roke 
dobili gradivo o tem družbe-
nem dogovoru. MB 

MOZIRJE 

PRSZNAMJE LT EMO 
Tehnična kultura je v moeirski občini slabo razvita. 

Ekiina tovrstna organizacija je Radioklub Mozirje in prav 
radioamaterji so povabili v goste člane modelarskega klu-
ba Društva Ljudske tehnike EMO iz Celja ter modelarje 
iz Lesc. 

Ob ribniku v Savinjskem gaju so izvedU nastop z bro-
darskimi, na nogometnem igrišču pa z letalskimi modeli. 
Vse modele so daljinsko vodili, kar je številne mlade in 
starejše gledalce še pocsebej zanimalo. Sicer pa je bila to 
prireditev, kakršne v Gornji Savinjski dolini .še ni bilo. 

Za zelo uspešen nastop, sodelovanje in razumevanje 
zaslužijo člani Društva Ljudske tehnike Е Ж ) javno zahvalo 
in ргхгшшје. LUDVIK £ S 



JUTEKS ŽALEC 

VKLJUČITEV V PROIZVODNI PROGRAM GORENJA 
Na vzhodni stxani Gotovelj, 

severno od priključne ceste 
na j bi Juteks iz Žalca že pri-
hodnje leto pričel graditi no-
ve proizvodne prostore. O no-
vi lokaciji so v tej delovni 
organizaciji že dlje časa raz-
mišljali, sa j je širitev na do-
sed^лjem mestu nemogoča. 
Juteks je namreč lociran na-
tanko v središču mesta Ža-
lec. Za novo lokacijo so se 
odločila po razgOTOrih s pred-
sta-vTiiki Zavoda za načrtova-
nje in skupščino občine. V 
začetku na j bi na novi loka-
ciji 2^radili predvsem nekaj 
pomožnih prostorov kot je 
na primer skladišče, kasneje 
pa naj bi tu stekla proizvod-
nja talnih Ш stenskih oblog. 
Glede proizvodiije stenskih 
oblog se v tem času pogo-
varjajo o sodelovanju z ve-
lenjsko tovamo gospodinjske 
opreme Gorenje. Stenske 
obloge bi , namreč bile del 
proi2?vodnega programa Dom. 

Sicer pa velja zapisati, da 

se Juteks še vedno srečuje z 
nekaterimi objektivnimi teža-
vami, ki so predvsem odraz 
proizvodnega programa. Te-
žave so po-edvsem na relaciji 
uvoz-izvoz. Dejstvo je, da 
imajo precej težav predvsem 
z uvozom surovin. To velja 
tako za juto kot za potrebe 
temeljne organizacije združe-
nega dela Talne obloge, saj 
PVC prahu ni mogoče dobiti 
doma. Kljub temu, da si pri-
zadevajo za čim večji izvoz, 
pa Juteilts še vedno velja za 
»pasivneža« na relaciji uvoz-
iz\^oz. S samoupravnim dogo-
varjanjem z nekaterimi delov-
nimi organizacijami, ki ima-
jo večje možnosti iz\'Oza, po-
skuša reševati pokrivanje 
uvoza. Zapisati pa je treba, 
da vendarle dosegajo v tej 
delavni organizaciji določene 
uspehe tudi pri izvozu. Iz-
delke Jutelcsa laliko dobijo na 
tržiščih slcandinavskih dežel, 
pa v Italiji, Avstriji, Libiji, 
Iraku in Sovjetski zwezi. 

Pravkar tečejo intenzivni raz-
govori za prodajo na zahod-
nonemškem tržišču. Res pa 
je, da je tam težko biti kon-
kurenčen. Predvsem zaradi iz-
delkov, ki prihajajo iz Indi-
je in Bangladeša, kjer je na 
voljo poceni delovna sila, pa 
tudi surovine imajo sami. 
Trenutno izvozi Juteks okrog 
30 odstotkov svojih izdelkov. 

Ob koncu velja zapisati še 
nekaj. Medtem ko je Juteks 
še do nedavnega veljal za 
enega izmed glavnih onesna-
ževalcev zraka, sedaj to ni 
več. Iz Anglije so namreč do-
bili čistilne naprave, ki so 
veljale več kot štiri milijone 
dinarjev. Gre torej za nalož-
bo, ki je za ta delovni ko-
lektiv kar precej pomenila. 
Predvsem samoodrekanje. Sa-
mocdrekanje na račun čistej-
šega okolja. In priznati si 
je treba, da je takšnih pri-
merov pri nas premalo. 

JANSZ VEDENIK 

CELJE 

v počastitev 25-letnice Dru-
štva inženirjev in tehnikov 
tekstilcev Celje bo od 19. do 
28. oktobra letos v novih 
prostorih Društva inženirjev 
in tehnikov na Tomšičevem 
trgu številka 7, v drugem 
nadstropju, zanimiva razsta-
va »Sodobno ročno tkalstvo«, 
ki bo v bistvu opoziorila na 

vso to dejavnost od navadne 
preproge krpare do umetne 
tapiserije. 

Kot je dejal organizator 
razstave Ivo Marine, gre za 
prikaz tehnoloških postopkov 
in tehnologije te, sedaj sko-
ra j izključno obrtniške in 
domače dejavnosti. 

Razstava bo opozorila na 

mikanje in pripravo volne 
za ročno predenje, pokasala 
delo kolovrata, napravo za 
snovanje, se pra-vl okvir, za-
tem okvir za vezenje in tka-
nje tapiserij, tkalski okvir s 
štirimi listi in bilom, po-
končne statve za preproge in 
tapiserije, male ročne sitatve 
za tkanje šalov, pledov in 
vzročastih tkanin do širine 
SO' cm, pa še velike ročne 
statve z listovko in čolnič-
nim bilom, finske statve, po-
trebščine za ročno tkanje 
itd. 

Razstavo bodo odprH v če-, 
trtek, 19. t. m. ob petih p>o-' 
poldne in bo zatem odprta 
таак dan med 10. in 12. ter 
med 15. in 18. uro. Takoj po 
otvoritveni svečanosti ter v 
torek, 24. oktobra med 16. 
in 18. uro bodo prikazali tu-
di živo delo na vseh ekspo-
natih. MB 

LASKI ZBORNK 
V PRODAJI 

Kulturna skupnost ob-
čine Laško je zagotovila 
omejeno število časopisa 
za zgodovino in narodo-
pisje, ki je pred kratkim 
izšel pod naslovom »Laš-
ki zbornik«. Oceno te pu-
blikacije smo objavili v 
našem časniku. Da bi 
omogočili zainteresiranim 
nakup po proizvodnji ce-
ni — 80 dinarjev — je 
zbornik v prodaji v knji-
žnici v Laškem. 

Velika Rdeča dvorana v Velenju je skoraj premajiina za razstavo vseh listih proizvodov, 
ki jih proizvaja,jo v delovnih organizacijah SOZD Gorenje. Sicer pa — geslo razstave .je: 
svetovni trg —• ekspanzija Gorenja. 

3. VZORČNI SEJEM GORENJA V VELENJU 

PREDSTAVLJAJO SE TUDÏ INOVATORJI 
Na sam dan, ko je bila 

osrednja proslava ob letoš-
njem praznovanju občinske-
ga prazruika Velenje (na slav-
nostni seji so med drugim 
podelili tudi Kajuhovi nagra-
di Prosvetnemu društvu 
Šmartno ob Paki za 33-letno 
uspešno delovanje ter Osnov-
ni šoli Karel Destovnik-Ka-
juh v Šoštanju za vsestran-
sko, tudi izven.šolsko dejav-
nost in srebrni grb občine 
Velenje 220-članski jamski 
reševalni ekipi rudnika ligni-
ta Velenje) so v Rdeči dvo-
rani odprli 3. vEorčni sejem, 
kjer so razstavljeni vsi pro-
ia\4>di i i delovnih organiza-
cij v sestavljeni organizaciji 
združenega dela Gorenje Ve-
lenje. V 1. številki posebne 
izdaje informatorja je gene-
ralni direktor SOZD Gorenje 
l'/an Atelšek med drugim za-
pisal: 

» . . . Gorenje je kolekitiv, na 
katerega smo vsi delavci Go-
renja ponosni. V mjem de-
lavec upravlja z rezultati svo-
jega dela. Resnično se ne da 
vsega povedati, lahko se sa-

mo občuti. To se laliko vidi 
tudi iz razstave in rezultatov, 
ki jih dosegamo.« 

Pred Rdečo dvorano se je 
v soboto ob 12. uri zbralo 
več sto ljudi. Ob zvokili ru-
darske godbe na pihala in 
pesmi mešanega pevskega 
zbora Gorenje ter ob plesu 
Šaleške folklorne skupine 
smo dočakali trenutek, da 
so v Velenju odprli tradi-
cionalni sejenl vzorcev in 
proizvodov SOZD Gorenje. 

Sejem je nedvomno tudi 
letos ï>oln presenečenj. Za-
črtana je vizija Gorenja z 
osnovno značilnostjo straite-
škega načrtovanja in motiva-
cijo zaix)slenih v Gorenju. 
Razvojni programi so razde-
ljeni v tri smeri: program 
DOM, program INDUSTRI-
JA in program RAČUNALNI-
ŠTVA ali »prevedeno«: raz-
stava ima tri dele za široko 
pyotroânjo, proizvode za re-
produkcijo in za industrij-
sko pK>trošnjo. Novost letoš-
njega sejma je tudi razsta-
va inventivne dejavnosti. Ob 
letošnji 25-letnici Gorenja so 

namreč razpisali natečaj za 
novitete in najboljše je zdaj 
razstavljeno v Rdeči dvora-
ni. Nagrade so podelili vče-
raj (sreda), najboljši »nova-
tor&ki izdelki« pa bodo pred-
stavljeni še na Tîvezrà raz-
stavi na Reki. 

Med inovacájanxi gre brez 
dvoma omeniti skupne do-
sežke Gorenja in Inštituta 
Jožef Stefan iz Ljubljane na 
področju medicinske elektro-
nike pa prikaz najnovejšega 
razvoja medicinske opreme. 
Izredno zanimiv je prikaz 
računalnišldh sistemov ljub-
ljanske Delte, ki je pred 
dnevi pristopila v SOZD Go-
renje. Predstavljen je tudi 
kompleten program Körtings 
iz ZRN, to je tovarne, ki 
je bila med najboljšimi na 
svetu pa je zašla v težave in 
iz njih jo je rešilo Gorenje. 
Körting med novitetami raz-
stavlja televizor, ki preko 
»daljinskega usmerje^lnika« 
sam išče kanal, preko njega 
se dajo z-daj urejevati tudi 
ba.rve (prej ne), glasbeni 

I stolp itd. TONE VRABL 

SUROVINA MARIBOR 

V SOBOTO ODPRLI NOVE PROSTORE V ŽALCU 
Surovina iz Maribora TOZD 

Celje je v soboto dopoldne 
blizu ¿alca, ob levem bregu 
Savinje pri griškem mostu 
odprla nove prostore. Nalož-
ba je veljala več kot pet mi-
lijonov dinarjev. Nekaj manj 
kot dva milijona dinarjev 

COiyiETOVÂ PRIZNANJA 
Ob letošnjem pomembnem jubileju zreske.ça Cometa, 
njegovi 20-Ietnici, so bila na osrednji svečanosti za 
praznik občine Slovenske Konjice podeI.Í€na priznanja 
— plakete nasletlnjim prvim organizatorjem proizvod-
nje: 
ROBERTU JEDLOCNIKU, DUŠANU MEDVEDU, MIL-
KU BREMCU, MIRKU ZUPANČIČU, DANILU HANŽU-
REJU, VILKU BRUNČKU, FRANCU ČERNECU. 
Prav tako so priznanja — plakete prejeli prvi Co-
meto vi delavci (1958/1959) 
HENRIK ZAZJAI., ALOJZ RUSNIK, SLAVKO PIN-
TER, FRANC STEFANE, FELIKS (iORENAK, JOŽE 
PAVLIC, FRANC PAVLIC, /VLOJZIJA KOTNIK, MA-
RIJA ŽVEGLIČ. 
Delovni kolektiv Cometa pa je izrekel priznanje tudi 
direktorju dipl. inženirju ŠTEFANU NEMESU za n.>e. 
gov osebni delež pri ustvarjanju materialne osnove za 
razvoj samoupravljanja. Ta njegov delež se nanaša še 
posebno pri proizvodnji visokoturažnih bakelitnih bru-
sov, ki danes predstavljajo 85 odstotkov proizvodnje. 

U.UMINIK 

znašajo pri tem združena 
sredstva celjske temeljne or-
ganizacije, s kreditom pa sta 
soudeleženi tudi Kreditna 
banka Maribor (tri milijone 
900 tisoč dinarjev) ter izva^ 
jalee del Ingrad iz Celja 
(500.000 dinarjev). 

Objekt, ki stoji na poprej 
popolnoma neizkoriščenem 
prostoru, je velikega pomena 
v borbi za čistejše okolje, 
predvsem pa bo imel po-
membno vlogo pri zbiranju 
surovinskih odpadkov. Vsako 
leto se namreč zbere veliko 
odpadkov, ki so še kako ix>-
membni za nadaljnjo tehno-
loško obdelavo. Novi prosto-
ri so v širšem smislu izred-
nega pomena za gospodar-
stvo žalske občine, predvsem 
za kovinsko predelovalno in-
dustrijo, ki je veQik potroš-
nik kovinskih materialov. Žal 
se pri nas še vse premalo 
zavedamo koristnosti tovrst-
nih odpadkov. 

Prostori, ki jih bodo v no-
vih prostorih zbirali, razvr-
ščali in predelovali, pomeni-
jo za kolektiv Surovine TOZD 
Celje pomembno delovno 
zmago. Veliko pa pomenijo 
tudi delavcem žalske poslov-
ne enote, ki so kar sedem-

indvajset let delali v skra> 
nje neprimernih pogojih. 

Surovina se je hitreje pri-
čela razvijati po letu 1971, 
ko so ustanovili temeljne 
organizacije združenega dela. 
To je bil hkrati tudi ipriče-
tek živahnejšega delovanja 
družbenopolitičnih organiza-
cij v delovni organizaciji io 
tudi v TOZD. Tega leta je 
tudi celjska dobila prve ka-
mione kontejnerjev. Oprema 
je bila iz leta v leto sodob-
nejša. 

O vsem tem je govoril di-
rektor TOZD iz Celja IvO 
Mavec, o pomenu noveg» 
objekta ob Savinji ter nje-
govi vlogi v akciji za var-
stvo okolja pa načelnik z® 
gradbene in komimalne za-
deve pri žalski občinški skup* 
ščini, Ivan Glušič, ki je tu-
di odprl novi objekt. V kid* 
tumem spođredu ob otvorit-
vi so nastopili člani moškega 
pevskega zbora Svoboda 
Žalca, otvoritve pa so s® 
udeležili poleg delavcev SOr-
rovine tudi predstavniki žal*, 
silcega družbenopolitičnega 
življenja ter krajevnih skup", 
nosti Griže in Žalec. 

JANEZ VEDENIÍÍ 



^ R E C E 

ШШћ POBUDA 
V UNIORJU TUDI PROIZVODNJA VLEČNIC 

pela, ki so v teku in od 
l^terih se nekatera bližajo 
jjoncu, govorijo o tem, da se 
jg kolektiv Kovaške ándu-
^rije UNIOR v Zrečah lotü 
j^redno zahtevne in hvaležne 
naloge hkrati. O tem dej-
gtvni ne priča samo pet od-
prtih in živahnih gradbišč, 
piarveč tudi vsebina teh del. 
Qxe za korak, ki pravi, da 
^ vrednost vseh naložb sku-
paj okoli 600 milijonov di-
narjev, od tega 500 milijonov 
y industrijske oziroma pro-
izvodne objekte in sto mili-
jonov v turistične. l \ i sta ho-
tel v Zrečah in novi center 
na Rogli. Dva, lokacijsko si-
eer ločena objekta, toda v 
bistvu sestavna dela skupne-
ga programa za izgradnjo 
celotnega turističnega in 
športnega središča. 

Dela pri gradnji novega 
hotela v Zrečah gredo h 
koncu, in tako vse kaže, da 
bodo izpolnili leto dni staro 
obljubo, da bodo ta objekt 
izročili namenu za praznik 
republike. Letos. Gre za ho-
tel s sedemdesetimi ležišči, 
i dvema restavracijama, ki 
bosta lahko naenkrat spre-
jeli 330 gostov, od tega 250 
samopostrežna in 80 druga, 
kjer bodo stregli po 
naročilu. Poleg tega gre 
še za en prostor s pet-
desetimi sedeži, ki bo tudi 
kot nočnil okal, vendar z 
izjemo glasbe brez drugega 
programa. 

Več kot živahno je tudi na 
Rogli, kjer gradijo nov ho-
tel. 

Pa. tudi sicer bo Rogla 
! že v kratkem dosti bližja 
I svojemu zaledju in dolini. 
, Gradijo novo cesto, ki bo 
I od stare krajša za okoli šest 

kilometrov. 
Ob tej cesti in na tem 

območju je tudi nekaj kme-
tij, ki se želijo vključiti v 
turistično življenje. Nosilec 
te akcije je predvsem Gozd-
no gospodarstvo. 

»Veste, načrti so veliki in 
realni, kajti za vse, kar ima-
mo v delu, so sklenjene vse 
pogodbe in zagotovljena vsa 
sredstva. Kljub trinajstim 
soinvestitorjem, predvsem 
pri gradnji centra na Ragli, 
leži le glavna odgovornost 
na našem kolektivu, se pra-
vi zreškega UNIORJA. Ne 
gre samo za kolektiv, ki je 
nosilec pobude, marveč tudi 
za finančno obveznost. 

Problem zase v tem okvi-
ru so zlasti infrastrukturni 
objekti. In prav pri realiza-
cüj tega programa pričaku-
jemo večjo pomoč od obči-
ne. Vsaj takšno, kot jo ima-
jo drugod, ki sicer pravijo, 
da jo imajo premalo. Toda, 
če jo imajo na primer na 
Gorenjskem in drugod pre-
malo, potem je nimamo mi 
nič,« je med drugim pouda-
ril gla\Tii direktor UNIORJA, 
dipl. inž. Marjan Osole. 

V Zrečah torej kmalu nov 
hotel, na Rogli pa uspešna 
gradnja novega hotela, ozi-
roma novega cerrtra na 
sploh. 

V prizadevanja za turistič-
no uveljavitev sodi tudi odlo-
čitev, da bo kolektiv zreške-
ga UNIORJA izdeloval ћídi 
smučarske vlečnice. 

»Ta odločitev je pravzaprav 
logična, saj smo na koncu 
koncev le kovdnsko-predelo-
valna industrija. Razen tega 
smo sodelovali že pri prvi 
vlečnici, ki jo imamo na 
Rogli. Našo najnovejšo odlo-

čitev je podprla slovenska 
Gospodarska zbornica. 

Naša domovina ix>trebuje 
precôj novih smučarskih 
vlečnic. V primerjavi z dru-
gimi alpskimi deželami jih 
imamo premalo. Trg je torej 
odprt. Sicer pa smo se za 
ta korak odločili navzlic te-
mu, da nam proizvodnja 
vlečnic ne bo prinesla veli-
kega prihodka. Navzlic temu 
bo tudi ta dejavnost za naš 
kolektiv pomembna. 

Zdaj smo že v taki faai, 
da lahko dobavimo vlečnico, 
če so seveda tudi načrti za 
teren pripravljeni, v času šti-
rih do šestih mesecev. Zaen-
krat bomo pri tej proizvod-
nji v določenem delu odvi-
sni še od uvoza nekaterih 
elementov, toda kmalu se 
bo ta delež zmanjševal. Ta-
ko bomo prihranili našemu 
gospodarst\4i devize. 

V proizvodnji vlečnic gre 
seveda za kooperacijo s tu-
jo firmo, sicer pa za odlo-
čitev, ki prav tako potrjuje, 
da gremo v korak s časom,« 
je še dejal Marjan Osole. 

Kolektiv Kovaške industri-
je UNIOR v Zrečah je torej 
aktiven na širokem področ-
ju, ne samo v proizvodnji, 
marveč tudi na turističnem 
področju. Tudi v tem pri-
meru zaradi človeka, zaradi 
delOAmega človeka, da bo na-
šel na novo urejenih cen-
trih, ki pa niso zanimivi sa-
mo v zimskem času, marveč 
skozi vse leto, dovolj prilož-
nosti za prijeten oddih, poči-
tek, razvedrilo. V izpolnje-
vanju te naloge si zasluži 
kolektiv zreških kovačev naj-
večje priznanje in več po-
moči. 

M. BOŽIČ 

DOBRNA 

JE TO ZAČETEK NOVE FORME VIVE? 
Na Dobrni je živahno. 

Zdravilišče je polno gostov, 
dela pri gradnji novega 
adrav liško-hotelskega objek-
ta, pravega giganta, uspešno 
tečejo in vse kaže, da bo 
objekt zgrajen ne samo do 
pogodbenega roka, marveč 
še celo prej. 

O živahnosti pa govori tudi 
zadnji korak. Slikarska kolo-
nija. »Odločili smo se ?;anjo. 
Iter želimo tudi na tem pod-
i<»čju dati svoj delež. Prav 
feko želimo dobiti nekaj slik 
•našega kraja, z našimi zna-
fitlnimi motivi. Letošnja sli-
karska kolonija je seveda 
Pî 'i poskiis. Ob njem pa že 
Razmišljamo na svojo formo 

vivo, na stalno in tradicio-
nalno slikarsko kolonijo,« je 
dejal direktor zdravilišča 
Ivan Uranjek. 

Vabilu na letošnjo slikar-
sko kolonijo so se presenet-
ljivo hitro odzvali Maribor-
čani. Gre za slikarje ama-
terje, za člane likovne sek-
cije v Mariboru, ki so prišli 
skupaj pK>d okriljem Občin-
ske zveze kulturnih organiza-
cij v Mariboru. 

Prišli so in se razpršili na 
vse strani. Dobrna s svojo 
okolico jim je odprla nov 
svet. Tudi lep. še zlasti zdaj 
v jesenskih barvah. 

Na Dobrni so najprej osta-
li v soboto in nedeljo. Te 

dni pa bodo še priliajali, da 
bodo končali svoja dela. 

Dela oziroma slikanja se 
je lotilo devet amaterjev. 
Svoja dela bodo ob zaključ-
ku akcije pokazali na raz-
stavi, precej del pa bodo 
poklonili tudi zdraviliškemu 
kolektivu, ki bo z njimi 
opremil nov hotel. 

Akcija je torej stekla, po-
buda, ki veliko obeta in ki 
dokazuje, da kolektiv zdra-
vilišča na Dobrni ni zaprt 
v svoj okvir, marveč da se 
skuša uveljaviti tudi na dru-
gih področjih. Tudi na sli-
karskem, ivraetninàkean, če-
prav poerotkio. 

MB 

Hotel v Zrečah, na Novi Dobravi, že skoraj tik pred zdajc i . . . 

PREBOLD 

PRED ODHODOM JAMARJEV V ARGENTINO 
Bliža se čas odhoda prve 

jugoslovanske jamarske od-
prave v Južno Ameriko. V 
ekipi bo enajst članov, po 
večini jamarjev iz Prebolda. 

ANTON VSDENIK (31 
let), hotelski tehnik, zapo-
slen v Merx Celje, bo vodja 
odprave. 

Ölani pa: 
Prof. dr. FRANCE IL\BE 

(69) iz Postojne. Skrbel bo 
za stike in predavanja ter 
fotografiranje. 

MARJAN ZUPANC ( ^ ) , 
delavec v TT Prebold. Skr-
bel bo za opremo in prvo 
pomoč. 

AGIM KAZAZI (29), rudar-
ski tehnik, sicer zaposlen v 
TT Prebold. Skrbel bo za 
finančno poslovanje. 

DARKO KOŽELNIK (21), 
orodjar v TGO Gorenje Ve-

lenje. Je član jamarskega 
kluba Podlasica v Topolšioi. 
Skrbel bo za. opremo in na-
bavo hrane. 

FRANCI ZUPANC (24), 
tekstilni tehnik v I T Pre-
bold. Kuhar odprave. 

Prof. dr. BORIS SKET 
(44), predstojnik biotehnič-
nega oddelka na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani. Skrbel 
bo za stike z angleško govo-
rečimi prebivalci ter za razi-
skovanje jamskih objektov 
po biološki strani. 

SPuEČKO KVAS (26), tek-
stilno-kemijski tehnik v TT 
Prebold. Odgovoren bo m 
tehnično izvedbo raziskovanj 
in hidrologijo. 

SILVO RAMŠAK (21), ke-
mijski tehnik v Cinkarni Ce-
lje. Claai preboldskega ja-

marskega kiutoa. odgovoren 
bo aa dokumentacijo oein>. 
ma za zbiranje podatkov ter 
za merjenje in risanje jam, 

DARKO NARAGLAV (26), 
delavec v I T Preboid. Bo 
namestnik vodja odprave in 
poročevalec o delu in življe-
nju odprave. 

FRANCI GABER (43), sne-
malec pri RTV Ljubljana. 
Odgovoren za snemanje dela 
in življenja odprave. 

Odpravi se bodo v Argen-
tini priključili še: Dušan Lu-
skar kot zdravnik in naš š»-
seljenec ter Janez Homovc, 
študent geologije, prav tako 
izseljenec. 

Torej pdsana skupina in 
vendar enotna v izpolnjera-
nju skupnih in odgovonxax 
nalog. 



OBČASNO VARSTVO DA ALI NE 

OSNOVNE POGOJI SO 
RAZGOVOR Z RAVNATELJICO ANO ČETKOVIČ 

v eni zadnjih številk Nove-
ga tednika sem se v članku 
E naslovom Razbremenimo 
delaviko spraševala, zakaj v 
Celju ne razmišl jamo o obča-
enem popoldanskem varstvu 
otrok v vzgojnovarstvenih 
loistanovah. Ker nisem želela 
ostati le pr i moj ih bolj ali 
m a n j laičnih razmišljanjih, 
sem prosila za razgovor o 
tem vprašanju Ano ćetković, 
ravnateljico vzgojno varstve-
nega zavoda Anice čeme jeve 
v Celju. 

NT: Ali je mogoče organi. 
Kirati takšno obliko varstva 
otrok? 

A. CETKOVIć »Za otroke, 
ki j ih že imamo zajete v 
vrtec, imajo starši pr i nas 
možnost popoldanskega var-
stva do pol osmih zvečer. Za 
œta i e otroke pa nismo raz-
mišljali o občasnem varstvu, 
čeprav smo pripravljeni reše-
vati takšne in podobne po-
bude.« 

NT: Ali bi naleteU na veU-
ko ovir, če bi hoteli organi-
zirati občasno varstvo? 

A. CETKOVIĆ: »V vrtcih 
imamo v popoldanskem času 
veliko prostora, da bi lahko 
organizirali občasno varstvo. 
Ce lahlío organiziramo skraj-
šano malo šolo, to je osem-
deseturni vzgojni program, 
potem bi verjetno tudi to 
obliko lahko organizirali. Se-
veda pa bi se morali o tem 
dogovarjat i vse v2gojnovar-
stvene ustanove Oelja v okvi-
ru skupnosti otroškega var-
stva. Pri občasnem varst\ 'u 
bi bilo namreč treba premo-
stiti več začetnih težav. Naj-
p re j kadrovsike, pa finančne 
in še nekatere, o katerih bi 
se morali dogovoriti v okvi-
r u đoupnosti.« 

NT: Kako pa bi se otroci 

počutili v takšni obliki var-
stva? 

A. CETKOVIĆ: »Ce sodim 
po vtisih, ki jih dobim v sep-
tembru, ko spre jemamo no-
vince v vrtec, potem moram 
reči, da bi ver jetno tudi pr i 
otrocih v občasnem varstvu 
nastopila kriza in odklanja-
n je vrtca. Vsekakor pa bi 
morali starši t ^ne l j i to pri-
praviti svoje otroke tudi na 
tako skrajšano obliko var-
stva. č e bi se dogovorili za-
njo, bi morali vsi tisti star-
ši, ki bi to obliko varstva 
stalno uporabljali , pripeljati 
otroke v vrtec ter j im ix)ka-
zati vse lepe reči, ki jih ima-
mo v n jem. Ne bi smeli 
otroka pripeljat i v vrtec sa-
mo takrat , ko bi potrebovali 
varstvo, kaj t i znalo bi se zgo-
diti, da bi tedaj otrok vrtec 
odločno odklonil, č e bi tore j 
starši otroke že nekoliko pre j 
pripravljali na vrtec, potem 
verjetno ne bi imeli proble-
mov v občasnem varstvu. Po-
sebej tudi zato ne, ker bi 
starši to obliko uporabljal i 
le kaki dve, morda t r i ure 
v popoldanskem času. To pa 

še ni tako dolgo, da bi otro-
ka prevzela čustvena kriza. 
Menim, da smo v vrtcih dolž-
ni razmišljati o občasnem 
varstvu, če ga s tarš i resnič-
no potrebujejo, ka j t i vse bolj 
in bolj se moramo odpirati 
nj ihovim potrebam.« 

NT: Kaj pa z zdravstvene-
ga vidika, je občasno var-
stvo mogoče? 

A. CÈTKOVIC: »Nameno-
ma tega vprašanja prej le ni-
sem omenila. Povedati pa 
moram tole. Vsak otrok, ki 
pride v vrtec, mora biti p re j 
zdravniško pregledan. Zato 
ne bi bilo mt^oče , da bi se 
otroci, ki bi morebit i prišli 
v popoldansko občasno var-
stvo, igrali z igračami otrok, 
ki so naši redni varovanci. 
Potem bi bili zdravniški pre-
gledi naših varovancev za-
man in odprli bi možnosti za 
razširitev nalezljivih bolezni. 
Sama pa veš, kako se mi v 
vrtcih teh bolezni, posebej 
hepatitisa, bojimo. No, za-
držkov ne bi bilo, če bi bili 
tudi otroci, ki bi obiskovali 
občasno varstvo, zdravniško 
pregledani. Menim celo, da 
bi to postal pogoj za spre-
jem otrok v občasno varstvo.« 

DAMJANA STAMEJČIČ 

JAVNA RAZPRAVA 

PREVLADUJE REALNOST 
Javna razprava o ekonomski, ekološki iji razvojni 

sanaciji Cinkarne se bliža h koncu tudi v krajevnih 
skupnostih. Zbori občanov, skupščine krajevnih skup-
nosti ali seje krajevnih konferenc socialistične zveze 
so praviloma zelo dobro obiskani, čeprav so razprave 
kritične, vendarle prevladuje edino realno in spre-
jemljivo stališče — da je potrebno v celjski občini 
in širše zagotoviti vse materialne in kadrovske pogo-
je za pvostopno ureditev sedanjih težav. -

V razpravah je prisotno realno spoanavanje, da 
čez noč ni mogoče niti omiliti niti povsem odpraviti 
vseh težav, ki j ih ima Cinkarna v gospodarjenju in 
pri odpravl janju virov onesnaževanja. Zato se večina 
zborov občanov odloča za podporo stališč in akcij-
skega programa, ki so ga sprejeli na seji predsed-
stva Občinske konference SZDL. Vendar nelcateri raz-
prav l ja la ob vsej upravičeni kritiki na račun neod-
govornosti Cinkarne pozabljajo na solidarnost, na 
konstruktivnost in preudarno mero zahtev glede čim-
pre jšn je ureditve težav. Poudar ja jo tudi vprašanja 
nezaupanja in zagotovil za izvedbo predloženih ukre-
pov. 

Zaupanje je resda upravičeno skrhano. Toda javna 
razprava na jbol j nazorno kaže, da nobena rešitev gle-
de Cinkarne in ry enega razvoja ne bo obšla delegat-
ske skupščine in s tem vseh Celjanov. Javna razprava 
je vehka preizkušnja zaupanja, ne le v čvrsto, naj-
širšo odgovornost in odločenost za izvedbo predlo-
ŽCTiih ukrepov. Pač pa tudi v zaupanje v razsodnost 
vseh, ki pomagajo u&tvarjahio iskati poti za razvojno 
sanacijo Cinkarne. Javnost informacij m demokratič-
nost dc^ovora, sta najbol jše zagotovilo, da nihče ne 
bo mogel odločati mimo interesa Celjanov. 

'• I\)samezni razpravljalci zavestno spregledujejo vse-
bino in bistvo predloženih ukrepov in stališč. Pri tem 
pozabljajo, da je javna razprava predvsem dogovor 
v tem, ali celjski delavci in občani soglašajo z od-
ločno smer jo pri reševanju in odpravl janju tega ob-
č u t l j i v ^ a ekonomskega in ekološkega problema. Vsi 
odgovori pa ta trenutek še niso znani. Delovne sku-
pine še pr ipravl ja jo nova gradiva, zlasti ekonomske 
izračune. 

To obenem najbol j dokazuje, da je Celje res t rdno 
pripravljeno, da dokončno, čeprav postopno, razreši 
tudi nelahek problem ekonomske in ekološke sana-
cije Cinkarne. J. V. 

OBMOČJE 

DELEGATI ZA IX. KONGRES ZSS 
9. kongresa Zveze sindikatov Slovenije se bodo udeležUi tudi delegati iz širšega 

celjskega območja. Tako se bodo iz posameznih občin udedežili kongresa naslednji 
delegati: 

Celje: Anton Žibret, Štefan Copot, Vladimir Adamič, Inge Korošak, Drago čelan, 
Natalija Stopinšek, Franc Majetič, Marjanca Pečar, Matjaž Lovšin, Miro Gradišnik, 
Mirko Hutinski, Zdenka Pikelc in Lojka Zagoričnik. 

Laško: Marko Kladnik, Magda Paradižnik, Jože Ključevšek. 
Mozirje: Draga Punoar in Franc Terbovšek. 
Slovenske Konjice: Jože Košir, Alojz Krušič, Er ika Penava. 
Šent jur pr i Celju: Jože Mlakar in Mar jana Jelenko. 
Šmar je pri Jelšah: Jože Kovačič, Zvonka Pišler, Branko Seve. 
Velenje: Ivanka Filipančič, Ivana Jevšek, Mar jana Koren, Peter Krapež, Viktor 

Krašek, Franci Rat, Alojz Sa je in Pane Semečnik. 
Žalec: Rafko Mlakar, Zaljko Sedenšek, Feliks Smodiš, Danica Grabner, Avgust 

Dobriha. 

OBMOČJE 

NAGRAJUJEMO DELO? 
OD RAZPRAVE O DELITVI SREDSTEV ZA OD 

Po spre je t ju samoupravnih 
aktov o delitvi sredstev za 
osebne dohodke in skupno 
porabo, je prišlo v delovnih 
organizacijah območja do za-
stoja pr i nadal jn jem uresni-
čevanju zakonskih določil s 
tega področja. Tako so osta-
li v delovnih organizacijah 
najpogosteje šele na začetku 
poti pr i u re jan ju tega tako 
pomembnega področja. To je 

bila le ena od ugotovitev, ki 
so jo izoblikovali na petko-
vem razgovoru o uresničeva-
n ju Zakona o združenem delu 
oziroma njegovih določil v 
zvezi z oblikovanjem in de-
litvijo sredstev za osebne do-
hodke in skupno porabo, ki 
ga je sMical Medobčinski 
svet ZSS. Razgovor je sodü 
v okvir pr iprav na 9. kon-
gres Zveze sindi'katov Slovel-

nije, s a j bodo njegove ugoto. 
vitve posredovali tudi kot 
prispevek za oblikovanje kon. 
grešnih gradiv. 

Za dograjevanje sistema 
delitve po delu in rezultatih 
dela bo potrebno poiskati 
ustreznejša merila za ugotav-
l jan ja kvalitete, količine in 
gospodarnosti opravljenega 
dela, so menili razpravljalci. 
Ta mora jo temelji t i na upo-
rabnosti standardov, normati. 
vov dela in stroškov. Za vsa-
ko delo je potrebno poiska-
ti takšno merilo, ki bo po-
menilo najobjektivnejše vred-
notenje dela in prispevka k 
rezultatom dela. Prav tako bo 
potrebno zavzeti posebno sta-
lišče do funkci je zajamčene-
ga osebnega dohodka: ali j« 
v dosedanji obliki sprejem-
ljiva, se je potrebno vpraša-
ti, ali pa nismo dosledni pri 
namenu njene uporabe. Na-
dal jn jo aktivmost sindikatov 
je t reba še napre j usmerja-
ti v dograjefvanje za prakso 
sprejemljivih rešitev delitve 
po minulem delu. Zagotoviti 
je potrebno takšno svobodno 
menjavo dela, ki bo zagotav-
ljala odvisnost osebnega do-
hodka delavcev — izvajalcev 
storitev — od rezultatov po-
slovanja delavcev v tx3zdih, 
ki so uporabniki storitev, 
Razprava jé nakazala tudi 
probleme enakomerne poraz-
delitve nalog 'in ureditve pro-
gramov dela v delovnih skup-
nostih skupnih služb ter na-
grajevanje delavcev v takih 
službah. 

Vsa stališča, ki so jih spre-
jeli na petkovem posvetu ozi-
roma razpravi o delitvi sred-
stefv za osebne dohodke in 
skupino porabo, bodo morale 
temeljito proučit i vse osnov-
ne organizacije sindikata na 
območju ter j ih vključiti 
programe dela za prihodnj« 
obdobje. Kaj t i le ob povečal 
odgovornosti in skrbi sindi-
kata, predvsem osnovnih or-
ganizacij, bo mogoče odpra-
viti pomanjklj ivosti , ki se S® 
v veliki meri pojavl ja jo v de-
lovnih organizacijah pri dfr 
litvi sredstev za osebne 
hodke. 

D. ? 

NOV FILM 

ČEZ MESEC DNI TDF CELJE 78 
Na uvodni svečanosti le-

tošnjega Tedna d o m a č n a 
filrria v Celju sd bodo 
filmski obiskovalci ogledali 
nov dokumentarno-umetni-
šiki, kratki film z naslovom 
Dober dan, Celje. Nekaj več 
kot leto dni je minilo, od-
kar sta OK SZDL Celje in 
Kulturna skupnost začela z 
akcijo, da bi po več kot 
d-vajsetih letih privlačno me-
sto ob Savinji dobilo drugi 
filmski zapis o sebi, o delu 
in življenju, o razvojnih te-
žavah in o velikih spremem-
bah od tistega usodnega »po-
plavnega leta«. Takrat je 
namreč nastal prvi film o 
Celju. 

Dober dan, Celje ni ne tu-
ristični ne dokumentarni ne 
umetniški film, pač pa film-
ski zapis o življenju mesta. 
Filmska kamera v rokah 
znanega snemalca Jureta 
Penjanje je prenesla na t rak 
vse, kar se je najpomemb-
nejšega dogajalo v zadnjem 
letu v celjski občini — od 
ekoloških težav do izgradnje 
novih tovam in drugih ob-
jektov, pa sejmov, kulturnih 
in družabnih prireditev, tu-
rističnih možnosti Celja itd. 
Film hoče pripovedovati o 
delu, us tvar janju in življenju 

celjskega delavca in občana. 
Znova in znova se v sliki in 
besedi vrača v preobraženje 
in hi t rejše razvojno utripa-
n je Oelja. Ko kaže proizvod-
n jo v EMO ali v železarni, 
n j e j ob bok, us tvar janju , 
delu in fizdčnemu naporu po-
sta-vi dosežke v kulturi , šol-
stvu, otroškem varstvu, v 
znanosti. S simboličnim ka-
drom dveh delavcev ob stro-
ju govori o delavski tradi-
ciji Celja, o njegovi indu-
striji , o želji po spreminja-
n ju in preseganju dosežene-
ga. 

Idejno-umetndško, sporoči-
lno vodilo filmskega zapiso-
•vanja je zarisano v vsakem 
kadru — najsi gre za otroški 
ži-vžav ali za bogastvo Po-
krajinskega muzeja in za re-
volucionarno preteklost, pri-
kazano v Miizeju revolucije. 
Žareti želi misel o človeku 
— ustvarjalcu, delavcu, ki 
spreminja, bogati in lepša 
svet. S sliko samo, ne le z 
besedo, pripoveduje, ka j je 
Celje že doseglo in ka j hoče. 
Dinamični razvoj Celja je 
fi lmska kamera ujela pre-
pričevalno in vedro. Ne le 
dokumentarno, pač pa z de-
lovnim zanosom življenja, 
kakor ga živi Celje. Ni na-
ključno, da uvodni prizori 

kažejo reko mladih ljudi, ki 
se z -vseh koncev zgrinjajo 
v območno središče. 

Celje je dobilo lep, zani-
miv, zaiačilen filmski zapis 
sedanjega družbenega tre-
nutka. Scenaristična zasnova 
filma je hotela več kot pri-
kazati le kulturno bogastvo 
občine. Zato bo f i lm morda 
komu izvenel kot slikanica. 
A je -vendar mnogo več kot 
le to. 

Realizacijo fi lma Dober 
dan, Celje, režiral ga je 
Celjan Stanko Jost, so omo-
gočili celjski delo-vni kolek-
ti-vl in samoupravne intere-
sne skupnosti, med nj imi še 
posebej kulturna skupnost 
Celje in republiška kulturna 
skupnost. Vsi sofinancerji 
bodo omenjeni v špici fi lma. 
Film Dober dan, Celje bo 
doživel premiero na Tednu 
domačega filma, nato pa ga 
bodo videli gledalci po vsej 
Jugoslaviji in v tujini . Traja 
okrog dvajset minut. Premi-
era filma bo pri jeten kultur-
ni dogodek, tudi zato, ker 
bo to nov, preredko odtrgan 
Ust iz žive in razburljive 
kronike celjskega družbene-
ga in gospodarskega življe-
n ja . 

-nd 

GOTOVLJE: 
PRÍOETEK 
GRADNJE 

Gradnja doma oskrbo-, 
vancev na Grmovju pri 
Polzeli se je pričela. Iz-
vajalec del je gradbeno 
podje t je Ingrad, ki je ob-
ljubilo, da bodo dela 
končana v enem letu. 
Dom oskrbovancev na Gr-
movju finansira vseh 
osem občin celjskega ob-
močja, naložba pa bo 
ostala 50 milijonov dinar-
zev. Z. S. 

LAŠKO 

KLUB SAMOUPRAVLJALCEV IMA PREMALO PODPORE 
Pretekli teden je bila v 

Laškem seja skupščine klu-
ba samoupravljalcev občine 
Laško, ki je bil ustanovljen 
leta 1976 kot eden izmed pr-
vih v širšem celjskem ob-
močju. 

Na seji skupščine je pote-
kala r a ^ r a v a o dejavnosti 
kluba po programu za pri-
hodnje obdobije. 

Leta 1976 v jeseni je bil 
sprejet samouprav-m spora-
zum o ustaiKJvitvtt ia delova-

n ju kluba, ki ga je podpisa-
lo 35 delovnih organizacitj in 
družbenopolitičnih skupnosti. 
Vsi podpisniki so izpolnili 
finačno obveznost do kluba. 
Letos pa je to obvezo izpvol-
nilo samo 12 soustanoviteljev 
kluba. To je bil tudi vzrok, 
da se je razprava razvijala 
v smeri odkrivanja vzrokov 
za slabši uspeh dejavnosti 
kluba in o odstopanju od 
obveznosti. Dejstvo je, da 
klub ni samemu sebi manen. 

temveč služi predvsem ^ 
razvoj in izobraževanje 
lavcev, delegatov, članov di^ 
žbenopolitičnih organizacij 
Ocena delovanja kluba je 
la dokaj kritična. Da bi r®; 
šdili nekatere probleme, ^ 
Jiih sami delegati v skupšć* 
ni ne morejo, je bilo dog^ 
vorjeno, da bodo sklic»» 
najodgovornejše delavce J 
združenem deiu in i zv r š i l 
odbor kluba. . 

РАЖКА LAPORNÍ' 



NABOR V CELJU 

RAZGOVORI, OGLEDI FILMOV, PRIČAKOVANJE 
Od p r e j š n j ^ a četrtka 

pa do jutri je v dopol-
danskih urah Mladinski 
klub v Celju poln mladih 
fantov, ki so prišli na 
nabor. Torej tja, kjer se 
pK>govorijo o svoji sko-
rajšnji izpolnitvi obvezno-
sti do domovine, to je 
o služenju vojaškega ro-
ka. Vse poteka kot рк) 
»maslu«. Vsak dan se zbe-
reta dve skupini, prva ob 

sedmi in druga ob deseti 
uri. Pripoveduje predsed-
nik komisije Miodrag 
Stojkečič: 

»Z vsako skupino se 
najprej pogovorimo, kaj 
nabor sploh je, E>otem pa 
fantom, bodočim voja-
kom, zavrtimo dva filma. 
Sledi zdravniški pregled 
pa razgovor o tem, kam 
bi fantje radi šli. Če se 
le da, vsakemu izpolnimo 

njegovo željo.« 
Več kot uro sem sedel 

v sobi, kjer je bila za 
mizo posebna komisija, 
na mizi p>a kartoni, 
kartoteke, razpore-
d i . . . Fantje so vstopali 
po p>et v skupini. Goli, 
samo v spodnjicah in z 
vojaško knjižico v rokah. 
Zravnani, ponosni pa 
malce' zbegani, saj navse-
zadnje so doživljali ene-

ga najpomembnejših tre-
nutkov v svojem življe-
nju. Bili so na prvi »stop-
nici« poti, katero vodi 
neustrašeni bojevnik za 
mir, enakost in pravico, 
tovariš Tito. In biti Titov 
vojak ni majhna stvar. 
To je velika čast in isto-
časno odgovornost. 

Vsakega posebej je naj-
prej pokUcal zdravnik. 
Tri korake naprej, poče-
pi, tehtanje in merjenje, 
spraševanje o prebolelih 

„boleznih in še vse, kar 
sodi zraven. Sledi tisto 
najodločilnejše, k je bo 
kdo služil vojaški rok. Ne 
gre za kraj, gre za rod. 

Predsednik komisije: 
»Ladislav, kje bi rad .slu-
žil vojaški rok?« 

Ladislav (Grum) je za-
poslen v celjski Libeli, 
nekaj časa »menca«, po-
tem • pa kot iz topa iz-
streli: »Rad bi šel v avto 
enoto!« 

Predsednik komisije: 
»Prav. In šel boš za de-
setarja. Znaš poveljeva-
ti?« 

Ladislav: »Se bom pa 
naučil.« 

Potem F>oprašam Ladi-
slava, ko opravi vse for-
malnosti, ali je zadovo-
ljen. »Sem! Dosegel sem 
tisto, kar me veseli in 
kar sem pričakoval. Po-
trudil se bom, da bom 
dober vojak in da bom 
upravičil zaupanje!« 

Pred komisijo stopi 
Igor Hunski, zaposlen v 
EMO. 

Predsednik komisije ga 
pogleda od nog do glave 
pa vpraša: »Si športnik? 
Se ukvarjaš s kakšnim 
športom?« 

Igor: »Igram rokomet. 
Prej sem igral za CeJje, 
zdaj igram za • Kovinarja 
iz štor.« 

Predsednik komiisje: 
»Grej, da boš v vojski 
tudi doibro igral in da 
boste zmagovali. Sicer se 
pa potrudi, da boš izpol-
njeval vse naloge. Kam 
bi rad šel?« 

Igor: »Za vosnika, šo-
ferja.« 

Tudi njemu se je želja 
izpolnila. 

Mož, sedeč poleg pred-
se<toika komisije, je vsa-
kega vprašal, kdaj želi 
opraviti služenje vojaške-
ga roka — spomladi ali 
jeseni prihodnje leto. Ta-
ko je to, da. Celo to mož-
nost ti dajo, da se odlo-
čaš, kdaj bi šel. Pri tem 
pa upoštevajo tvoje želje 
do šutdija, družinske te-
žave in podobno. 

Tako je v teh dneh v 
prostorih Mladinskega 
kluba v Celju. Vrli, zdra-
vi in p c ^ m n i fantje sto-
pajo pred komisijo in 
tako začenjajo svojo pot, 
ki je za vsakogar največ-
ja čast — ix)t hranitve 
domovine, pot hranitve 
miru, ix>t hranitve vseh 
tistih dragocenosti, ki so 
nam jih priborili drugi, 
da danes mi živimo v mi-
ru. Zdajšnji nabori niso 
več takšni kot pred leti. 
Tudi služenje vojaškega 
roka ni več taikšno, kot 
je bilo nekoč. Vse je 
boljše, drugačnejše, na-
prednejše, sodobnejše. To 
je morda tista šola, ki da 
največ mlademu človeku. 
Najbistvenejše pa je to, 
da so fantje ostali isti 
— odločni vedno hoditi 
po poti, katere glavni 
traser je tovariš Tito! To 
pa je najbistvenejše! In 
verjamemo jim, da bodo 
vsi od Ladis lav, Bojana, 
Janeza, Frančka, Poldeta 
do Igorja dobri vojaki in 
stalni brartiilci vseh naših 
le"'>t in dobrin. 

TONE VRABL 

Naboru so prisostvovali tudi celjski družbenopolitični delavci (z leve proti desni) 
Ludvik Zvonar (zakrit za predsednikom komisije Miodragom Stojkečičem), Viki 
Krajne, Vaso Starović in Slavko Sotlar. 

LADISL.\V GKUM IGOR HUNSKI 

NOVA VAS — CELJE 

POZOR, HUD PES... 
ELEKTRIKA, HRUŠKE IN LJUDJE 

Ograje, takšne in drugač-
ne, postajajo počasi, toda 
vztrajno, zadeva preteklosti. 
Ograje z bodečo žico aU 
električnim tokom v njih pa 
so spomin na žalostno pre-
teklost, ko je člove'K ponižal 
človeka, mu vzel svobodo in 
ga za takšno ograjo peljal v 
smrt. 

Podrli smo ograje in ploto-
ve okoli tovarn. Tudi okoli 
stanovanjskih hiš jih je vse 
manj. Okoli blokov jih ni. 
Pomenile bi tesnobo, zapr-
tost. Mi pa se odpiramo. Tu-
di državne meje postajajo 
počasi že formalnost. Odpi-
ramo se v svet, ker bi bili 
sicer majhni, nepomembni, 
ker smo del sveta . . . 

In vendar p>ovsod ni tako. 
Res, da gre le za en pri-

nier. Nanj so opozorili so-
sedi. Pa navzlic temu je prav, 
da o njem spregovorimo. Kaj-
ti ljudje so ga obsodili. Za-
nimivo, tudi otroci, ki so me 
peljali do hiše, ker se sredi 
Vse bolj zazidane Nove vasi 
nisem 2aiašel. Obsodili, četu-
di je vsaj formalno name-
iijen psu, čuvaju. Toda, tako 
ali drugače se tiče tudi ljudi. 

»Veste, to je tista hiša, 

kjer imajo hudega psa!« Ta-
ko mi je rekla desetletna de-
klica, ki me je pripeljala do 
hilše Kraigherjeva 5 v Celju. 

Lepa hiša. Ni kaj reči. Vi-
la. Okoli nje lepo vzdrževan 
vrt. In v njem veliko hrušk. 
Lepih in negovanih. 

Tu stanuje Benjamin Cene, 
upokojenec. 

Srečala sva se in pogovo-
rila. Lepo in mimo. Saj ni 
bilo razloga za drugačen po-
mene'K. Poslušal sem ga in 
skušal razumeti. In že tédaj, 
kot zdaj, mu povem, da ne 
ravna prav, ker električni pa. 
stir v žični ograji, se pravi 
električni tok speljan v žici, 
ki se vije na zgornjem robu 
ograje, res ni tisto, kar sodi 
v naseljen okoliš, kar sodi 
t ja, k jer so doma ljudje. In 
med njimi veliko otro'K. Tu-

di takšnih, .ki ne znajo pre-
brati opozorilne table, da je 
v ograji električni tok zara-
di psa. Električne pastirje 
srečujemo na pašnikih, ne pa 
v mestu. Bržčas je ta v No-
vi vasi edini v takšnem oko-
lju. 

»Električnega pastirja sem 
napeljal zaradi psa. Hud je 
in nevaren. Nekajkrat poprej 
je že ^ o č i l čez ograjo. Lah-
ko bi ugriznil človeka. Zato 
je tok v ograji tedaj, ko je 
pes na vrtu. Kadar ga imam 
zaprtega, tedaj v ograji ni 
toka . . .« je povedal Benja-
min Cene. • 

Pes se ije na pastirja že 
navadil. Zato ne skače več 
na ograjo in je ne skuša pre-
skočiti. Nekajkrat ga je stre. 
slo. Zdaj se izogiba ograje, 
čeprav Se ob njenem notra-
njem robu podi in renči na 
ljudi, ki hodijo mimo. člo-
veku, ki gre tedaj ob tej hi-
ši, ni prijetno. Tudi ostri 
zobje niso simpatični. 

»Toda, psa imate zaradi 
vrta, zaradi hrušk.« 

»Tudi, čeprav ne odganjam 
otrok, če pridejo in prosijo 
za hruške. Nikoli ijim jih ni-
sem odrekél. Zaradi psa 

imam lepo drevje, sicer bi 
bilo polomljeno . . 

»In kako dolgo bo tako?« 
»Morda do zime, sicer pa 

v resnici ne vem . . .« 
Srečal sem tudi sosedo. 
»Mene to ne moti. Otrok 

pri hiši ni več. Res je, da 
je ta pes že nekajkrat sko-
čil čez ograjo in šaril tudi 
po našem vrtu . . . Sicer pa, 
veste, če gre za otroke, je 
to tudi zadeva njihove vzgo-
je, odnosa do lastnine dru-
gih ljudi. Je pa res tudi to, 
da je pes hud in da bi mo-
ral biti na ver igi . . .« 

Električni pastir zaradi psa. 
Pes pa zaradi vrta in hrušk. 
In v končni pKJSled^ci zaradi 
ljudi, zaradi otrok, ki bi jih 
lahko Sicer zmamil sladki 
sadež in bi v tem posegu po 
njem morda polomili tudi 
v é j e . . . 

Električni pastir sicer ni 
nevaren. Tok v žici ni tako 
močan, da bi ubil človeka ali 
mu prizadejal kakšne težje 
posledice. Toda, prijjetno bi 
prav gotovo ne bilo, če bi 
odrasel človek zagrabil za to 
žico. če bi bil to otrok, bi 
bilo hujše . . . 

Ljudje pa imajo pravico, 
da hodijo po cestah in ploč-
nikih, ne da bi jih čakala 
takšna presenečenja. 

Električni pastir • Novo 
vas prav gotovo ne sodi. Za-
radi ljudi. Zaradi človeškega 
dostojanstva. Zaradi človeka. 
Četudi je zaradi psa. 

Vpraišljivo pa je, če sodi 
v takšno okolje tudi pes, ki 
je lahko nevaren. Sicer pa 

s tem odpiram problem, ki 
je za ta stanovanjski predel 
več kot peireč. Nanj so me 
opozorili Itjudje, ko sem ho-
dil po ulicah, ki so tiste dni 
dobivale asfaltno preobleko. 
Opozorili so na pse, ki jih 
je preveč, ki se klatijo po 
vrtovih, delajo škodo in ki 
so na koncu koncev lahko tu. 
di nevarni. 

Pes v stanovanjskem nase-
lju. Star problem. Nić nove-
ga. Na vsak način ga bo tre-
ba rešiti, da bo človek varen 
in da ne bo trpel škode. Tre-
ba pa bo rešiti tudi problem 
električnega pastirja. In naj-
brž prej kot do prihoda 
zime. 

MILAN B02IC 

To je hiša na Kraigherjevi 5 v Celju, obdana z žično ««rajo 
in električnim pastirjem. Na tabli, ki je ob ортај1 na no-
tranji strani pa piše: Opozorilo — na ograji je vgrajen elek-
trični pastir za psa. 



KOMENTAR 

KULTURNIK, VEŠ SVOJ DOLG? 
PIŠE: JURE KRAŠOVEC 

Geslo na Slovenskem se 
glasi: V vsaki krajevni skup-
nosti kulturno društvo, v 
vsaki TOZD program kultur-
ne dejavnosti! 

Do tega oilja bo zelo težko 
priti, pa ne samo zaradi sko-
pih sredstev, ki so na voljo 
občinskim kulturnim skup-
nostim in zvezam kultumiih 
organizacij. Morda se bodo 
finančne razmere polagoma 
le izboljšale, toda vprašanje 
je, če bodo do takrat obsto-
jala vsa že ustanovljena dru-
štva, kaj šede, da bi jih po-
množili s številom vseh kra-
jevnih skupnosti. 

Eden od vzrokov za pesa-
r l e kulturne dejavnosti med 
občani je pomanjkanje stro-
kovnjakov, ki bi vodili po-
samezne zvrsti kultumoumet-
niškega udejstvovanja. Res 
je, da ni več nekdanjih kla-
sičnih učiteljišč, v katerih 
so se dijaki, kasnejši učite-
lji, privajali na delo v kul-
turnih društvih kot pevovod-
je, vodje igralskih skupin, 
reoitaciijskih krožkov, likov-
náh sekciú in podobne de-
javnosti. Je pa tudi res, da 
danes prihaja z raznih aka-
demij precej strokovnjakov, 
le da poti v kijlturna dru-
štva ne najdejo. Ali bolje: 
izogibajo se jim. Nekateri 
delavoljni pedagogi so do 
vrh glave preobloženi z de-
lom. Pozaiamo zborovodje, ki 
vodijo po nekaj zborov hkra-
ti, kar je sicer boljše kot 

nič, dobra pot h kvaliteti 
pa to gotovo ni. Pa imamo 
na vsaki šoli koga, ki bi bil 
sposoben voditi zbor. Ni si-
cer mogoča množica kvalite-
te, je pa kvaliteta v množici. 
In koliko absolventov glasbe-
nih šol imamo vsako leto. 
Nihče jiih ne vzgaja v to 
smer. Komercializacija glas-
be ima svojo slabo posledi-
co. Loudje se vse bodj spre-
minjajo v poslušalstvo in 
vse manj aktivno sodelujejo 
v glasbi in pesmi. Toda glas-
bene šole menda nimajo za 
edini cilj vzgojiti »zvezde« z 
dobrim pevskim grlom, do-
bre instrumentaliste, če je 
tako, bo treiba narediti za-
suk, ki bo pomemi tudi iz-
boljšanje razmer v množični 
kjultumi dejavnosti. 

Imamo vse več poklicnih 
Mkovnilkov, množice pa so še 
vedno podvržene kiču. Ima-
mo vse več arhitektov, toda v 

okusnem okolju bivajo pred-
vsem tisti, ki lahko tak luk-
suz plačajo. Imamo poklicne 
gledališčnike, ki se zadovo-
ljijo z nekaj nastopi na odru. 
Vse se preveč profesionalizi-
ra, 1јгк1је pa, kot rečeno, vse 
bolj tonejo v množico pa-
sivnih gledalcev, poslušalcev 
— z vedno manj izgleda, da 
bd lahko v kulturnem živ-
ljenju aktivno sodelovali. 

Poklicni larpurlartizem je 
dosegel stopxnjo škodljivosti. 
Odmikamo se od Marxove 
vizije o zadovotljevanju kul-
turnih i)otreib v socializmu. 
Delovni človek aaradi take 
usmerjenosti kot je, posta-
ja vse bolj objekt kulturnega 
profesionalizma, ki množi-
cam vsiljuje svoje lastne po-
glede in programe, say ve-
mo, da v kulturno politiko 
lahko tvorno posegajo p)red-
vsem ljudje, ki v procesu 

kulturnih stvaritev sami ne-
p>osredno sodelujejo. 

Vse to pa je odvisno od 
družbenega vrednotenja kul-
ture v določenih sredinah. 
Politične organizacije bi mo-
rale ak.tivnost na p>odročju 
kulture, ki je družbena de-
javnost, meriti z enakimi 
merili kot merijo politično 
aktivnost med občani. Stali-
šče, da je kultura zasebna 
stvar vsakega, ne pa tudi 
družbena, je zmotno, če bo-
mo dali kulturi večjo enako-
vredno družbeno veljavo, bo 
tudi sodelovanje sposobnih 
ljudi za delovanje na kul-
turnem področju boljše. 

Kar pa zadeva kulturniško 
zavest kulturnih delavcev, 
na j p>onovimo le p>esnikovo 
misel: 

Ne le, kar veleva ti stan, 
kar more, to mož je storiti 
dolžan! 

. PODROČNO LITERARNO SREČANJE V CELJU 

OD IZPOVEDNOSTI K FORMI 
NOVO ODKRITA VLOGA LAPIDARIJA V MUZEJU 

Minuli petek in soboto je 
bilo v Celju prvo srečanje 
mladih literatov, da jim né 
rečemo začetniki. Marsikdo 
namreč že leta in leta piše, a 

objavil še ni ničesar, pa ven-
dar v pisanju torej ni pra-
vi začetnik. In ka j začetnik 
sploh je, kako vsebinsko vo-
diti takoimenovane literarne 
kolonije in na vrsto drugih 
vprašanj, je skušalo odgovo-
riti to prvo področno sreča-
nje v Celju. 

Najprej velja omeniti, da 
do tega srečanja ni prišlo po 
ijakljuöju. 2e slovenska ZKO 
je spoznala, da z enim cen-
tralnim srečanjem v Gradi-
šču ne more zadostiti rasto-
čim p>otrebam, oziroma raz-
mahu literarne dejavnosti. V 
celjski občini pa je pričel 
tudi v okviru ZKO delovati 
odbor za literarno dejavnost, 
ki ga vodi p r o f . Ljudmila 
Kajtnerjeva. Zato je ta'iîsno 
prvo srečanje v Celju toliko 
bolj dragoceno, ker združuje 
literarne ustvarjalce v bolj 
organizirano obliko, kot to že 
dalj časa poznajo ustvar-
jalci na glasbenem, dram-
skem, filmskem in likovnem 
področju. 

ZKO Slov€?nije je prejela 
18 prispevkov na vabilo, ob-
javljenem v dnevnem in re-
vialnem tisk. Prispevke za 
celjsko območje je obravna-
vala žirija v sestavi Ivo Sve-
tina, Slavko Pezdir in Drago 
Medved ter izbrala dela Dam-
jane Bohorič, Srečka Drago-
ša, Nenada lončar ja , Borivo-
ja Répéta, Mojce Rozina, 

: Nene Soline, Andreje Vipot-
\ nik, Irene Skrinjar, Vaaje 

Negro, Betke Urh in Li vi j e 
Gams. Vsa izbrana dela so 
bila izvedena v petek zvečer 
v literarnem večeru, ki nam 
jé obenem razkril čudovite 
možnosti priprav takšnih in 
pK)dobnih prireditev v lapida-
riju Pokrajinskega muzeja. 
Naj s tega mesta velja zahva-
la Pokrajinskemu muzeju, ki 
je velikodušno ponudilo ta 
prostor za literarni večer in 
nikakor se ne bi smelo zgo-
diti, da bi bil zadnji v tem 
einkratnem ambientu. 

V petkov delovni dan prve-
ga srečanja prištevEuno tudi 
razstavo šolskih glasil v knji-
gami Mladinske knjige, ki je 
ponovno pokazala posluh za 
širino možnosti svoje kultur-
ne dejavnosti in s tem seve-
da oplemenitila svoje doslej 
primarno tigovsko poslanst-
vo. Razstva opozarja na živo 
ustvarjalnost mladih in bi ji 
kazalo vsako leto znova po-
svečati tako pozornost, kajr 
bd morda vzpKKibudilo orga-
nizacijski in ustvarjalni duh 
v šolah, 

2al je popK)ldanski pogovor 
s Tarasom Kermaunerjem v 
študijski kpjižnici odpadel, 
zato pa je bila sobotna okro-
gla miza dovolj pestra in za 
prvo takšno srečanje tudi do-
volj vsebinsko bogata. Težko 
je mladim govoriti o svojih 
ustvarjalnih izkušnjah, ki si 
jih šele nabirajo. Toda po-
membna so spoznanja, da bo 
treba marsikaj narediti, če 
hoče ustvarjalec preiti iz za-
četne izpoveidne faze v tisto, 
ki mu omogoča resnejši li-
terarni ustvarjalni razvoj. V 
celjski občini tudi niso majh-
ne možnosti za objavljanje 
kakovostnih tekstov, kar je 
poudaril v svojem pozdrav-
nem govoru v imenu kultur-
ne skupnosti in kot urednik 
literarne revije Obrazi knji-
ževnik Dane Debič. Tudi v 
Sloveniji, v okrilju ZKO jtì 
tik pred izidom literarna re-
vija Mentor, ki že s svojim 
naslovom govori o svoji na-
membnosti. Za mladega lite-
rata danes obstoja torej vr-
sta možnosti za uveljavitev, 
vsaj na tej začetni stopinji, 
ko skuša prvič javno prever-
jati svoje delo. Zato so se 
literarni ustvarjalci na letoš-
njem prvem srečanju v Ce-
lju dogovorili, da bodo pri-
hodnje leto ponovno sedli za 
skupno mizo in izmenjali 
svoje delovne izkušnje. 

DRAGO MEDVED 

lASIMIVOSTI IZ POKRAJINSKEGA 
^ MUZEJA V CEUy 

ETNOGRAFIJA 
Slibar 2 

LONČARSTVO 

Kakor sem omenil že v prejšnjem članku, segajo naj-
starejši zapiski o lončarjih v celjski regiji v leto 1340 in 
omenajo lončarje ob Dreti. Lončarstvo v Zadrečki dolini, 
katerega središče je bilo Kokarje, se je ohranilo do začetka 
prve svetovne vojne. Izdelki teh delavnic so bili preprostih 
oblik, p>a tudi izbor posode, ki so jo delavnice izdelovale je 
bil majhen. Zahtevnost trga je bila zelo majhna, zato se 
lončarstvo niti tehnično, niti oblikovno ni-izpopK)lnjevalo, za-
prlo se je vase ter se naslanjalo le na izročilo. Tržišče so 
imeli zadrečki lončarji v Savinjski dolini in Zasavju. Zara-
di razvoja gospodarstva, prodora železnice v Savinjsko doli-
no, razvoja lesne trgovine in z n jo splavarstva ter vedno več-
jega povpraševanja po trajnejši kovinski posodi je lončar-
stvo začelo propadati, lončarji pa so odhajali v druge bolj 
donosne p)oklice. Gomjegrajska gosposka je še koncem 18. 
stoletja poskušala zaščiti in rešiti težek socialni p>oložaj lon-
čarjev (to so bih v glavnem mali kmetje in kočarji) z lon-
čarskim cehom. Glede na načela svobodne trgovine je po-
skus propadel. Lončarske delavnice v Kokarjih so izdelovale 
E>redvsem lonce, sklede, vrče in klobasrace v obliki klobuka. 

Lončena sWeda za peko perutnine. Izdelek kokrške loitcaj--
ske obrti 

PRIZNANJE ZA LOJZETA BOLTO 
Ime profesorja Lojzeta 

Bolte, kustosa Pokrajin-
skega muzeja v Celju, je 
tesno pvovezano z arheo-
loškimi najdišči na Rif-
niku. Njegovi zavzetosti 
in ljubezni do naše zgo-
dovinske dediščine se 
lahko zahvalimo, da je 

Rifnik danes dokaj razi-
skan, poznan v Sloveniji, 
Jugoslavitji in svetu. S 
tem so tudi ti kraj i pri-
sp>evall svoj delež k zgo-
dovinski dediščini naše 
domovine in naših naro-
dov. Prav taJco pa pome-
ni Rifnik s svojimi arheo-
loškimi mamenitostmi te-
melj za razvoj turizma v 
Šentjurju. 

Profesor Bolta je sko-
zi 22 let organiziral in si-
stematično vodil izácopa-
vanja na Rifniku. Na 
osnovi teh izkopavanj in 
dognanj ob nj ih je v 
zbirki Kulturni in narav-
ni spomeniki Slovenije 
izdal lepo, z zemljevidi 

in fotografijami ilustri-
rano knjižico »Rifnik nad 
Šentjurjem«. Sedaj pri-
pravlja monografijo o 
Rifniku, ki bo predvido-
ma izšla čez dve leti. Z 
dosežki pri izkopavanju 
je sproti seznanjal jav-
nost, in to s prirejanjem 
razstav najdenih predme-
tov. Ker je izkopavanje 
prazgodovinskih naselbin 
ter antične in poznoantič-
ne naselbine končano, 
preostane še pKXirobnej-
ša raziskava prazgodovin-
skih in poznoantičnih gro-
bišč, ki so na vzhodnem, 
severnem in zahodnem 
pobočju Rifnika. 

Po zamisn profesorja 
Bolte bodo iz vodnega 
zbiralnika napravili lapi-
darij. Ostrešje, ki je že 
napravljeno, bodo v ne-
kaj dneh p>okrili s skodla-
mi. 

Poleg Rifnika je profe-
sor Bolta sodeloval pri 
arheoloških izikopavanjdh 
v Šempetru, štruclovem 
gradišču pri Mozirju, 
Pongracu pri Grižah in 
Celju. Je reden sodelavec 
Arheološkega vestnika, 
celjskega in savinjskega 
zbornika ter srbskega ar-
heološliega iaištituta. 

Skupščuia občine Šent-
jur je prof. Lojzeta Bol-
to za njegovo življenjsko 
delo pri arheoloških izko-
pavanjih na Rifniku letos 
nagradila z občinsko ria-
grado »18. avgust«. 

ERNEST REÖNIK 



ODMEV NA ČLANEK: NE ŽALSKA, 
AMPAK PREMIKOVA PREŠA 

v Novem tedniku г dne 28. 9. 1978 smo lahko pre-
ђгаИ članek, ki ga je napisal Vinico Jug. Osebno se 
ne strinjam s pranjem perila v časopisih, še zlasti pa 
пг, če gre predvsem za soseske odnose in probleme, 
ici se s tem v zvezi porajajo. O tem, da sem se s so-
sedom Vinkom Jugom hotel na lep način pomeniti o 
problemu v zvezi s prešo, ne bom pisal. Rad pa bi 
vendarle opozoril na nekaj izmišljotin, da ne rečem 
laži, ki jih je napisal v članku. O tem kako številni 
so bili udeleženci v prometnih nezgodah pred prešo 
ne bom pisal, ker se da to ugotoviti. Prizadela pa me 
je primitivna laž, da je bila žrtev nesreče tudi moja 
triletna hči. O tem koliko mi je do preše in koliko 
do lastnega otroka ne bi razpravljal, ker so vsakršne 
primerjave nemogoče. Priznam, lahko se útroku zgodi 
marsikaj. Tako pred prešo, kot kjerkoli drugje. Laž 
je bila boleča. Nimam besed, s katerimi bi lahko opi-
sal ogorčenje in prizadetost, ko sem prebral to v No-
vem tedniku. O tem, da je Vrhovno sodišče SRS od-
pravilo odločbo republiškega sekretariata za urbani-
zem, ki zahteva odstranitev preše, pa je razumljivo, 
da Vinko Jug ni pisal. S tem je Vrhovno sodišče po-
trdilo pravilnost postopka Skupščine občine Žalec v 
zvezi z dokumentacijo o postavitvi preše. Pa še to. 
Arhitektka pri Zavodu za načrtovanje v Žalcu je v 
projektu sanacije starega mestnega jedra med drugim 
pr&dvidela tudi razširitev sedanjega gostinskega vrta. 

SAMO PREMIK 

Odgovor na pismo tovari-
ša Vinka Juga, ki nam ga 
je poslal Samo Premik, j e , 
iiotroval naši odločitvi. Odlo-
iili smo se namreč, da po-
vprašamo žalčane, kaj me-
nijo o preši pred bifejem 
Nade Premik. Mnenja smo 
skušali dobiti od čim več 
ljudi, od družbenopolitičnih 
delavcev, predstavnikov kra-
jevne skupnosti, zanimalo 
nas je mnenje komandirja 
postaje milice in še koga. 
Sicer pa si preberite, kaj so 
oam povedali. 
MIRAN VOVK, referent za 

f»aio gospodarstvo pri SO 
2alec; »prepričan sem, da se 
I»eša izredno lepo vklaplja 
T staro mestno jedro, hkrati 
P» popestri izgled samega 
iostinskega obrata. To snx> 
''Poštevali tudi v akciji oce-
njevanja gostinskih obratov.« 
, IVAN ROBIC, sekretar OK 
^ L : »Predno je Premik 
Postavil prešo, je tu že bü 
íüstiruski vrt., ki je prav ta-
^ segal na del ceste, vendar 
^ogar ni motil. Pa še a\-to-
^Kna postaja je bila prej 

Prepričan sem, da je 
'''̂ jôkt lep in žal mi je sa-

da tega ne znamo pri 
ceniti. V tem primeru 
le za slabe sosedske 

'''inose.« 
OTO 2AGAR, predsednik 

^ ZSMS: »O.tem sem že 
^ l i š l j a l in priznati mo-

da je objekt, prav po-
^ e n . prepričan sem tudi, 
J ne more ovirati pro-
•^ta.« 
^nkcionar, ki je imel 

^ gostiščem Premik avto-
^ i l s k o nesrečo, kot piše v 

Vinko Jug, je, fako 
izvedeli, podpredsednik 

občinske skupščine 
NARAKS. Povedal 

^ je, da se je to res zgo-
vendar je šlo za manjšo 

^ k o na avtomobilu. Vzrok 
pa ni bil zaradi pre-

Sicer pa tudi Dolfe Na-
meni, da gre v tem 

jj^^ru le za navadne so-
zdrahe, kakršne so 

^ i l n e za Žalec in podob-
^ e s t e c a . Vse skupaj bolj 
iQ^iiiia na Clochemerle m 
^ • ^ j š n j e stranišče. 

Odstranitev preše z javne 
ceste je predlagal zbor obča-
nov KS Žalec na eni izmed 
junijskih sej. Razume se, da 
smo obiskali tudi žalsko 
krajevno skupnost, kjer smo 
našli predsednika Franca 
Cinka in tajnika Ivana Otav-
nika. Tovariš Cink meni, da 
preša ne kvari videza me-
sta, da pa je prometna ovi-
ra, saj sega preveč v javni 
pi-ostor. Objekt stoji na 
mestu, ki ga je zgradila 
družba. Gre torej za splošno 
družbeno zemljišče, ki si ga 
nihče ne more lastiti. »Pre-
pričan sem, da je Jugova 
družina prizadeta,« pravi 
Franc Cink, »saj živi v nizki 
hiši in tako ji odvzema 
objekt še toliko več svetlO'be. 
Škoda le, cla se ne spoštu-
jejo zakoni in se dela mimo 
krajevne skupnosti. To mar-
sikomu škodi. Predvsem nji-
hovemu ugledu. Sem pa pre-
pričan, da gre v tem prime-
ru tudi za slabe sosedske 
odnose. Nikakršne priprav-
ljenosti ni za spravo in viso 
stvar bomo sprožili na po-
raTOahiem svetu. Moram pa 
še enkrat priznati, da je 
objekt lep. Poleti sem imel 
na obisku sorodnike iz tu-
jine in prav uživaU so, ko 
so ob večeru lahko posedali 
pod prešo. Celo slikali so 
vse skupaj za spomin.« 

IVAN OTAVNIK se je s 
Cnkovim mnenjem popolno-
ma strinjal. Povedal pa nam 
je še to, da je bil na pro-
storu, kjer je sedaj dodatna 
soba gostišča nekdaj urejen 
prehod na dvorišče. »Premi-
ki so ga enosta\'no zagradili 
ter doeidali objekt, vhod v 
hišo pa so si napravili z 
zemljišča, ki je družbena 
last. Jugovi so prizadeti še 
zaradi nečesa. Na dvorišču, 
torej tik pred sobo, kjer živi 
Jugova stara mati, je venti-
lator iz gostinske kiihinje. 
Verjamem, da vonj in ropot, 
ki prihajata iz kuhinje, Ju-
gove motita.« 

RUDI ROŽIC, dolgolet-
ni žalski občan, meni, da je 
preša prav lep objekt, ki ni-
kogar ne more motiti. Tudi 
udeležence т prometu ne. 

HllRAN VOVK: »Preša se le-
рд vklapl,ja v Btari mestni 
¿gj Žalca. Bolj me moti ne-
fflocoč prometni režim.« 

RAF.\EL ЛШИОККО:, ko-
mandir P>1 Žalec: »Preša ni 
nikakršna prometna ovira.« 

RÜD1 r.OŽlC: »Preša je 
oknvs Žalcu.« 

K.\RKL STRAHOVNIK: 
»Prepričan .sem, da bi preša 
bolj sodila v lokal kot preti 
njega.« 

GORAZI) TAN.^SKOVIC: 
»Preša ne more nikogar mo-
titi. Moti pa nas prometna 
uretlitev i>o novenil« 

IVAN OTAVNIK: »Verja-
mem, da ÍM) J Ugo vi priza-
deti.« 

ŽALSKA PREŠA 

" ш т ! ш 1 Н 1 С 0 MNENJ 
KDO SI JE IZMISLIL NOVI ŽALSKI PROMETNI REŽIM IN ZAKAJ? 

Niti prej, še manj pa sedaj, 
ko je prometni režim spre-
menjen. Približno tako nam 
je povedal tudi FRANC 
KAMPUS. KAREL STRA-
HOVNIK je povedal, da bi 
morda preša bolj sodila v 
gostinski lokal kot pa da 
stoji zunaj. Oi-'ira za promet 
pa sedaj ni več. 

Potem nas je zanimalo, ka-
ko je z ventilatorjem na dvo-
rišču. Kiüiinjski ventilator 
sploh ni speljan na dvorišče, 
pač pa iz kuhinje naravnost 
v dimnik. Res pa je na dvo-
rišču ventilator, ki je nare-
jen za pr0zračevanje gostin-
skega lokala. Tudi če je akti-
viran ropot, ne more niko-
gar motiti, saj deluje skoi-aj-
da neslišno. 

Kaj meni o preši eden iz-
med obrtnikov te ulice. GO-
RAN TANASKOVIČ pravi, da 
preša ne more nikogar mo-
titi. še z mnogimi smo go-
vorili o tem, pa ni bilo niti 
enega, ki bi izja-vil, da objekt 
moti okolico ali da bi motil 
promet. Vseeno pa je zani-
miva tudi izjava komandirja 
postaje milice RAFAEiLA 
MOHORKA. »Zadnja nesre-
ča se je pred gostiščem 
zgodila leta 1976. Vzrok za 
nesrečo ni bila preša, pač 
pa neprevidno prečkanje ce-

ste. Mimo lahko trdim, da 
prometa niti najmanj ne ovi-
ra. Se pa nesreča lahko pri-
peti tam tako kot povsod 
drugje. Zaenkrat pa nimamo 
tudi nikakršnih problemov v 
zvezi s kaljenjem nočnega 
miru oziroma zapiralnim ča-
som. Nobenih prijav ni bilo 
doslej. Razen sosedovih. 
Osebno pa menim, da so 
lahko gostilne odprte tudi 
vso noč, seveda, če je mir.« 

Za mnenje nismo spraševa-
li nekaterih Jugovih in Pre-
mikovih sosedov, ker so se 
ti že izrekli proti preši. De-
vet podpisov je bilo na pi-
smu, ki je prišlo na skup-
ščino občine. Od tega štirje 
Jugovi. Zanimivo je, da je 
bil na spisku tudi eden, ki 
ga preša niti najmanj ne 
more motiti, saj stoji nje-
gova hiša kar precej vstran. 
Podpisi so prišli na krajev-
no skupnost še predno je 
bila p r ^ a postavljena. 

Naj bo tako ali drugače. 
Loudje so povedali svoje. 
Tako prizadeti kot drugi. 
Dejstvo je, da gre ob vsem 
tem zares za slabe odnose 
med dvema sosedoma. Mor-
da Samo Premik ni ravnal 
prav, ko je šel mimo kra-
jevne skupnosti. O tem, ko-
liko preéa jemlje svetlobe 

sosedom, se vidi na nekate-
rih fotografijah, ki so jih 
kot dokazni material imeli 
na vrhovnem sodišču, ko 
so obravnavali primer Sama 
Premika ob njegovi pritožbi 
zaradi poi-rdila o priglasitvi 
gradnje oisiroma proti Repu-
bliškemu sekretariatu za 
urbanizem. Zaradi preše so-
sedje nimajo manj svetlobe. 

Ob sedanji ureditvi prome-
ta v Žalcu preša torej ne 
more biti prometna ovira.. 
Samo po sebi pa se ob tem 
postavlja še eno vprašanje. 
Nanj nas je pravzaprav 
opozoril Goran Tanaskovič 
ter še vrsta dmgih žalčanov. 
Kako je mogoče, da je zapr-
ta cesta od tehnične trgovine 
proti obratu Ferralita? In to 
v križišču, kjer so pred ne-
kaj leti urediili semaforje. 
Ali ne bi bilo pametneje, če 
bi cesta bila zaprta,pri Fer-
ralitu? Na to bo seveda mo-
rala odgovoriti komisija za 
vzgojo in varnost v cestnem 
prometu pri IS SO Žalec. 
Pri Ferralitu je skorajda ne-
mogoče med 14. in 15. uro 
zaviti v smer proti Ljublja-
ni, da o' smeri proti Celju 
niti ne govorimo, še posebej 
težko je to za tovorni pro-
met. Kdor hoče iz centra 
Žalca pripeljati v to ulico, 

mora že takoj, ko prevoai 
križišče, za semaforjem za-
vijati v leto. Kakšno nevar-
nost to predstavlja, ve vsak-
do. Zanimiva sta tudi znaka 
na obeh straneh magistralne 
ceste, ki prepovedujeta zavi-
janje v ulico, kjer je med 
drugim tudi preša. Res stoji 
pod znakom podnapis »Dovo-
ljeno za lokalni promet«. V 
udici pa so javni lo(ka.Ii ter 
urejeno parkirišče. Komu na 
čast? še nekaj drugih stva-
ri je, ki bi jih lahko ome-
nili, vendar smo prepričani, 
da nam bodo novi ž^lsM 
prometni režim obrazloži'U 
tisti, ki so ga »pogruntali«. 
Morda bodo lahko odgovorili 
tudi prizadetim Grižanom ter 
Vrbencem. Konec koncev bi 
bilo kar škoda, če bi tovor-
njaki uničili cesto v Vrbje. 

Občutek pa imamo, da 
vse skupaj le ni bilo na-
pravljeno brez vzroka. Poleg 
dobronamernega" seveda. 

Svoje so povedali prizade-
ti, izvedeli smo za mnenje 
občanov in upamo, da se bo 
stvar končno le uredila. 

Reportažo sva po naro-
čilu uredništva pripravi-
la JANEZ VEDENIK in 
TONE T.WCAR, ki je 
prispveval tudi vse slike. 



V OBČINI JE POTREBEN HITREJŠI RAZMAH TRGOVINE 

Dravinjski dom je s svojimi tre-
mi temel jnimi organizacijami zdru-
ženega dela in 47 osnovnimi enota-
mi tex v баж1 tri letnega članstva v 
oteviru SOZD DOBRINA Celje dose-
gel določene nesporne uspehe. Pred-
vsem gre za gospodarsko rast ko-
lektiva in socialno varnost , pove-
čan obseg poslovanja v TOZD trgo-
vina; poetai pa je v okviru blagov-
ne skupine nosilec posla za zaščit-
na sredstva. Prav na t em področju 
so bili t ako uspešni, da so ustano-
vili novo TOZD, ki se bo v okviru 
SOZD Dobrina izključno ukvar ja la 
s tem poslovnim predmetom. 

Trgovina se odvija v dejavnost i 
dveh TOZD: ena se ukvar ja z osnov-
no p r e ^ r b o prebivalstva, druga i » 
s p roda jo vseh vrst zaščitnih sred-
stev — varovalna sredstva, gasilska 
oprema, za civilno zaščito. V okvi-
ru te TOZD je še razvoj službe ko-
operaci je s samostojn imi obrtniki 
in mal im gospodarstvom. Pri tem 
gre za proizvodno dejavnost , ki n a j 
zadovolji potrošnike z artikli široke 
potrošnje , kot so: čevlji, predpasni-

ki, rokavice, obleke, zaščitna sred-
stva in podobno. 

Vseh zaposlenih skupno z učen-
ci v gospodarstvu je 335, od tega 
je učencev 62. V skladu z zako-
nom o zdniženem delu se samo-
upravno organizirajo. Zelo ambici-
021П0 so letos v občini zastavili pm-
gram renoviranja trgovskih loka-
lov v KS Zbelovo (trgovina in bi-
fe), v KS Loče pr i Pol jčanah (trgo-
vina in bife) , v KS žiče (nadalje-
vanje izgradnje novega trgovskega 
objekta) , v KS Stranice (odpiranje 
novega trgovskega lokala), v KS 
Slovenske Konjice (renoviranje ' 
trgovine živila in gostišča Jelen in 
man j ša vlaganja v trgovske in go-
stinske objekte v Loški gori, Zre-
čah in Slovenskih Konjicah, pa tu-
di za pr idobivanje novih in izbolj-
šanje obstoječih lokalov so nameni-
li del svojih sredstev tako v Cîelju, 
Ljubljani, Velenju in Mariboru. Vsa 
ta vlaganja so v le tošnjem letu 
znesla okrog 6 milijonov dmar jev . 

Izboljšali so tudi delovne pogo-
je delovne skupn'ositi skupnih služb, 
tako v pros torskem smislu kot z 

opremljenost jo , p rav tako so s sep-
t embrom že uspeli poleg f inančne 
obdelave tudi z obdelavo osebnih 
dohodkov na računalniku. 

Predvsem kaže poudarit i , da se 
je Dravinjski dom v okviru SOZD 
Dobrina izredno razvil v poslovanju 
z zaščitnimi sredstvi ne samo iz-
ven občine, ampak tudi v Sloveniji 
in Jugoslaviji, s a j ima jo svoje pred-
stavništvo v Beogradu in predstav-
nike za SR Hrvatsko in Bosno t e r 
Hercegovino. 

Razumljivo, da takšen razvoj 
zahteva nova obra tna sredstva in 
predvsem dobre ter sposobne ka-
dre, ki pa j ih žal p r iman jku je . Ra-
čunajo na dodatno izobraževanje 
pri t istih delavcih, ki to želijo in 
so sposobni. Sicer pa so do sedaj 
vzgojili preko 200 trgovskih delav-
cev. Spodbudno je, da beležijo v 
zadnjem času man j šo f luktuaci jo 
trgovskega kadra. 

Zavedajo se, da še ni vse tako 
kot bi moralo biti glede ponudbe 
trgovskih in gostinskih storitev, 
prav tako je težko povečati kvali-
teto storitev v klasičnih in zasta-

relih lokalih. Vendar so že krenili 
po poti bol jše trgovske in gositin-
ske ponudbe, s a j bo že pr ihodnje 
leto končana prva faza blagovne 
hiše, v začetku leta 1980 pa še dru-
ga faza. Blagovnica bo imela tek-
stilni in tehnični del ter gostinski 
del s pivnico, locirana pa bo v ne-
posredni bližini nove avtobusne po-
s ta je z ustreznim parki rn im рто-
s torom. 

Izboljšali so družbeni s tandard 
zaposlenih, s a j so si ustvarili zado-
voljive počitniške zmogljivosti v Ro-
vinju, Novigradu, Lošinju in Bio-
gradu. Zadovoljivo je rešeno vpra-
šanje družbene prehrane. 

Z osebnimi dohodki zaos ta ja jo , 
s a j veliko vlagajo v razvoj, prav 
tako trgovsko-gostinska panoga ne 
us tvar ja pomembne akumulacije, še 
zlasti tisti del trgovine, ki ima na 
skrbi osnovno oskrbo prebivalstva. 

Glede načrtov so optimistični, 
sa j računajo, da bo do konca leta 
izdano naročilo za izgradnjo hote-
la v Slovenskih Konjicah, ka r je v 
skladu s pot rebami in srednjeroč-
nim p rogramom razvoja občine. 



Tomaž Domicelj je pomagal vojakom nositi 
v dvorano stebre za reflektorje in požel je 
velik aplavz. Kot da bi vedel, da bo gla\'na 
tarča fotoreporter jev. . . 

V DVORANI GOLOVEC 

TEMA, TEMA... 
Ljudje, ki so se v soboto zvečer 

zbrali v Golovcu so biU prevarani. 
In slavni Tom£iž Domicelj, ki je ta-

ko lepo prepeval o Caracasu, oprostite 
o Jamajki, je požel aplavz kot le ma-
lokdaj. Tisti trenutek, ko je priskočil 
vojakom na pomoč in v dvorano Go-
lovec pomagal nositi stolpe za reflek-
torje. Show mora biti! Fotografi so 
tu in novinarji, kakšna posebna pomoč 
pripadnip>om JLA pa menda ni bil. 

Slavni TOF je bil menda že skraj-
no obupan, ker se do sobote do 20. ure 
ni nič ka j posebnega dogajalo. Za-
žarel je. Dovolj materiala bo. še sre-
ča, da ni odšel v Ljubljano kot je 
bojda sprva nameraval. To bo veselje 
brati Nedeljoa! 

Potem pa ga skorajda ni bilo več 
človeka, ki bi bil vesel. Niti poslušalci 
petih radij skill postaj, ki so želeli sli-
šati nove slovenske popevke, niti glas-
beniki, še najmanj pa ljudje v dvora-
ni Golovec. 

Odločitev e n ^ a s a m ^ a človeka je 
bila: Reflektorje ven, ker motijo estet-
ski videz dvorane! Skoraj neverjetno 
se sliši, da videz dvorane ni bil pri-
zadet prva dva večera, ko so reflek-^ 
tor j i lahko svetili na plejado bolj ali 
manj znanih zvezdnikov in z\'ezdnic. 
Sicer pa, koga bi le motili. Ljudi tako 
ali tako pnra dva večera ni bilo kdo 
ve koliko. Da, da, res jih festivali ne 
vlečejo več, še sploh pa ne, če ni pra-
ve reklame. 

Tam proti ï>ol deseti uri zvečer so 
se le nekako domenili, zaradi televi-
zijcev je morala dvajset minut biti v 
dvorani popolna tema, da so pripravili 
svoje aparature, ampak nič hudega. 
Bilo je kar zabavno. Celo bolj kot ob 
poslušanju marsikakšnega novega za-
bavnoglasbenega i2delka. Ob f>o1 dese-
tih zvečer se je vse skupaj pričelo. 
Reflektorji so veselo svetili in tudi 
estetika ni bila kdo ve kako ogrožena. 
Ob polnoči naj bi se pričel di-užabni 
del, začel pa se je ob eni uri zjutraj, 
ker so člani ansambla SOK potrebo-
vali toliko časa. da so se pripravili, 
še sreča, da gostinske usluge niso bile 
p>opolnoma na psu. 

Dneñ slovenske zabavne glasbe so 
minili. Dokaj žalostno! 

Pravega vzroka zakaj tako, ne ve-
mo. Dejstvo pa je, če je bilo za odlo-
čitev, kakršna je pač bila, še toliko 
utemeljenih vzrokov, potem vsaj ne bi 
smeli bri ti norce iz vseh gostov, ki so 
prišli v dvorano Golovec. To je norče-
vanje iz zaupanja ljudi! Norčevanje 
zaradi slabo dogovorjenega sodelova-
nja med obema organizatorjema RTV 
Ljubljana in SRC Golovec. 

Zanimivi sta bili izjavi Moj mira Še-
peta in Jureta Robežnika: »Na kaj ta-
kega ne bi mogla pomisliti niti v sa-
njah. Vse je tako nedoumljivo, da se 
človek še živcirati ne more, ker tega 
pač ne dojame. Sramota za Celje in 
vso Sloveni jo.a 

JANEZ VEDENIK 

DNEVI SLOVENSKE ZABAVNE GLASBE 

OPAZOVALI SMO DOGAJANJE ZA KULISAMI 
Pa smo si rekli tokrat v ured-

ništvu, pustinK) nagrade pri mi-
ru, prepustimo sodbe, kdo je 
dobro pel, katera pesmica ni 
bila dobra in p>odobne reči pri 
miru. Poglejmo raje v zakuli&je. 
Tisto, kar se na odru ne vidi. 
Po navadi je pa tako, da se na 
odru vidijo same lepe reči. Se-
veda, če odštejemo ritko To-
maža Domiclja, s katero je mi-
gal proti občinst^Ti v dvorani 
ter menda s tem hotel pove-
dati, naj ga vsi skupaj pišejo 
nekam. 

Najbolj živo vse tri večere je 
bilo seveda v bifeju. Menda bi 
večina najraje kar ves večer 
bila tam, pa je bilo treba vča-
sih za nel^aj minut skočiti tudi 
na oder, se piikloniti, nasme-
jati občinstvu ter odpeti, se s 
spoštovanjem na obrazu priklo-
niti in potem oditi z odra. če 
so se še pred leti pevke ogledo-
vale med sabo, katera izmed 
njih bo bodj ekskluzivno odeta, 
potem letos tega ni bilo opa-
ziti. Kot da so že vsega nave-
ličani. To seveda ne velja za 
mlajši rod pevcev, predvsem pa 
debitante. Ti so festival vzeli 
»resno«. Vprašanje pa je seve-
da, kako je publika vzela njih. 
Celjanka Tatjana Dremelj nika-
kor ni mogla skriti treme in p̂ a 
neznanske želje p>o osvojitvi 
vsaj ene izmed nagrad. Tudi 
globoke hvaležnosti do Atija 
Sossa ni mogla prikriti. Ati ji 
je zaupal izvedbo skladbe Vra-
čaiji se v domači kraj . Ni na-
ključje torej, da se je največ 
\Ttela okrog Atija Sossa. Se-
veda to nima nikakršne zveze s 
tem, da se je odločila za vstop 
med profesionalce. Morda je 
bila prav njej zato posvečena 
pesmica Pogum, ki so jo od-
peli, odigrali in odplesali člani 
skupine Prizma. Pri nastopu 
jim je pomagala tudi Tatjana, 
šele drugi dan je izvedela, da 
se njeno petje sploh ni slišalo. 
Je p>a treba priznati, da je do-
bro odplesala svoje. 

Âïoni Kovačič, za katero pra-
vijo, da je največkrat slikana 
pjopevkarica zadnje čase pri 
nas, tokrat nekako ni bila v 
središču p>ozornosti. Celo njena 
mama ne. Tudi nagrade ni bilo 
nobene. Skrajno obupno! Naj-
dlje med vsemi je na sedežih 
zdržal Mirko Bogataj. Seveda 
ne na sedežih v dvorani, p)ač 
pa v bifeju. Elda Viler je tudi 
tokrat tožila, da Ji dajejo same 
težke, počasne »komade«, M so 
sicer lepi za tiste z izostrenim 
posluhom, pri publiki pa ni od-
zira. »Madona, saj jaz nisem 
tako zamorjen človek. Tempe-
ramentna sem kot le kaj in 
kakšno hitro pesem bi z vsem 
srcem zapela.« Na različnih pri-
reditvah netekmovalnega zna-
čaja smo se lahko o tem že ne-
štetokrat prepričali in p4)vsod 
je »vžgala«. Potem hiti Elda pri-
povedovati, da si je obleko v 
kateri je pela Lastovke, kar sa-
ma sešila, potem sá bo pa iz nje 
skrojila kaj drugega. Morda 
bluzice. Sicer pa je bila prvi 
večer največ v družbi z Alenko 
Pinterič in znanim zagrebškim 
glasbenikom Franjom Potočnja-
kom. Franja Bobinca prvi ve-
čer sploh nismo nikjer opazili. 
Kot da se fant še ni vživel v 
zabavnoglasbene vode. Pomem-
ben mu je nastop. Vse ostalo, 
tekanje od skladateljev do skla-
dateljev, producentov in organi-
zatorjev, p>a manj. Konec kon-
cev tega tudi ne bi zmogel. Na 
ekonomski fakulteti redno po-
laga vse izpite, poje pri Komor-
nem zboru RTV Ljubljana, tu 
so še nastopi na različnih pri-
reditvah . . . Ce bi podeljevali 
priznanja za skromnost in fair 
play, potem bi ga prav gotovo 
morali podeliti simpatičnemu 
Celjanu, oziroma Pebrovčanu p» 
novem. 

Ce bi izbirah pare, ki so bòli 

vse tri večere najdlje skupaj, 
potem bi prav gotovo izbrali 
mojstra Bojana Adamiča in pev-
ko ter redaktorico Meri Avse-
nak, pa seveda nerazdružljiva 
Ditko in Dejvija. Ce je kdo z 
zavzetostjo poslušal skladbe ter 
opazoval nastope, px>tem sta to 
prav gotovo bUa Bojan Adamič 
in Meri Avsenak. Njuno mesto 
je bilo v dvorani. Bila sta ena 
redkih, ki sta prišla tudi poslu-
šat, če bo na dnevih slovenske 
zabavne glasbe kaj novega. Ni-
smo povsem prepričani, če je 
zares bilo kaj novega. 

Marjan Miše je za odrom ves 
čas hvalil slovensko zabavno 
glasbo, ki je daleč pred ostalo 
jugoslovansko. Tudi pohval na 
račun naših pevcev ni bilo ne 
konca ne kraja: »Odlične pevke 
imate, še pK>sebej Alenko Pin-
terič in Ditko Haberl, da o Eldi 
Viler ne govorim. Takšna pevka 
se rodi vsakih sto let enkrat.« 
Tudi Miše je bil eden izmed 
tistih pevcev, ki je vse skupaj 
vzel hudo resno. Marjana Der-
žaj je pač takšna kot zna biti 
le ona. Odprta, sproščena, vese-
la, vedno pripravljena na kle-

p>et. Na petkovih dopoldanskih 
vajah pa je vendarle priznala, 
da ima včasih že vsega dovolj: 
»Veš, Tina (njena hčerka) mi 
včasih pravi, da sem malce ne-
imina. In še prav ima. Poklicni 
pevci pri nas v Sloveniji smo 
pravi reveži. Premajhna je Slo-
venija, pa tudi neorganizirano 
je vse skupaj. V drugih repub-
likah imajo vse to drugače ure-
jeno. Se mi zdi, da nas včasih 
kar lepo izkoriščajo. Družina pa 
tudi trpi. Ne veš kako težko 
grem včasih ob sobotah od 
doma. . .« 

Namerno povprašam Majdo 
Sepe, če se ji ne zdi, da je 
vzdušje na festivalih povsem 
drugačno kot nekdaj. Vse je 
čisto drugačno, mi je odgovori-
la. Da, da, včasih je bila slo-
venska popevka pravi praznik 
naše zabavne glasbe. Občutek 
imamo, da temu ni več tako. 

Zakaj v tekmovalnem delu 
nista nastopüi Majda in Elda, 
smo ix)vprašali Mojmira Šepe-
ta. 

»Mislim, da zreUm pevcem ne-
kako ne pristoja, da bd prepe-
vali lahkotne pesmice o luni, 

ljubezni, solzah in pxxiobnem. 
To je za mlade. Ce jim lahkot-
nih tekmovalnih skladbic ne za-
upamo, potem nikakor ne gre 
2ia degradacijo prevea, pač pa 
kvečjemu za priznanje. In če 
poje na večeru šansonov, po-
tem je to dokaz, da p)evec zares 
nekaj velja.« 

Jure Robcžnik je bal ix>ln p>o-
hval na račun tujih pevcev, ki 
so tokrat prišli na festival do-
bro pripravljeni. To je tudi do-
kaz, da tuje radijske postaje 
slovensko popevtko še kako upo-
števajo. 

Mirko Bogataj in Janko Ro-
pret ter Braco Koren so bih 
najbodj navdušeni ob pogledu 
na ljubki par duo Lips iz Veli-
ke Britanije. Seveda se jim je 
takoj porodila misel, kalco bi 
osvojili simpatične ustnice, ven-
dar v petek o kakšni i>oeebnl 
navdušenosti ni bilo več sledu. 
In takšno razpoloženje kot je 
bilo v četrtek je bilo tudi v pe-
tek. Klep)eti, dim, prazno filo-
zofiranje, navezovanje poznan-
stev, nasmehi, vonj po ličilih, 
zbiranje v družbice . . . Ob kan-
cu večerov so se pevci in drugi 
razkropili na različne konce. 
Moni in Marjan Miše v Prebold 
v disco, Eldo je odpeljal mož 
domov v Ljubljano, nekateri so 
odšli v Merx, drugi v Velenje. 
Skratka karavana je prišla, tri 
dni živela skupaj, vsakdo je ho-
tel iz vsega skupaj iztisniti kar 
največ. Show business je pač 
borba za obstanek in še kaj 
več. In v večini primerov se 
je zdeilo, kot da manjka prisrč-
nosti in iskrenosti. Cisto druga-
če kot bi človek p>CHnislil ob 
pogledih na oder. Reflektorji, 
narejeni nasmehi, čudovitost, 
enkra tnos t . . . 

Zadnji večer. Razočaranje po-
sebne vrste. Poigravanje z obi-
skovalci v dvorani Golovec, po-
slušalci pred radijskimi spre-
jemniki in malo je manjkalo 
da ne še s televizijskimi gle-
dalci. 

Na posebnem ^ r e j e l u ob kon-
cu so uradno podelili prizna-
nja. Le malokoga je še zanima-
lo za kaj gre vse skupaj. Nekdo 
je pxxiajal strokovne obrazlo-
žitve . . . , večina pa je uživala v 
jedeh in pijači ter si verjetno 
mislila: Tudi prihodnje leto ne 
bo nič boljše. Sicer pa, kaj 
smo sploh pričakovali, kaj pri-
čakujemo . . . So nam festivali 
še potrebni? Kot da se vsakdo 
boji pravega odgovora. 

JANEZ VEDENIK 

Srček dela tdka taka sta zapela Ivo Mojzer in slavna Moni Kova-
čič. Izgleda pa, da tokrat srčki niso kdo ve kako pretirano tilria-
kali ob nastopu Moni. Ostala je brez nagrade. Obupno! 

če skupina 2etva, ki jo poznamo po hitu U razdeljak te ljubim, že ni pretirano \žgala lU odru, pa 
Je vsaj za odrom. Po naročilu fotoreporterjev seveda 



POZDRAV IZ 
TITOGRADA 

»Z uspešnega gostovanja v 
Titogradu vam pošil jamo le-
pe pozdrave člani Judo klu-
ba »Ivo Reya« — Roman Za-
ložnik, Igor Pristovšek, Jaka 
Oštir, Vlado Klarič, Jože 
Oberžan, Zvone Pliberšek, 
Mar jan Fabjan, Jani Drugo-
vič, Fadil Imanovič, Tina 
Grosek, Anton Maruša in Ju-
re Piškur.« 

UREDNIŠTVO: Hvala, da 
ste se na uspešni in bržčas 
tudi lepi poti spomnili tudi 
na nas. Prepričani smo, da 
vam je tudi ogled Njegoše-
vega mavzoleja ostal v lepem 
spominu. Od tam je namreč 
tudi razglednica, š e enkrat , 
hvala! 

Ш Ш Ш GOR, 
т ш ш ooL 

Res, ubogi Izletnik. To na-
še avtobusno podje t je toliko-
krat prevračamo sem in t ja . 
Kritiziramo njegove sprevod-
nike, pa še in še. A kaj . Ne 
gre tega jemati negativno. 
Sa j to je vendar končno na-
še, celjsko avtobusno podjet-
je. Ne more nam biti vse-
eno, kakšno je. Tako je tu-
di razumljivo, da se l judje 
oglasijo, če se j im k a j ne 
zdi prav. Pa ne le, da je to 
razumljivo. Tudi prav je ta-
ko. No, moj namen danes ni 
opravljanje kakšnega voznika 
ali ka j podobnega. Gre za ne-
kaj drugega. Namreč za 
avtobus, ki vozi oziroma ne 
vozi v Logarsko dolino ob 
7.10 uri. Stvar je taka, da 
prvi a-vtobus ob delavnikih, 
torej tudá ob sobotah vozi 

šele ob 9. uri in 10 minut . 
Je pač tako, da vsakdo ni-
ma lastnega avtomobila. Se-
da j pa si zamislite, da bi 
marsikdo ob koncu tedna, 
na soboto, rad šel v Savinj-
ske Alpe. S tem mislim re-
sne ture s hojo za dva dni 
in ne posedanja ob ražnju. 
No, če greš torej v soboto 
v hribe z avtobusom ob 
9. ur i in 10 minut, si v Lo-
garski dolini šele okrog 12. 
ure. Tako je pol dneva iz-
gubljenega. 

Ne, res ne gre tu za muhe 
potnikov. Sa j ni t reba, da 
bi avtobus za Logarsko do-
lino vozil ob 7. ur i in 10 mi-
nut vsak dan. A vsaj ob so-
botah in nedeljah bi lahko 
bilo tako. In gotovo nisem 
edina, ki si želim tega. 

B o d o ' p r i Izletniku ustregli 
želji planincev? 

- MAGDA TRATNIK 

POPOLDANSKO 
TANKANJE 

Pred kra tkim so na vitanj-
ski bencinski črpalki, zaradi 
premajlinega prometa, ukini-
li popoldanski obratovalni 
čas. Odločitev je pKivzročila 
parecej hude krvi, sa j so ne-
kateri trdili, da so delavci 
dGipoldan.sike izmene izključe-
ni od nabave bencina v po-
poldanskem času in tudi si-
cer. 

Ker pa so se duhovi kma-
lu spet pomirili, sodimo, da 
zadeva le ni tako strašna, 
kot je bila videti na prvi po-
gled. Prizadetim v tolažbo pa 
lahko povemo, da so vse vin-
ske črpalke obdržale doseda-
nji , tore j celodnevni obrato-
valni čas. Tako bodo »tan-
kali« ob popoldnevih tudi v 
prihodnje, če ne na eni pa na 
drugi črpalki. 
VITANJSKI PEŠEC 

UREDNIŠTVO: No, tudi 
malce humor ja ni odveč. Za-
k a j bi ne rekli tudi kakšno 
hudomušno na račun pro^ 
blema? 

AVTOBOSm 
VOZNI RED 

Savinjska dolina ima dobre 
prometne zveze z industrij-
sko šaleško dolino. Za avto-
busni prevoz delavcev na de-
lo v šaleško dolino je pre-

skrbljeno. Za vse druge pot-
nike, ki jüi ni malo, pa je 
zveza zelo slaba. Še posebej 
za tiste, ki p r iha ja jo v Ža-
lec iz Velenja, pa mora jo tu 
za nadaljevanje vožnje proti 
Mozirju in napre j čakati pol-
nih 55 minut, čeprav lahko 
po voznem redu ugotovijo, 
da je avtobus odpeljal pred 
petimi minutami. 

Iz Celja vozijo avtobusi za 
Savinjsko dolino redno vsa-
kih deset minut po uri . Ta-
ko pripeljejo ti avtobusi v 
Žalec vsakih 25 minut po uri, 
iz Velenja pa pripelje v Ža-
lec vselej ob ur i in 30 minut . 

Ista slika se ponavlja v 
obratni smeri, če se pripe-
lješ v Žalec iz drugih kra jev 
Savinjske doline in če se pe-
lješ v Velenje. 

Prav tako bi bilo dobro, 
če bi ojačali avtobusne pre-
voze med šoš tan jem in Bra-
slovčami — Polzelo skozi 
Šmartno ob Paki. 

Zato predlagamo Izletniku 
spremembo voznega reda. 

JOŽE MEDVED, 
Sp. Gorče, Braslovče 

UREDNIŠTVO: Zanimivo, v 
današnjih Pismih kar dva za-
pisa na račun avtobusnega 
voznega reda. Morda pa je 
le neka j problemov in pobud, 
ki bi jih Izletnik moral upo-
števati? Prosimo pris tojno 
službo pri Izletniku, da odgo. 
vori, k a j misli o teh predlo-
gih. 

mimiim 
DARILO 

V nedeljo, 24. septembra, 
sem parkiral svoj avto na 
Trgu Oktobrske revolucije v 
Celju. Ko sem se vrnil, sem 
našel na strehi avtomobila 
raztreščen gnil paradižnik, ki 
je morda priletel s kakšnega 
okna. Kdo ve? 

čeravno gradbeni material 
nujno potrebujem, sem ne-
znanemu dobrotoilku vseeno 
hvaležen, da mi ni na avto 
vrgel zidne opeke ali pa vre-
čo cementa. V tem pr imeru 
bi bila škoda večja od vred-
nosti darila. Zato se mu za 
in obzirnost in uvidevnost 
lepo zahvaljujem. 

Zanima pa me, ali lahko 
tudi ob prihodnjih parkira-
nj ih na tem prostoru v Ce-
lju račimam na kakšne 
»usluge«? Pr ipominjam, da 
bi ne imel nič proti, če bi 
pr ihodnjič na strehi parki-
ranega avtomobila našel de-
narnico, polno bankovcev. 
Pravih seveda! Se priporo-
čam! 

SLAVKO KRAJNC, 
Vitanje 72 

SPREÎ iPUB 
Ni prvič, da pišemo o pro. 

blemu. Odprli smo ga v te; 
rubriki 18. ma ja letos. Ta 
krat smo objavili pismo Ju 
ri ja Kostanjška iz Ilovce 151 
pri Vojniku glede vodovoda 
Še zdaj je brez vode, oziro 
ma še zdaj ni mogel uredi t 
priključka na obstoječi vo 
dovod, čeprav m u je načel 
nik oddelka za gradbene ii 
komimalne zadeve celjske ob 
čine v odgovoru na pritožb< 
29. julija 1975. leta napisa 
takole: »Po zakonu o voda! 
(Uradni list SRS št . 16/74; 
je voda dobrina splošneg£ 
družbenega pomena in po< 
posebnim družbenim var 
stvom. Zato v načelu nim£ 
nihče pravice preprečevat 
uporabo vode iz naravnegi 
vira in tudi mora dovolit 
priključitev na vodovod, č( 
je vode dovolj in če no'* 
uporabnik kr i je sorazmerei 
delež za njegovo izgradnjo 
Zato predlagamo, da se т 
okviru KS Vojnik sporazu 
mno dogovorite z lastniki vo 
dovoda o priključitvi, s tem 
da povrnete sorazmeren de 
lež izgradnje vodovoda.« 

Problem je tore j s tar ne 
ka j let. Ko smo ga letos ma 
ja odprli v naših Pismih, sm< 
pozneje prosili tudi krajevni 
organizacijo Zveze borcev, na 
dalje predsednika režijskegi 
odbora za gradnjo vodovod; 
Henrika Ovtar ja in sevedi 

I Krajevno skupnost Vojnik, d 

nam odgovorijo oziroma po-
jasnijo, kako je z reševa-
n jem tega vprašanja . Na pi-
smo je odgovorila le organi-
zacija Zveze borcev, ostala 
dva pa ne. Zato ju znova pro-
simo, predvsem pa predsed-
nika sveta skupščine Krajev-
ne skupnosti Vojnik, da po-
jasni, kako je z zadevo in 
kda j bo lahko Jur i j Kostanj-
šek, pod običajnimi pogoji 
seveda, uredil priključek na 
obstoječi vodovod in si tako 
zagotovil redno in normalno 
preskrbo s pitno vodo. 

Sicer pa, ali je to samo 
problem Jur i ja Kostanjška? 
Ali ni na tem območju kar 
šest s tanovanjskih hiš, ki ni-
so priključene na krajevni 
vodovod? Se ostalih pet last-
nikov s t r in ja z obstoječim 
stanjem? 

Že ATiaprej hvala za so-
delovanje in odgovor! 

UREDNIŠTVO 

KAJ PRAVITE 
O TEM 

Po kolovozni poti se je 16. 
septembra z mopedom pe-
ljal mo j brat . Nenadoma mu 
je s strani pred motor "sko-
čila srna. Pri t rčenju je brat 
F>adel in dobil težje poškod-
be, na jbol j po glavi. Kmalu 
po t rčenju smo nezavestne-
ga našli pKxi motor jem. Sami 
smo mu nudili prvo pomoč, 
nato pa ga odpeljali v Zdrav-
stveni dom Laško. V ambu-
lanti, kamor smo ga pripe-
ljali, se je zataknilo. Dtóur-
na sestra, ne vem, kalco 
se piše, me je vprašala, ka j 
je. Povedal sem ji, ona pa 
je zahtevala, da pri javim 
nesrečo postaj i milice. Pri-
volil bi, toda zahteval sem, 
na j na jp re j poskrbijo za bra-
tove rane. Medtem je prišla 
dežurna zdravnica — tudi ne 
vem, kako se piše —, ki je 
prav tako zahtevala, da pri-
javim nesrečo na postaj i 
milice. Tako se je v ambu-
lanti razvil kar krepak pre-
pir, med katerim se zdravni-
ca in sestra niti zmenili ni-
sta za mojo vztrajnost. Ko 
sem končno privolil, sta 
opravili svoje delo in zdrav-
nica je napisala napotnico 
za bolnišnico. 

Ker ni bilo na voljo nobe-
nega rešilnega avtomobila, 
me je zdravnica prosila, na j 
ga peljem sam. Takoj sem 
v to privolil in ga odpeljal. 
Ker se mi je zdelo, da je 
veliko bolj prav, če na jp re j 
poskrbim za brata, nesreče 
nisem javil zdaj. Medtem, 
ko sem bil na poti do bol-
nišnice in nazaj, je zdravnica 
prijavila dogodek postaj i mi-
lice. Javila je tudi v celjsko 
bolnišnico, da pripel jem po-
nesrečenca in naročila, na j 
mu vzamejo kri. 

Okoli pol enih ponoči sem 
se na poti domov zglasil na 
ix>staji milice. Dežurni mi je 
I>ovedal, da so že pregledali 
k ra j nesreče in da v ambu-
lanti nisem ravnal prav. Jaz 
I>a menim ravno nasprotno. 

Pozneje sem se zamislil 
nad dajatvami, ki jih odva-
jamo tudi interesni skup-
nosti za zidravstvo in pa o 
odnosih, ki so vse pre j kot 
človeški. Mislim, da bi vsa-
kdo tako ravnal v mojem 
primeru, kot sem jaz, pa ne 
zato, ker je bil ponesrečeni 
moj brat , ampak, ker smo 
le vsi l judje . 

Na koncu bi •vprašal, ka j 
misli družba o tem' dejanju? 

STANKO KRAJNC, 
Tovsto 16 

NE POZABir̂ O! 
Prišla je jesen in z n jo 

kmalu tudi praznik, ko se 
spominjamo vseh naših dra-
gih, ki so umrli , vseh, ki so 
dali svoja življenja za našo 
svobodo. In to je tudi čas, 
da bolj kot kda j koli poskr-
bimo za njihove grobove in 
druga spominska obeležja. 

Ne pozabimo na borce, ka-
terih grobovi so raatreseni 
po naših goadovih. 

STANE KURNIK 

SPORED GDI 2. DO 18.10.1978 

Četrtek, 12. oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 Dopoldne 
z vami, 9.00 Zaključek dopoldanske.ga sporeda. 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 
16.30 V ŽIVO — CELJSKI BL:\CiOVNI TERMINAL 
(vmes ob 17.00 Kronika), 17.45 Zabavni globus, 18.00 
Zaključek sporeda. 

Petek, 13. oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 Petkov mozaik, 
9.00 Zaključek dopoldanskega sporeda. 15.30 Obvestila, 
16.00 Poročila, 16.05 čest i tke in pozdravi, 16.45 Zabavni 
globus, 17.00 Kronika, 17.15 Lestvica zabavnih melodij, 
17.30 Turistična oddaja , 17.45 Domači ansambli, 18.00 
Zaključek sporeda. 

Sobota, 14. oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 Dopoldne 
z vami, 9.00 Zaključek dopoldanskega sporeda. 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 čest i tke in pozdravi, 
17.00 Kronika, 17.15 Zabavni globus, 17.30 Filmski spre-
hodi, 17.45 Vrti l jak melodij, 18.00 Zaključek sporeda. 

Nedelja, 15. oktobra: 10.05 Poročila, 10.15 Predstav-
l jamo vam, 11.45 Zabavni globus, 12.00 čest i tke in po-
zdravi, 13.00 Literarna oddaja , 13.15 Feljton, 13.30 Kme-
ti jska oddaja , 14.00 Zaključek sporeda. 

Ponedeljek, 16, oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 Dopoldne 
z vami, 9.00 Zalcljuček dopoldanskega sporeda. 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 čest i tke in pozdravi, 
16.45 Zabavni globus, 17.00 Kronika, 17.15 Nove plošče, 
17.30 Športni pregled, 18.00 Zaključek sporeda. 

Torek, 17. oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 V ŽIVO — 
DELEGAT .\LI ODBORNIK, 9.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kroni-
ka, 17.15 Lestvica domačih zabavnih melodij, 17..30 Re-
portaža, 17.45 Domači zbori, 18.00 Zaključek sporeda. 

Sreda, 18. oktobra: 8.10 Poročila, 8.15 Dopoldne 
z vami, 9.00 Zaključek dopoldanskega sporeda. 15.30 
Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 čest i tke in pozdravi, 
16.45 Zabavni globus, 17.,00 Kronika, 17.15 Vrtiljak me-
lodij, 16.30 Aktualno, 17.45 Iz arhiva resne glasbe, 
18.00 Zaključek sporeda. 

Nagrajenki: I rena Jošt, Svetelka 27, Dramlje, Lidija 
je 11, Laško 

Lestvici sta na sporedu vsak torek in petek ob 17.15. 

Pišite nam na naslov: Novi tednik Radio CJelje, Trg 

Vsakič nagrada mala plošča. 

V Grevenbroichu, v ZRN, k j e r deluje slovenska sekcija « 
celjskih zdomcev, so imeli slovensko i>oroko. Nevesta Ma 
Korošec, mož. Tone Сетјалпс pa je bivši kapetan cel já 
j e otligral okrog sto tekem in je v sezoni 1977/78 dal 27 
»TÜS Gre*'enbroich« in se misli v tem mestu zadržati i 
Mlademu paru želimo veliko sreče na no \ i življenjski poti! 

KULTURNA AKCIJA 

S POSVETA O NALOGAH V KI 
Do kod smo prišli pri obli-

kovanju kulturne politike v 
tozdüi in krajevnih skupno-
stih? Kakšna je kulturna kli-
ma v teh temeljnih sredinah? 
Kako v delovnih organiacijah 
planirajo in programira jo 
kulturne potrebe in interese 
delovnih ljudi in občanov. To 
je le nekaj od kopice vpra-
šanj, na katere se je vezala 
razprava na območnem ix>s-
vetu o aktualnih vprašanjih 
kulturne politike in organizi-
ranosti kulture, ki ga je sku-
pa j z Republiško konferenco 
SZDL, Republiškim svetom 
ZSS, Centralnim komitejem 
ZKS in Kulturno skupnostjo 
Slovenije sklical Medobčinski 
svet SZ3>L za celjsko območ-
je. V izvajanju kulturne po-
litike se še vse premalo čuti 
volja delovnih ljudi so me-
nili razpravljale!. Le redke so 
delovne organizacije ali kra-
jevne skupnosti, ki imajo ja-
sno izdelane in ovrednotene 
kulturne programe, v katerih 
bd se jasno kazal njihov od-
nos do knjige, izobraževanja, 

do gledališča, do knjiŽB 
Problemi os ta ja jo nere« 
tudi zato, ker puščamo ofij 
Ijene delegate za kul tura 
ne vemo, ka j delajo in I 
šen je njihov odnos do ^ 
delegatske baze. V bodoče 
bodo morali predvsem si 
kati bolje organizirati, 
bodo lahko poleg Sociaí 
čne zveze in Zveze koirt 
stov izpeljali naloge s V^ 
čja kulture. Kajt i vpraáí 
akcije je eno osrednjih v 1 
turi . Vse preveč se nasß 
dogovarjamo o nalogah, ^ 
je potrebno i z b i j a t i , vse 1 
malo pa v kulturi naredi 
Treba je poiskati ustrezne 
like dela v sleherni sredirt 
odgtwomo vključiti v ^ 
predvsem družbenopoli« 
organizacije. Tako bo P® 
bno poslej pregledati deW 
programe svetov za кч* 
pri občinskih koniereiO 
SZDL, resno bo t reba P ^ 
piti k ustanavljanju ai№ 
komunistov pri lcu№^ 
skupnostih in sekcij za ' 
tu ro pri krajevnih kartf* 





0BCINA SLOVENSKE KONJICE PRÄINUJE 

v delavni organizaciji Comet Zreče praaaiujejo letos pomemben jubilej. 20 let nam-
reč mineva od tedaj, ko je peščica delavcev pognala v Vinterjevi žganjarni prvi 
mešalec, v katerem je bila masa za izdelavo magnez.itnih brusov. S tem so bili 
postavljeni temelji za proizAOdnjo lunetnih brusov, ki tutli danes predstavlja v Co-
meta osrednjo dejavnost. DAajset let razvoja pravzaprav ni veliko ob dejstvu, da so 
njegovi zametki vzklili iz drobnega semena. Z;ato je ob rezultatih, ki jih danes bele-
žijo v Cometu, še toliko bolj očitno, kako silovit je bil njihov tok razvoja. Tudi 
kriznih gospodarskih let je bilo v preteklih dvajsetih Cometovih letih nekaj, a odri-
nila jih je skupna volja po napredku vseh zaposlenih delavcev. 

LETO 1958 — 
ŠELE ZAMETKI 

23. aprila leta 1958 je 
Občinski ljudski odbor 
Slovenske Konjice usta-
novil podjet je Comet v 
Zrečah. Ustanovil ga je 
na pobudo strokovnega 
združenja kovaških in ko-
vinskih podjeti j LRS, ki 
je želelo spodbuditi tudi 
v Sloveniji proizvodnjo 
umetnih brusov. V okviru 
združenja so namreč že 
več let proučevali \'zro-
ke, ki so botrovali vse 
večji obolelosti brusačev 
v kovaških podjetjih za 
silikozo in tudi njihovi 
vse večji lunrljivosti. Te-
mu problemu so posve-
tili izredno zanimanje in 
poslali tajnika združenja 
inženirja Bremca na štu-
dijsko potovanje v Nem-
čijo, da bi ugotovil, za-
kaj pri njih obolelost 
brusačev upada. Inženir 
Bremec (ki je postal ob 
ustanovitvi Cometa tudi 
njegov tehnični vodja) je 
domov prinesel ugotovi-
tev, da v zahodnih raz-
vitih državah brusači ne 
brusijo več z naravnimi 
brusi, ampak z umetnimi. 
Zaradi tega so med bru-
sači popolnoma zajezili 
obolelost za silikozo. 
Združenje je sklenilo, da 
bi bilo treba pri nas te-
meljito rakonstruiratí 
bi4isilnice ter v njih pre-
iti na brušenje z umet-
nimi brusi. A že je bila 
težava tu! Pri nas še ni 
bilo podjetja, ki bi iz-
delovalo umetne bruse 
ali bi bilo pripravljeno 
osvojiti proizvodnjo. V 
okviru združenja so se 
zato odločili, da bodo to 
proizvodnjo organizirali v 
enem od kovaških podje-
tij, na primer v Zrečah. 
V konjiški občini so naie-
teh na razumevanje in 
tako so s sredstvi sklada 
za pospeševanje proiz-
vodnje in sredstvi, ki jih 
je namenil Zavod za so-
cialno zavarovanje LRS 
(zainteresiran zaradi mož-
nosti, da bi z izdelavo 
umetnih brusov prepreči-
li silikozo) leta 1958 usta-
novili podjet je Comet, ki 
so mu za osnovno dejav-
nost začrtali proizvodnjo 
umetnih brusov in dru-
gih magnezitnih izdelkov. 

2^ačetek seveda ni bil 
lahek. Treba je bilo po-
iskati pr imemo lokacijo 
za pKxijetje, predvsem pa 
izdelati oziroma nabavi-
ti prepotrebno opremo za 
proiz\'-odnjo. Mlademu, 
komaj ustanovljenemu 
podjet ju Comet je takoj 
priskočilo na pomoč pod-
jetje »Svat« iz Maribora, 
ki je v okviru nekakšne 
ga poslovno-tehničnega 
sodelovanja Cometu od-
stopilo recepiture za iz-
delavo brusov in brez-
plačno dobavilo mešalec. 
Tudi skupinici zaposlenih 

— delavcema Alojzu Ruš-
ruku in Henriku Zazjalu 
ter »honorarnemu« teh-
ničnemu kadru inž. Mil-
ku Bremcu, Mirku Zu-
pančiču, Dušanu Medve-
du in Robertu Jedločniku 
— so pri premostitvi za-
četnih težav pomagali 
strokovni delavci iz Sva-
tija. S skupnimi močmi, 
predvsem pa z zagnanost-
jo in željo, da bi opravi-
čili namen ustanovitve 
podjetja, so točno leto 
dni po pričetku obrato-
vanja izdelali prvi velik 
kovaški brus, ki je imel 
premer dva metra. 

LETO 1960 — 
PRVA HALA 

Potem se je pričel Co-
met res hitro razvijati. 
Dvema redno zapxosleni-
ma delavc-ema se je pri-

družilo še sedem tovari-
šev: Slavko Pintar (ki je 
postal leta 1963 predsed-
nik prvoizvoljenega delav-
skega sveta), Franc Šte-
fane, Gorenak Feliks, Jo-
že Pavlič, Alojzija Kotnik, 
Franc Pavlič in Marija 
2veglič. Skupaj s stro-
kovniani sodelavci, ki so 
bili še vedno le honorar-
no zaposleni, so osnovali 
prve naložbe v razširi-
tev tovarne. Sadovi nji-
hovih odločitev so bili 
kmalu vidni. Leta 1960 
je zrasla prva nova pro-
izvodna hala, v kateri so 

izdelovali umetne bruse 
iz magnezita. Leta 1062 se 
je prvemu objektu pri-
družil še drugi, leta 1964 
tretji, leta 1965 pa so vse 
tri objekte povezali v 
eno samo veliko proiz-
vodno halo. Proizvodnja 
magnezitnih brusov je iz 
leta v leto naraščala. Ta-
ko so leta 1959 izdelali 

v Cometu 170 ton mag-
nezitnih brusov in drugih 
izdelkov, leta 1964 pa že 
668 ton. V tistem času 
so začeli razmišljati tu-
di o izvozu svojih izdel-
kov na tuja tržišča, ta 
dejavnost pa je v sedem-
desetih letih prerasla v 
Cometu v pomembno 
komponento razvoja. 

LETO 1964 — 
REKORDNO 

Proizvodnja umetnih 
brusov v magnetnem ve-

zivu je dosegla prvi po-
memben vrh v letu 1964. 
V Cometu pa se s tem 
ndiso zadovoljili in so je-
li razmišljati o novem 
proizvodnem programu, 
vezanem na predelovanje 
dolomita. Tako so v za-
četku leta 1964 ustanovili 
na Gračiču obrat za pri-
dobivanje dolomitne mo-
ke, ki je kmalu izkazala 
lepe rezultate. Zato je 
že čez kratek čas terjal 
spremembo. Obrat za pri-
dobivanje dolomitne • mo-
ke so modernizirali in ga 
preselili v Zreče, kjer 

je proizvodnja stekla le-
ta 1967. Za razvojno ob-
dobje CJometa v letih 
1964—1968 je značilno tu-
di stalno naraščanje iz-
vozne dejavnosti, ob tem 
pa tudi iskanje novih 
programov v proizvodnji 
umetnih brusov. Po re-
kordnem letu 1964 je 
namreč proizvodnja mag-
nezitnih brusov občutno 
padla, težave na tržišču 
so se • pojavljale ena za 
drugo in posledica takega 
stanja je bila velika ne-
likvidnost, s katero so 
se otepali tudi v (Ik>metu. 

LETO 1968 — 
BAKELITNI 
BRUSI 

Iskanja novih proizvod-
nih programov so rodila 
sadove leta 1968, ko so v 
CkMnetu osvojiH proizvod-
njo brusov v bakelitnem 
vezivu. Že leto poprej 
so strokovni delavci po-
skusno razvijali to pro-
izvodnjo, ki je v nasled-
nddh letih v velikih sko-
kih naraščala in leta 1975 
po količini prvič prese-

gla proizvodnjo magne-
zitnih brusov. Zaradi vse 
večjega naraščanja proiz-
vodnje umetnih brusov v 
bakelitnem vezivu so v 
Cometu delavoi sprejeli 
odločitev, da postavijo 
novo proizvodno halo, v 
kateri bodo izdelovali vi-
sokoturažne bakelitne 
bruse. Leta 1974 je v no-
vi hali že stekla proiz-
vodnja, istega leta pa so 
odprli še novo upravno 
zgradbo, v kateri so Co-
metovi delavci med dru-
gim dobili tudi urejeno 
jedilnico. 

LETO 1978 — 
V VRHU 
USPEŠNOSTI 

Pred dnevi so v okviru 
praznovanj 20-letnice de-
lovanja in obstoja ïKxi-
jet ja ter praznika občine 
Slovenske Konjice, odpr-
li v Cometu zopet novo 
prodzvodno-skladiščno ha-
lo, v kateri je preko 5000 
kv. m delovne površine. 
V n je j bo odslej tekla 
proizvodnja bakelitnih 
brusov tozda Coflex, ki je 
v zadnjih letih beležila 
izredne rezultate. V sta-
rih proizvodnih prostorih 
pa bodo namestili vzdr-
ževalno službo in razširi-
li proizvodnjo strojev. 

Danes ima delovna or-
ganizacija Comet v Zre-
čah tri temeljne organi-
zacije združenega dela in 
delovno skupnost skup-
nih služb. Začetno proiz-
vodnjo, ki je stekla pred 
dvajsetimi leti, je še do 
danes ohranila tozd CO-
MAG, v katerem izdelu-
jejo brusne plošče, brus-
ne obroče, segmente in 
mlinske kamne — vse v 
magnezitnem vezivu. Med 
drugimi proizvodi tega 

tozda pa velja omeniti 
še dvokomponentno lepi-
lo in pa to, da v n jem 
kompletirajo Hobby pro-
gram. V tozdu COFLEX, 
ki je največja temeljna 
organizacija združenega 
dela v (dometu, izdeluje-
jo bakelitne bruse še v 
obliki brusnih plošč, lon-
cev in segmentov. Pose-
ben proizvod pa so po-
rozne plošče za pnevmat-
ski transport. Ravno v 
tej temeljni organizaciji 
so v zadnjih letih bele-
žili najhitrejši razvoj, ta-
ko v osvajanju novih iz-

delkov, kot tudi v koü-
čiinskem povečanju pro-
izvodnje. V tozdu (X)-
NEK je glavna dejavnost 
proizvodnja dolomitne 
moke za steklarsko in 
kemično industrijo, ob 
tem pa v n jem izdeluje-
jo tudi ognjeodpome ma-
se, predelujejo odpadne 
brusne plošče ter se uk-
varjajo tudi s prodzvod-
njo rezalnih strojev, ki 
pomenijo pravzaprav za-
metek nove proizvodnje 
v Cometu — kovinsko 
predelovalne. 

Comet ima tudi za bo-
doče jasno zastavljene ci-
lje na poti svojega raz-
voja. Tako delavci raz-
mišljajo o razširitvah v 
tozdu Coflex, o preselit-
vi in razširitvi proizvod-
nje dolomita v tozdu Co-
nek ter o posi>ešitvii pro-
izvodnje rezalndh strojev, 
prav tako v temeljni or-
ganizaciji Conek. Tako je 
sedaj v proizvodnji re-
zalnih strojev zapctölenih 
le p>et delavcev, že v pri-
hodnjem letu pa jih bo 
predvidoma zaposlenih 
okrog dvajset. Ob tem, 
ko v Cometu razmišljajo 
o nadaljnjem razvoju in 
širjenju proizvodov v ob-
stoječih t02dih, pa raz-
miišljajo tudi o tem, ka-
ko bi rešili svoj osrednji 
problem, ki je vezan na 
uvoz steklenih impregni-
ranih vlaken, ki so po-
membna sestavina pri 
proizvodnji brusov. Vse 
kaže, da bo Comet že v 
prihodnjem letu uvozil 
veliko manj te surovine 
kot v prejšnjih letih, saj 
bo stekla proizvodnja 
impregniranih steklenih 
niti v Ločah. Maja letos 
so se namreč delavci Co-
meta in Opekarne Loče 
z referendumom odločili 
za združitev v enotno or-
ganizacijo združenega de-
la s tem, da bo postala 
Opekama eden od tozdov 
Cometa. No in v njem 
naj bi v prihodnjem letu-
stekla proizvodnja artik-
la, ki so ga v prejšnjih 
letih v Cometu v celoti 
uvažali. 

Ko govorimo o dvajset-
letnem razvoju te zreške 
delovne organizacije mo-
ramo omeniti še eno. V 
vseh letih svojega razvo-
ja so delavci vložili og-
romno volje, znanja in 
izkušenj v izboljšanje 
kvalitete svojih izdelkov. 
Le tako so se lahko kot 
enakopravni proizvajalci 
postavili ob bok tujim 
firmam. Poleg tega pa so 
se v Cometu vedno znaH 
prilagajati potrebam trga. 
Vzporedno s tem, ko so 
proizvajali izdelke, po 
katerih je bilo veliko 
povpraševanje, so že raz-
mišljali o novih proizvo-
dih. Samo z lastnim zna-
njem in z lastnimi izkuš-
njami so dosegli takšno 
raven kvalitete izdelkov, 
ki jih uvršča v sam vrh 
tovrstnih proizvajalcev 
imietnih brusov. O njiho-
vih prizadevanjih pa med 
dnigim priča tudi poda-
tek, da se je Comet kot 
delovna organizacija le-
tos že drugič zapored 
uvrstila med najboli us-
pešne slo%'en<;ke gospodar-
ske organizacije. 

I>etajl iz proizvodnje bakelitnih brusov v tozdu Coflex 



OBČINA SLOVENSKE iCONJICE PRAZNUJE 

KONUS — TOZD Koterm 

\ TOZD Tehnična konfekcija, delovni enoti netkani tekstili. 
Izdelujejo tudi vrečaste filtre za čiščenje zraka. 

Predelava usnjenih odpatikov т delovni enoti KONIT — 
TOZD Inietno usnje. 

KONUS SLOVENSKE KONJICE 

PRAVILNA USMERITEV 
PROIZVODNJE 
KLJUB DOLOČENIM TEŽAM V USNJARSTVU SMELO NAPREJ 

Velika druž ina Konusovih te-
mel jn ih organizaci j si je že v prejš-
n j e m s r e d n j e r o č n e m p r o g r a m u za-
čr ta la or ientac i jo v smer i nadomest-
nih mater ia lov za na ravno u s n j e in 
predelavo plast ičnih mas . Z ak a j 
t akšna odločitev? 

Znano je, da je u s n j a r s k o prede-
lovalna indus t r i j a tako v razvi tem 
svetu kot p r i nas že n e k a j let v 
s tagnaci j i oz i roma celo u p a d a n j u 
proizvodnje , s a j je proces selitve te 
indus t r i j e k surovinski bazi zelo hi-
ter; h i t re j š i kot v neka te r ih drugih 
panogah. Prav zato je bila pos topna 
p reusmer i t ev zlasti v u s n j a r n a h nuj -
na in edino logična, č e p r a v se p rav 
letos u s n j a r s k o predelovalna Indu-
s t r i j a v Jugoslavi j i bor i z velikimi 
težavami, pa so Konusovci ob dob-
rih sanaci jsk ih ukrep ih smelo za-
stavili za svoj bol jš i j u t r i in nji-
hov opt imizem ima realne osnove. 

Pa n a j p r e j n e k a j osnovnih po-
datkov! 

Od lanskih 2000 zaposlenih se je 
število zman j ša lo na 1980 delavcev 
v 16 TOZD in delovni skupnos t i 
skupnih služb. Poraste l je celotni 
pr ihodek — indeks 122 in čisti do-
hodek — indeks 126 v p r imer j av i z 
lanskim letom. Podatk i za osebne 
dohodke pa kažejo nas ledn jo ras t , 
v celoti je indeks po ras t a 121 ozi-
r o m a znaša, če p r i m e r j a m o prvi 
pol le t j i lani in letos, v letu 1977 to-
re j 3.851 din in letos v p rvem pol-

le t ju 4.673 d ina r jev . Os tanek čistega 
dohodka za sklade je 24.351.000 di-
na r j ev ka r pomeni indeks 121. 

Obseg pro izvodnje nekol iko za-
o s t a j a za s r edn je ročn im predvide-
n im le tnim t r endom: p lani rani 6,6 
ods to tka , letos doseženi 3,5 odstot-
ka. Pr i t em kaže poudar i t i , da so 
se spodbu ja le ren tab i lne jše proiz-
vodn je (Konit , Celtex, K o t e r m in 
Tehnična konfekc i ja ) . Pro izvodnja 
u s n j a ni dosegla lanske ravni zara-
di p o m a n j k a n j a surovin in naročil , 
m e d t e m ko jo j e dosegla proizvod-
n j a konfekci je . Pri u s n j a r s k i pro-
izvodnji se je povečal razkorak med 
ceno za osnovno surovino in pro-
d a j n o ceno u s n j a — art ikla . Povi-
šane so bile n a m r e č cene surovin. 
Obutvena indus t r i j a ni bila pr iprav-
l jena p lačat i ekonomske cene, zato 
beležijo v vseh t reh svojih usn ja r -
nah izgubo, ki je bila na jveč j a v 
p rvem če t r t le t ju . Zaradi h i t r ih in 
učinkovit ih ukrepov se je t a izgu-
ba u s n j a m bis tveno zman j ša l a že 
v d rugem če t r t le t ju . Končno je us-
n j a r s k a p rob lemat ika značilna za 
vso jugoslovansko usn ja r s tvo , s a j 
je na p r i m e r po poda tk ih poslovne 
skupnost i INKO pribl ižno 86 od-
s totkov jugoslovanskih u s n j a m za-
ključilo le tošn je p rvo pol le t je z iz-
gubo. 

V začetku le tošnjega leta je za-
čel ponovno poslovat i rekonst ru i ra-
ni ob ra t KONIT, ki s svojo naj-

sodobne jšo tehnologi jo omogoča 
kval i te tne jšo izdelavo odpadkov na-
ravnega u s n j a za izdelavo »umetne-
ga usn ja« (opetnice) . Ob povečani 
kapaci te t i p ro izvodnje in zadovo-
l j ivem pos lovan ju j e p r av ta ob-
ra t veliko pr ispeval za p o k r i v a n j e 
izgub u s n j a m , zlasti v Kon j i cah in 
Lenar tu , m e d t e m ko je u s n j a m a 
L j u t o m e r svojo izgubo pokr i la is 
rezervnega sklada. 

Sanaci jsk i p rog rami : V sk ladu 
s pozit ivnimi predpis i so bili izde-
lani vsi us t rezni p r o g r a m i za zmanj -
šan je izgub; o n j i h p a so p redvsem 
razpravl ja l i in sklepal i kolektivi 
pr izadet ih TOZD. Prav t ako so bili 
določeni posamezni nosilci aktiv-
nosti , ki n a j bi pr ispeval i k zbolj-
š a n j u nas ta le s i tuaci je . Lahko reče-
mo, da je bilo z n o t r a j Konusove 
hiše t o re j s t o r j eno v-se k a r j e v 
nj ihovi moči za odpravo izgub v 
usn ja rn i . Pa vendar je s i tuac i ja v 
jugos lovanskem u s n j a r s t v u v celo-
ti še vedno slaba in ni videti n je-
nega konca. Celo povečale so se 
cene surovine za več ko t 10 od-
s to tkov in p r av nobenih realnih iz-
gledov ni, da bi t eme l jne organiza-
cije u s n j a r n zaključi le pos lovan je 
v d r u g e m pol le t ju uspešne je . 

K l j u b vsem t em težavam gredo 
konusovci s p rav i lno u smer i t v i j o 
svojega proizvodnega p r o g r a m a na-
p r e j v svojo n a d a l j n j o samouprav-
no in gospodarsko ras t . 



OBČINA SLOVENSKE KONJICE PRAZNUJE 

OBRTNI CENTER SLOVENSKE KONJICE 

HITREJŠI RAZVOJ MALEGA GOSPODARSTVA 
IN OBRTI 

Občina Slovenske Konj i ce ima poleg indus t r i j e in drugih de javnos t i dob re 
pogoje in t r ad ic i jo tudi na p o d r o č j u malega gospodars tva , to j e obrtno-pre-
delovalne in s tor i tvene obr t i . S t a ra t r ad ic i j a pa sega na področ je nas l edn j ih 
de javnos t i : kovaške, lesne, k ro jaške , pekarske , z idarske in čevl ja rske obr t i . 
Vse do leta 1976 se je ob r tna de javnos t v konj i šk i občini razvi jala več ali 
m a n j s t ih i jsko, ka r ve l ja tako za zasebni ko t družbeni sektor . 
Z žel jo naredi t i večji p r e o b r a t na pod roč ju malega gospodars tva je svet za 
dolgoročni razvoj in p l an i r an j e občine Slovenske Konj ice dal p ravo m e s t o in 
pouda rek v d ružbenem planu razvoja občine za o b d o b j e 1976—1980 tudi t e j 
panogi gospodars tva . Tako so bili v d ružbenem planu občine določeni nosilci 
razvoja posameznih obr tn ih de javnos t i : 

e lek t ro ins ta lac i j ska in e lekt ro 
predelovalna ob r t ELEKTRO-RADIO Slov. Konjice 
kovinsko predelovalna ob r t 
g radbena , vodoins ta la terska , KOVINAR Vitanje 
toplovodna, p leskarska , s l ikarska, 
k l jučavničarska , ke ramiča r ska , KONGRAD Slov. Konjice 
t e sa rska , teracerslca, k leparska , 
k rovska in po lagan je talnih oblog, MIZARSTVO »SKAL^V« 
lesno-montažna ob r t Slov. Konjice 

Vse ostale o b r t n e de javnos t i so v g lavnem zas topane v zasebnem sek to r ju . 

Koiograd je zlasti v zad-
njem letu napravil vidne pre. 
mike, predvsem v organizi-
ranju mnogih svojih obrtnih 
dejavnosti. E>ogradil m poso-
dobil je svoje p>oelovne pro-
store in melianizacijo. 

Finančni pokazatelji so v 
primerjavi s polletjem lani 
in let^s zelo ugodni, saj je 
pomstel celotni prihodek za 
24 odstotkov. Le-tega je ust-
varilo 158 zaposlenih in 20 
učencev v gospodarstvu, ce-
l o t n ^ a dohodka pa je bik) 
ustvarjenega za 51 odstotkov 
več, kar tudi pomeni, da je 
hil plan dosežen 100-odstotno. 

Imajo probleme s pomanj-
kanjem delavcev za razna 
obrtna dela, pri čemer si po-
magaijo z vključevan,jem 
učence\', da bi sčasoma pri-

dobili za svoje potrebe in 
razr/oj do\4)lj kvalificiranega 
kadra. Računatjo, da bodo 
dose l i vse postawke srednje-
ročnega plana in jih celo pre-
segli. 

Zlasti pomembno je njiho-
vo poslanstvo, da se vsa obrt-
na podjetja ob Tovarniški ce-
sti v Slovenskih Konjicah 
združijo v niočan obrtni cen-
ter, ki bd bil tesno poa-eaan 
s svojimi dejavnostmi z in-
dustrijo. 

Zadrga leta so uredili de-
lovne pogoje, prav tako so 
pomembno skrb posvetili 
razvoju družbenega standarda 
zaposlenih. Rekreacija tri od-
dih je zahtevala tudi določe-
na sredstva za nabavo kamp-
prikolic. Glede stanovanj 
gradnje za lastne potrebe so 

nudili dosedaj v glavnem kre-
dite za individualno gradnjo, 
čeprav prav posebnih stano-
vanjsGdh problemov nimajo. 
Družbeoia prehrana je orga-
nizirana, čeprav še ne do-
končno in v lastni organiza-
cdji. Računajo, da bodo ob 
solidarnostnem povezovanju 
in skupno s Kostrojem 2çra-
diili lasten obrat družbene 
prehrane, iz katerega bi s 
prehrano lahko preskrbovali 
svoje delavce tudi na grad-
biščih. 

Na ta način računajo, da 
se bodo vsaj delno izenačiU 
v delovnih pogojdh rnjihovi 
delavci z ostalimi. 

Zavedajo se izrednega po. 
mena pospeševanja obrtnih 
dejavnosti zlasti pri izvaija-
nju zaključnih del, gradbeno 
dejavnost pa želi^jo obdržati 
na predvideni sedanji ravni. 
Pri ostalih dejavnostih p>a se 
bodo skušali uveljaviti tudi 
ПЛ i&fršP!TTi rkhmrK îni 

KOMUNALNO PODJETJE 
SLOVENSKE KONJICE 

ki šteje 27 delavcev in opravlja vse komu-
nalne storitve, se pridružuje čestitkam za 
praznik občine. 

ELEKTRO - RADIO 
V letošnjem letu so do-

gradili in modernizirali po-
slovne prostore, dokončali 
zimanjo ureditev ter poso-
dobili delovno opremo in 
uredili lastno kuhinjo za to. 
pio malico, kar je prav go-
tovo velika pridobitev za 
vse zaposlene. 

Sicer pa zaposlujejo 53 
delavcev in 12 učencev v go-
spodarstvu (lani je bilo za-
poslenih 35), polletni finanč-
ni kazalci so zelo spodbud-
ni, saj je bil prihodek v 
primerjavi z lanskim letom 
presežen za 109 odstotkov. 
Razlog je predvsem v novi 
investiciji in 51-odstotnem 
povečanju števila zaposlenih. 

Poslovno sodelujejo s ce-
lotno industrijo v konjiški 
občini, še zlasti s konjiškim 
TOZD celjskega Ingrada. V 
okviru srednjeročnega načr-
ta nameravajo še več vlaga-
ti v mehanizacijo in strojno 
opremo. Do sedaj so uspeš-
no zaključili z investicijo 
zgradb. 

Kljub temu, da imajo do-
ločene tézave z repromate-
nalom zlasti kar tiče dobav-
nih rokov solidno uresniču-

jejo svoj proizvodni pro-
gram: elektroinstalacije ja-
kega in šibkega toka, izde-
lava vseh vrst elektrorazde-
lilnih naprav in strelovodnih 
ter meritve na teh napra-
vah, popravila radio in TV 

sprejemnikov, izdelava grel-
nih naprav za predelavo 
plastičnih mas. 

Specifičnost njihovega de-
la je terenskomontažno de-
lo večinom izven sedeža 
podjetja. 

MIZARSTVO SKALA je v 
25-tih letih doseglo velik raz-
voj in se vse bolj uveljavlja 
na tržišču obrtnih storitev. 
Lansko leto so praznovali 25. 
jubilej, ko so se od p>et za-
poslenih delavcev leta 1952 
razbili v obrtno podjetje, ki 
danes zaposluje preiko 50 de-
laAr-cev in učencev v gospodar, 
stvu. 

Na tržišču se uveljavljajo s 
proizvodnjo stavbnega pohi-
štva: podbojev, oken, vrat. 
V zadnjih letih so alasti raz-
vili tehnologijo plastičnega 
stavbnega poihdštva, kjer iz-
redno dobro sodelujejo s ko-
njiškim Kostrojem. 

Poslovni rezultati so zado-
voljivi tako v prvem pollet-
ju letošnjega leta; prav tako 
pričakujejo, da bodo planske 
obveznosti do konca leba iz-
polnili. Morda celo presegli. 

Tudi delovni kolektiv Ska-
le načrtuje boljšo organizira-
nost družbene prehrane ob 
sodelovanju vseh »sosednjih 
obrtnih ix>djetij« s Tovarni, 
ške ceste, dosedaj p)a je ure-
jena skupno s Kostrojem. 

V prihodnje mislijo še hit-
reje razvijati lesno-predelo-
valno deja'VTiost na osnovi ob-
stoječih in dolgoročno gleda-

no, perspektivnih pjiToiiavodrah 
programih. 

Tu je še vprašanje pooov-
ne osvojitve proiaviodinje us-
njarskih sodov. 

V sodelovanju s Kostro-
jem 90 udeleženci tudi v iz-
vozu na pritner v Sovjetski 
avezi in Somalijá, iadelujejo 
I>a v te namene sode za us-

njame in težko izvozno em-
balažo. 

Prav tako bodo v skladu 
s s r e d n j e r o č r ^ programom 
razvoja v okviru svojih mož-
nosti vlagali še več v izpo. 
polnitev in pxisodiobitev stroij-
ne opreme, čepurav se tudi 
srečujejo s pwxiblemi kot je 
na primer nabava ustrezne 
kvalitetne surovine. 

Priporočajo se za naročila 
svojih storitev in proisuvodov, 
vsem občaiKim hi delovnim 
ljudem konjaške občine pa 
čestitajo za prazra-k. 

PEKARNA — SLASClCAR. 
NA ROGLA, ki jo sestavlja 
63-članski kolektiv uspješno 
gospodari. Letos so pridobili 
100 kvadratnih metrov delov-
nih in skladiščnih prostorov. 

Proizvajati so začeli tudi 
na novi polavtomatski 1>екат-
ski peči z zmogljivostjo 600 
kilogramov kruha na uro. 

Delovni kolektiv Rogle se 
sedaj že lahko pohvali, da je 
sodobna in vzorno urejena 
pekama ter slaščičarna, ka-
terih izdelki so роипапа in 

cenjeni vsepovsod. 
Dnevno oskrbujejo potroš-

nike s šestimi tonami različ-
nih vrst kruha in p)eoiva. 

Za kvaliteto svojega kruha 
je Rogla na Mednarodnem 
kmetijskem seijmu v No\'em 
Sadu do sedaj purejela kai 
šestnajst medalj, od tega se-
dem srebrnih in devet bro-
nastih odličij. 

ВШ pa so tiidá najiuspeš. 
nejši pekarski in slaščičarski 
delovni kolektiv v Slovecviji 
in Jugoslaviji. 

Dosedanji očitki s strani 
potrošnikov so se nanašali 
v glavnem na slabo embalar 
žo njihovih izdelkov, in pred-
vsem zaradi embalaže slabše 
kakovosti niso prejeli zlatih 
odličij. Prav to plat svojih 
izdelkom' v zadnjem času vse 
hitreue izboljšujejo, tako da 
bodo v bodoče računali tudi 
na zlate medalje in priznanja 
svojiih kvalitetjiih p)ekarskih 
in slaščičarskih izdelkov. 

Delovni kolektiv PEKARNE 
IN SLAŠČIČARNE ROGLA se 
ob prazniku občine Sloverv 
ske Koojioe pridružuje vsem 
ostalim s čestitkami in željo 
p» še večjih delovnih uspeu 
hih vseh občanov in deilov-
nih Ijiudi. 



^ melodij, ki ste jih 
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«ier živi in dela mnogo 
znane zdomske družine 
varja, v katerega dresu 
»e igra zdaj pri moštvu 
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B. J. 

POLITiKI 
SZDL. Ргалг slednje so 
''̂ ega pomena za izvaja-
^"^rama kulturne akcije, 
'̂lenili razpravljalci, saj 

' merile kulturni in us-
utrip kraja ter spod-

in usmerjale dejav-
fcultumoimietniških dna-

skupin. Sekcije bodo 
' ^ i prostor, kjer bodo 

П različni dejavniki, sku-
^ in organ'izaoije uskla^ 
^in poenotile poglede na 
^ e interese glede kultur-
^ rašan j in kulturne po-

'''̂ ^očni posvet o nalogab 
«vajanju programa kul-
® akcije ni samo razgrnil 
V aktualnih vprašanj, s 

se srečujejo v obči-
^ ki zaradi svoje pro-
točnosti preprečujejo 
^ t e v najširših interesov 

ljudi. Izzvenel je v 
akcijski program 

ki mora pospešiti 
nalog s področja 

«Pe. 
D. S. 

GOMILSKO 
Tudi mladi na Gomilskem so v po-

častitev 10. kongresa ZSMS pripra-
vili vi-sto športnih tekmovanj, delov-
nih akcij, razprav na temo 10. kon-
gresa ZSMS ter drugih akcij. Na sliki: 
V gasilskem domu so pripravili tudi 
zanimivo razstavo pod naslovom »Moj 
konjiček v prostem času«. T. TAVČAR 

LJüBECriA: DVE TOZD 
Delavci v industriji keramičnih, 

kisünoodpornih in opečnih izdelkov 
v Ljubečni so se odločili za novo sa-
m o u p r a v o organiziranost. Odločili so 
se za dve temeljni organizaciji zdru-
ženega dela, za TOZD Opeka in TOZD 
Keramika. Novi temeljni organizaciji 
bosta zaživeli na začetku prihodnje.sa 
leta. M. BRECL 

LJOBECNA: KORAK 
y AVTOSPORT 

v delovni organizaciji Loubečna 
zadnja leta vse večjo pozornost posve-
čajo rekreaciji zaposlenih. Poleg že 
ustaljenih športov so začeli tudi z 
avto aktivnostjo. Tako se letos člani 
tega kolektiva (Arčan, Bred, Nebri-
gič) udeležujejo avtorallyja za »Prven-
stvo Štajerske«. V njihovi ekipi je 
najboljši Arčon, ki je letos pobral že 
dve prvi in eno dru'go mesto. 

Vse kaže, da bo tudi ta šport 
našel v prihodnjih letih pomembno 
mesto v rekreaciji zaposlenih v kolek-
tivu v Ljubečni. M. BRECL 

ŠMARTNO OB РДК1: 
DVE IZ KRAJA 

CESTA V GAVCE —Te dni so pri-
čeli asfaltirati in to z obeh strani 
cesto v Gavce. Velik delež k temu so 
dali prebivalci sami s prostovoljnim 
delom in denarjem. Sami so zbrali 
trinajst milijonov starih dinarjev in 
opravili nekaj tisoč ur prostovoljnih 
delovnih ur. Stroške pa bodo pokriii 
tudi s sredstvi samoprisi)evka, zatem 
deleža Krajevne skupnosti Gorenje in 
raznih podjetij. Pa so nekateri govo-
rili, da krajani Gave tega ne bodo 
zmogli. Zdaj bi bilo dobro, če bi jih 
v tem drugi posnemali . . . ! 

ZVEZA BORCEV V NOVIH PRO-
STORIH — Od 1. oktobra dalje imajo 
člani krajevne organizacije Zveze bor-
cev nove delovne prostore, sicer pa 
so uradne ure v pisarni ob torkih 
med deseto in dvanajsto uro. Novi 
prostori so zdaj v bivšem občinskem 
poslopju sredi vasi. Hvaležni pa so 
Kmetijski zadrugi, ki jim je doslej 
odstopala svoj protor za delo in seje. 
Za to prijaznost se zadrugi iskreno 
zahvaljujejo. V svoji novi pisarni, ki 
jo imajo skupaj z upokojenci, se bodo 
prav gotovo dobro počutili. 

ZORXO KOTNIK 

POLZELA: VRSTA 
PRIREDITEV 

Medtem, ko bo v Novi Gorici 10. 
kongres ZSMS, se bo na Polzeli zvr-
stila vrsta prireditev. Mladinci OOZSM 
Osnov-na šola Vere Slander so v poča-
stitev kongresa pripravili predavanje 
z naslovom »Z mislimi in dejanji so 
pri X. kongresu ZSMS«, ter predava-
nje na temo Samoupravljanje, simul-
tanko na 20 deskah, šolsko prvenstvo 
v streljanju, delovno akcijo, razstavo 

likovnih del na osnovni šoli, tekmo-
vanje v košarki in odbojki ter kros po 
Polzeli. V četrtek, 12. oktobra, bo slav-
nostna seja s katere bodo poslali po-
zdravno pismo kongresu. Za to prilož-
nost pa bodo izdali posebno glasilo. 

Vsekakor so se mladi na Osnovni 
šoli na Polzeli odločili prav. Z delom 
in športom bodo najlepše poudarili 
pomen kongresa. T.TAVČAR 

CELJE: IMENOVANJA 
Na zadnjih sejah delegatov vseh 

zborov celjske občinske skupščine so 
med drugim sprejeli nekatere pred-
loge komisije za volitve, imenovanja 
in kadrovske zadeve. Tako so za sod-
nika Sodišča združenega dela v Celju 
imenovali Edvarda Centriha iz Vele-
nja, za raTOatelja TOZD Dom Golovec 
v okviru delovne organizacije Zavoda 
Ivanke Uranjekove Janjo Peterman, 
za ravnatelja TOZD Dom s posebno 
osnovno šolo v Dobrni v okviru iste 
delovne organizacije pa Alojza Kež-
matia. 

Za občinskega sodnika za prekrške 
je bil vnovič imenovan Vinko Andolj-
šek, na predlog predsednika Izvršnega 
sveta pa za neprofesionalnega člana iz-
vršilnega organa občinske skupščine 
dipl. inž. Jože Bučer, ki bo delal na 
področju kmetijstva. Ј<же Bučer je 
zdaj organizacijski tajnik pri Poslov-
nem združenju Styria. -mb 

CELJE: SPREMEMBA 
V KOMUEJALI 

Po odhodu dosedanjega direktorja 
Celjskega komunalnega podjetja Sta-
neta Polajnarja na delovno mesto taj-
nika Občinske komunalne skupnosti, 
je za krmilo delovne organizacije »Ko-
munala« Celje prijel inž. Jože Gaber-
šček iz štor. -b 

CELJE: NOVA POSOJILA 
Člani izvršilnega odbora Ljubljan-

ske banke Splošne banke Celje so na 
zadnji seji med drugim odobrili po-
sojilo kolektivu Podjetja za PTT pro-
met v Celju v skupnem znesku 72,7 
milijona dinarjev za izgradnjo teleko-
munikacijskega centra na Golovcu. Ce-
lotna investicija bo veljala 226,4 mili-
jona dinarjev, končana pa naj bi bila 
v juniju 1980. leta. 

Pomembna je bila odločitev o po-
sojilu žalskemu Hmezadu za izgrad-
njo skladišča za reprodukcijski mate-
rial, za razširitev strojnega servisa 
in izgradnjo kovinarske dela\'nice v 
Šmarju pr i Jelšah. V tem primeru gre 
tudi za zmanjšanje posledic potresa 
in za pKjmembno odločitev, da bodo 
vse te objekte namesto na treh raz-
ličnih mestih zgradili v Šmarju pri 
Jelšah. Celotna investicija je ovred-
notena na 28 milijonov dinarjev, dela 
pa naj bi končali junija prihodnje 
leto. 

Jamstvo za zagotovitev lastnih sred-
stev in posojilo v znesku pet milijo-
nov dinarjev so odobrili tudi celj-
skemu Cestnemu podjetju za izgrad-
njo glavnega objekta v industrijski 
coni na Lavi. Očitno gre torej za pre-
selitev služb iz sedanjih prostorov na 
Jurčičevi ulici na Lavo, kjer že de-
lajo nekateri obrati Cestnega podjetja. 
Predračunska vrednost naložbe je oce-
njena na 28,6 milijona dinarjev. 

Čeprav sklepa še niso izrekli, so 
člani izvršilnega odbora Ljubljanske 
banke Splošne banke Celje soglašali 
s pobudo železarne v štorah o nalož-
bi za dopolnitev opreme v Итагтп in 
obdelovalnici valjev. MB 

V ZNAKU 
PRAZNIKA 

Zreče, sobota, 7. oktobra. Osrednje slovesnosti ob 
prazniku občine Slovenske Konjice. Bil je lep in son-
čen septemberski dan, kot se za praznik spodobi, se 
posebno za praznik delovnih zmag. Najprej smo po-
ložili temeljni kamen za novo Uniorjevo investicijo, 
potem pa je bila v novih proizvodno-skladiščnih pre 
štorih zreškega Cometa, ki sicer slavi svoj 20-letni 
jubilej, svečana seja vseh zborov konjiške občinske 
skupščine, samoupravnih interesnih skupnosti in druž-
beno-polifcičnih organizacij. V Cometu se nas je zbra-
lo prav gotovo kakšnih 500 in med njimi sem izbral 
»svoje novinarske žrtve« za tole malo anketo. 

MIRKO BEŠKOVNIK, Co-
met, Zreče: Danes smo seve-
da vsi pod vtisom našega 
slavja in ne morem si kaj, 
da se ne bi ozrl na prehoje-
no pot delovne organizacije 
Comet, v njej delam že 16 
let in reči moram, da smo 
izreden skok naredili prav po 
letu 1973, ko smo realizirali 
svojo večjo investicijo. Do ta-
krat smo bili utesnjeni. No, 
pa današnja investicija — no-
vi proizvodno-skladiščni pro-
stori tudi ne bodo za več-
no. čez kakšno leto nam bo 
mogoče spet tesno . . . 

ZDRAVKO IVACIC, Coniet, 
Zreče: Zrečan nisem veliko 
let, pa vendar je zelo opazen 
napredek vsega kraja. Dve us-
pešni delovni organizaciji Uni-
or in Comet izredno veliko 
prispevata k večjemu družbe-
nemu in osebnemu standardu 
naših ljudi. To se občuti na 
vsakem koraku in v kratkem 
se bo tudi na turističnem 
področju premaknilo. Osebno 
bi si želel še vec prostora za 
zelo razvito zreško kulturno 
dejavnost. 

MARTIN PUKL, Loče pri 
Poljčanah: Seveda se vsi ve-
selimo velikih uspehov zreške, 
ga združenega dela in vseh 
Zreč. Predvsem pozdravljam 
napore občinske skupščine in 
družbenopolitičnih organizacij 
naše občine, ki ga vlagajo v 
razvoj manj razvitih naših ob. 
močij. Veseli me uspešna in-
te.gracija med Cometom in lo-
škimi opekarji, kar pomeni 
zanje tudi boljšo perspektivo. 
Na našem koncu računamo, 
da bomo z melioracijami pri. 
dobili velik kos obdelovalne 
zemlje. 

BORIS LEPŠINA, Comet, 
Zreče: 2e ko sem ga poiskal 
med množico Cometovih de-
lavcev v novi proizvodni hali, 
sem slišal pripombe, da sem 
tìobil pravega. Bil je redko-
beseden, pa zadovoljen. Ne 
zaradi nagrade in priznanja 
INOV.\TOR 1978, ki jo je 
pravkar dobil iz rok pred-
stavnika konjiške raziskoval-
ne skupnosti, ampak zaradi 
uspeha vseh . . . Veste, bilo je 
skupno delo, ne samo moje, 
mi je skromno zatrjeval. 

To pa so dobitniki konjiške nagrade »12. oktober«, predstav-
niki Mladinske delovne brigade iz Vitanja: D.ANICA OSTRUII 
in ZOFKA JESENICNIK, obe dijakinji Ekonomskega ž Iskega 
centra v C^lju in njun kolega-brigadir FRANC MLINŠEK, di-
jak Tehniškega šolskega centra iz Celja. »V juliju smo na pre-
cej zaguljenem terenu Iludinjc nad Vitanjem kopali za vodo-
vod,« so preprosto povedali. 

Besedilo in fotografije 
MITJA UMNIK 



MIROSAN 

PRIDELEK BO BOLJŠI KOT DRUGOD V SLOVENIJI 
Letošnja sadna le4;ina v 

Sloveniji bo slaba, že lani je 
bil občuten izpad proizvod-

nje, predvsem jabolk. Letos 
jih bo na plantažah v Slo-
veniji zraslo le kakšnih 700 

vagonov. Pozeba in toča sta 
napravili svoje. Predvsem v 
severovzhodni Sloveniji. Ka-
ko pa je na primer v Mirosa-
nu, Hmezadovi plantaži med 
Libojami in Grižami. O tem 
smo se pogovarjali z vodjeim 
TOZD Sadjarstvo inženirjem 
Vidom Korbarjem. 

»Kot kaže bo letìna še kar 
dobra, saj bomo obrali kakš-
nih 2500 ton jbolk. Kvalite-
ta je odlična, predvsem na 
vremenske razmere, kakršne 
so nas spremljale letos. Na 
našem področju smo imeli še 
srečo. Temperatura ni padla 
pod ničlo, pozeba, ki je si-
cer bila, pa je nastopila pred 
cvetenjem, tako da ni napra-
vila škode. Ravno nasprotno. 
Razredčila je prevelik cvetni 
nastavek.« 

NT: Kako poteka obiranje? 
V. Korbar: »Začeli smo v 

lepem vremenu, ki jtì t rajalo 
teden dni. Za tem se je pri-
čelo deževje. Tla so razmoče-
na, drevje je rosno, oboje pa 
otežuje normalno obiranje.« 

NT: Katere sorte obirate v 
teh dneh? 

V. Korbar: »V začetku smo 
obrali zlato parmeno, p>otem 
pa jonatan. Hkrati z jonata-
nom smo začeli obirati tudi 

Človek z veseljem feleda lei>a, zdrava jabolka na drevesih 
Mirosana. Se pa tu srečujejo s pomanjkanjem obiralcev. 
Zaslužek? Kakšnih dvesto dinarjev na dan. Odvisno pač od 
količine nabranih jabolk, š e vseeno pa je za.služek večji kot 
pri trganju hmelja. Vprašanje pa je, če se takšno delo da-
nes še izplača. 

Vid KORBAR: »letina je 
dobra. Cene so zares viso-
ke, vendar ne po naši kriv-
di. So pa pri nas nižje kot 
v drugiii naših republikah.« 

zlasti delišes, saj je bilo pov-, 
praševanje рк) te j sorti veli-
ko, hoteli pa smo ustreči 
predvsem kupcem. Kakšnih 
posebnih problemov v zveizi 
s prodajo ni. Prodamo prav-
zaprav vse sproti, delno pa 
pridelek tudi skladiščimo v 
hladilnicah. Reči moram, da 
je kvaliteta jabolk odlična« 

NT: Kaj pa cene? 
V. Korbar: »Ta je sorazmer-

no visoka, vendar ne po naši 
zaslugi. V ostalih republikah 
je precej višja. To je vpliva-
lo tudi na povpraševanje pri 
nas.« 

Na Mirosanu so torej za-
dovoljni z leltošnjo sadno le-
tino. Probleme imajo samo 
z obiralci, sa j jih manjka. 
Sicer pa je treba zapisati, da 
jim je letos bilo vreme na-
klonjeno. Proti pozebi se jim 
ni bilo treba boriti. Konec 
koncev bi bilo to kar težko. 
Vid Korbar nam (je povedal, 
da je pozebo težiko prepreči-
ti. Stoodstotna rešitev je sa-
mo v škropljenju z vodo, 
vendar takšnih rezerv na Mi-
rosanu ni. Delno pa lahko 
pozebo preprečijo dobri cvet-
ni nastavki. Ti pa so med 
drugim odvisni tudi od dela 
sadjarjev. 

J. V. — T. T. 

SPLOSNA OBRAIVIBA РП0Т1 
TDÙI 

PIŠE: JOŽE PETEK 

Kmetijske pridelke bo treba dvakrat zavarovati. 
Tako prepričanje se širi vse bolj ne le med ionetoval-
ci, temveč tudi med drugimi gospodarstveniki in druž-
benopx)Utičnimi organi. Pripravljajo republiške pred-
pise o obrambi proti toči in o kolektivnem zavarova-
nju kmetijske proizvodnje združenih in drugih kmetov. 

Največ pomislekov zoper tako zavarovanje kmetij-
skih pridelkov pa je spet pri kmetih. Z raketno ob-
rambo proti toči, kakršno imajo v Slovenskih gori-
cali, bi se, seveda, strinjali, če za njo ne bi bilo treba 
nič prispevati. Enako z zavarovanjem pri zavaroval-
nici, Če ne bi bilo treba plačevati zavarovalnih premij. 

Preudarnejši kmetovalci niso p>roti vsakemu pri-
spevku, le previsoki ne bi smeh biti. Takih ni malo. 
Brez pretiravanja lahko rečemo, da so v večini. To px> 
t r ju je jo referendumi za razne samoprispevke, npr. 
ceste, šole Ln pxxlobno. Kdor zna ceniti cesto in šolo, 
gotovo ne bo zanemarjal niti svojih pridelkov. 

Iz tega izliajajp predlagatelji zakona o splošni ob-
rambi proti toči za vso Slovenijo in kolektivnega sploš-
nega zavarovanja kmetijskih pridelkov in živiiae za po-
vračilo nastale škode. 

Raketna obramba proti toči na j bi bila obvezna za 
vsa območja Slovenije, kjer bi bila gospodarsko upra-
vičena, namreč, da bi preprečila več škode, kot bi bilo 
z n jo stroškov. O tem naj bi odločale občine za svoja 
območja. Zavarovanje pridelkov pri zavarovalnici pa 
naj bi raje urejali z dogovarjanjem kot s predpisom 
0 obveznosti. 

Taki razliki imata ustrezne utemeljitve. Raketne ob-
rambe proti toči ni moč urediti le za posamezne par-
cele, temveč zajame vsa zemljišča na določenem ob-
močju. Na širšem mariborskem območju, k jer imajo 
tako obrambo že 7 let, so zajeli 250.000 ha. Gotovo ne 
bd bilo prav, če bi jo vzdrževali le tisti kmetje, ki bi 
se odločili prostovoljno, saj koristi vsem enako. Sicer 
pa, če bi prisp)evali vsi lastniki zemljišč, bi prišlo na 
1 ha v preteklih letih le 10 din, letos, ko so zaradi po-
gostih neviht porabih veliko več raket, prn 17 din. To je 
le 1 do 2 kg grozdja ali 3 do 6 kg pšenice ali le nekaj 
kilogramov katerega koli drugega pridelka. Ali kmet-
je to zmorejo, o tem menda ni treba izgubljati besed. 

Več denarja bo potrebno za nakup radarja, ramp 
za rakete in druge opreme. To pa bo le enkraten iz-
datek in bodo lahko prispevale tudi občine, ker bodo 
prihranile pri odpisovanju davkov, zavarovalni zavod 
in drugi, zlasti porabniki hrane. 

Zavarovanje pri zavarovalnici se bo po uresničitvi 
novih predpisov močno pocenilo. Mnogi kmetje so se 
že prepričali, da je kolektivno zavarovanje vehko ce-
nejše kot posamezno, ć e bi ga razširili na vsa kmetij-
ska zemljišča, bi zavarovalne premije lahko znižaU še 
veliko bolj. Ce bo urejena obramba p»roti toči, ki pre-
preči tri do štiri petine škode, še za tohkokrat, коП-
kor manj izdatkov bo imela zavarovalnica za plačalo 
škod. Tako znižane premije bodo kmetje gotovo 
zmogli. 

KONJIŠKA KMETIJSKA ZADRUGA 

RAZGOVOR Z JANKOM LEŠNIKOM 
»Pravzaprav ne pomnimo, 

da bi pozeba naredila toliko 
škode v kmetijstvu, še pose-
bej v sadjarstvu in vinograd-
ništvu, kot Sé je to zgodilo 
letos. Temu se je pridružila 
še toča, čeprav na našem 
koncu ne toliko,« so nam 
povedaU v Kmetijski zadrugi 
Slovenske Konjice. Upravink 
TOZD Lastna proizvodnja 
dipl. inženir JANKO LEŠNIK 
je ¡pritrdil naši prvi in sploš-
ni ugotovitvi o izredni škodi 
laradi letošnje pozebe in do-

dal, da na jmanj 30 do 40 let 
né pomni takšnega vremen-
skega pojava, ki pravzaprav 
za 'ionetijstvo pomeni že kar 
pravo katastrofo. 

»Poglejte,« je nadaljeval, 
»imamo 160 hektarjev sadov-
njakov, od tega kakšnih 110 
starejših nasadov in 50 hek-
tarjev novejših, takoimenova-
nih brstikarjev. V normalnih 
letinah smo povprečno pride-
lali po 300 vagonov jabolk, 
letos pa le kakšnih 25 vago-
nov. Prideilek se je torej iz-

redno zmanjšal in to vse za-
radi pozebe. Vinogradov ima-
mo 45 hektarjev, na katerih 
je bilo ponavadi pridelka 
kakšnih 200.000 litrov, letos 
računamo le z 80.000 litri. 

Čeprav smo imeli vse do-
bro zavarovano, pa zaradi zar 
varovalniških pogojev ne mo-
remo izgube zaradi te škode 
pokriti véè kot do polovice. 

Glede cen lahko. rečem, da 
so v vinogradništvu sicer bolj 
urejene. Enako se ne more-
mo pohvaliti zaradi cen v 
sadjarstvu, čeprav se stri-
njam, da So letošnje cene 
dokaj visoke. Pri nas so ja-
bolka od štiri do osem di-
narjev, sorte pa imamo na-
slednje: največ zlatega deli-
šesa, kakšnih 60 odstotkov in 
po 20 odstotkov rdečega deli-
šesa ter jonatana. Da potroš-
nik dobi ponavadi želo dra-
ga jabolka na primer spo-
mladi menim, da nismo mi 
krivi, amipek je to problem 
posredništva in trgovskih 
marž za sadje, pa tudi v hla-
dilnicah bena za kilogram ne 
bi smela presegati 9 dinar-
jev. No, kl jub dobrim cenam 
za jabolka ne moremo občut-
neje popraviti pKisledic poze-
be, saj ije na splošno pri-
delka tudi zelo malo. 

Sicer pa je naša delovna 
orientacija v prihodnje za-
menjati čim več starejših nsr 
sadov v novejše in mlajše. 

Pa še tole bd dodal! Mi-
slim, da bi bilo treba bolj 
popularizirati potrošnjo ja-
bolk drugega razreda in ka-
kovosti, sa j gre pri količinski 
razliki v ¡pov-prečju za manj-
še debeline le za pet mili-
metrov, v ceni pa je pri ki-
logramu jabolk kar občutna 
razlika — tudi do 200 sta-
rih dinarjev.« 

Tako sem se pogovarjal z 
upravnikom TOZD Lastna 
proizvodnja Kmetijske zadru-
ge v Slovenskih Konjicah 
dipl. inženirjem Jankom Leš-
nikom, pri čemer sva na za-
ključku optimistično napove-
dla, da se prihodnje leto 
takšna pozeba ne moré pono, 
viti, in da bomo zagotovo 
lahko računali na večji in 
boljši pridelek, tako v sad-
jarstvu kot vinogradništvu. 

MITJA UMNIK 

SIP ŠEMPETER 

DEMONSTRACIJA KOMBAJNA ZA OBIRANJE KORUZE 
Kombajn za obiranje koru-

ze tovarne kmetijskih stro-
jev STP Šempeter je rezul-
tat p>etletnega prizadevTiega 
dela skupine strokovnjakov 
razvojnega odde'lka. Dejav-
nost razvojnega oddelka je 
sofinancirala Razvojna skup-
nost Slovenije. To je med 
drugim dejal zbranim gostom 
ob krstu kombajna, direktor 
SIP Šempeter Polde Rajh. 
Kombajn se odlikuje pred-
vsem po enostavni konstruk-
ciji, maU teži in veliki ma-
nevrski sposobnosti. To omo-
goča obiranje koruze tudi v 
hribovitih predelih, oziroma 
na terenih z naklonom. Novi 
izdelek je torej prilagojen 
predvsem domačim potre-
bam, s tem pa seveda ni re-

čeno, da kombajne ne bo mo-
goče izvažati. 

Naložbam namenjajo v 
Sipu vse večjo pozornost, saj 
bi le te vzpostavile ravnotež-
je med ponudbo in povpraše-
vanjem. Povpraševanje po Si-
povih izdelkih je že sedaj 
dvakrat večje kot pa so pro-
izvodne zmožnosti. Predvsem 
velja to za stroje za spravilo 
in pripravo krme. Z novimi 
stroji, ki jih nameravajo pro-
izvajati, bi se močno pove-
čala produktivnost dela. V 
primeru, da bi podvojili fi-
zični obseg proizvodnje, bi se 
številQ zaposlenih povečalo 
komaj za polovico. Povečana 
produktivnost in tehnološki 
napredek bi botrovala bolj-
šim poslovnim rezultatom, še 

posebej velja to za nekatere 
kategorije kot so dohodek, ! 
čisti dohodek in akumulaci- , 
ja. Vse to bi vplivalo tudi na 
izvozno dejavnost, ki v Sipo- j 
vem primeru, vsaj zadnji dve ¡ 
leti, močno upada. Vzrok je 
seveda v pomanjkanju to- ; 
vrstnih strojev na domačem > 
tržišču. Ce se bodo uresničiii ^ 
načrti naložb šempetrskega 
Sipm, potem bo to imelo ve-
lik vpliv na uresničevanj«! 
srednjeročnega načrta razvo- : 
ja občine Žalec in tudi to bo 
delež v prizadevanjih za pre-
osnovo gospodarstva v dono-
snejše in bolj perspektivne 
dejavnosti v okviru občine, 
še bolj pomembno pa je, de i 
bi s tem pogojih nadaljnji 
napredek pri uresničevanju 
družbenih planov Slovenije in 
Jugoslavije. Ti p>a predvide- ; 
vajo predvsem nadaljnje me- . 
haniziranje kmetijstva in pro- j 
izvodnje hrane. 

Kombajn za obiranje koru- j 
ze je torej prvi korak рг^ i 
uresničevanju vseh teh nači> | 
tov. Ni naključje toréj, d» ; 
so se krsta tega novega ' 
del'ka, ki je nastajal pod vod- j 
stvom Milana Gostečnik», I 
udeležili številni napredni ' 
kmetje iz vse Savinjske doU- j 
ne ter med drugim tudi r^ 
publiški sekretar za kmetij-
stvo in gozdarstvo ter član ; 
IS SRS Ivo Marenk, prdd- ; 
sednik Zadružne zveze Slov»" 
nije Andrej Petelin (ta Ј® 
krstil novi izdelek), predstav-
niki medobčinskih družbeno 
političnih organizacij ter žal-
skega družbenopolitičnega 
življenja. S 

Kombajn za obiranje koruze je uspeh razvojne službe Sip, 
pomeni pa tudi prvi korak pri uresničevanju načila inve-
sticij tovarne kmetijskih strojev, je med drugim dejal di-

rektor Leopold Rajh. 



V delovni organizaciji 
Lesno industrijskega pod-
je t ja v Slovenskih Ko-
njicah so v prvem pol-
letju letos dobro gosi>o-
darili. Kljub težavam, ki 
jih pestijo, so za nekaj 
več kot 10 odstotkov po-
večali proizvodnjo glede 
na lansko leto in tako 
uresničil polovico zastav-
ljenega plana. Tudi izvo-
zno dejavnost so po obse-
gu povečali, in sicer za 
24 odstotkov glede na 
lansko leto. Kljub temu 
pa v LIP niso zadovoljni 
z rezultati izvoza. Pred-
vsem pa ne z rezultati, ki 
jih izkazuje njihov tosd 
v Vitanju. V njem nam-
reč finalizirajo izdelke, ki 
jih odlikuje visoka stop-
nja obdelave in mogočen 
delež vloženega dela. A 
kljub temu posluje vi-
tanjski tozd le na meji 
rentabilnosti, pa čeprav 

je izrazito usmerjen v 
izvoz. Izvozne stimulaci-
je njegovih isadelkov so 
namreč premajhne glede 
na tiste, ki jih družba 
odmerja pri izvozu suro-
vin. Zaradi tega nastajajo 
težave, za katere pa v LIP 
menijo, da jih bodo od-
stranili še do konca le-
tošnjega leta. 

Poleg tega, da so v lan-
skem letu odprli novo 
tovarno v Vitanju in ta-
ko izpeljali zahtevno spe-
cializacijo vseh svojih te-
meljnih organizacij," so v 
LIP tudi letos zastavili 
dve obsežni naložbi. Prva 
je bila naložba v central-
no skladišče v Poljčanah, 
ki so ga zgradili s sred-
stvi, ki so jih po načelu 
solidarnosti prispevale 
vse temeljne organizacije. 
Prepotrebno skladišče so 
zgradili zato, da bi omo-
gočili kompletiranje iz-

LIP SLOVENSKE KONJiCE 

delkov vseh tozdov pred 
transportom h kupcu. 
Skladišče v Poljčanah 
ima 2300 kvadratnih me-
trov pokritih površin, 
svečano pa ga bodo pre-
dali namenu konec tega 
meseca. 

Drugo naložbo so v Le-
sno industrijske podjet ju 
začrtali v tozdu LIO v 
Slovenskih Konjicah. V 
njem so že i>ostaviü novo 
lupilno linijo za hlodovi-
no in opravili rekonstruk-
cijo žagalnice. V Sloven-
skh Konjicah in Slovenski 
Bistrici so ob tem tudi 
že asfaltirali krlišča za 
hlodovino. To naložbo so 
izpeljali s sredstvi tozda 
LIO, celotna linija pa že 
poskuno obratuje. Ob 
tem, ko bo proizvodnja 
na tej liniji kmalu v ce-
loti stekla, pa velja po-
udariti njen pomen za 
realizacijo srednjeročnega 
razvojnega plana. Ta je 
namreč odvisen od tega, 
koUko bodo v LIP nare-
dili, koliko bodo naredili, 
pa je odvisno tudi od 
surovine, to je lesa. Ja-
sno je torej, da mora 
LIP kot lesno podjetje 
naibolj trdno sodelovati 
z Gozdnim gospodarstvom 
in njegovimi kooperanti. 
Prav za slednje pa je lu-

pilna linija za hlodovino 
še toUko bolj pomembna, 
saj jim bo olajšala obilo 
fizičnega dela, čeprav je 
linija tudi za druž;beni 
sektor gozdarstva izred-
nega pomena. 

Ko že omenjamo ure-
sničitev srednjeročnega 
razvojnega načrta Lesno 
indiistrijskega podjetja 
na področju naložb v 
lastno proizvodnjo, ne 
gre prezreti tudi vseh ti-
stih sredstev, ki jih LIP 
kot delovna organizacija 
namenja za razvoj in rast 
družbenega standarda v 
konjiški občini. Tako v 
celoti izpolnjuje določila 
sporazuma o združevanju 
sredstev za krajevne skup-

nosti, po katerem pri-
speva 600 dinarjev na za-
p o s l e n j a delavca, z last-
nimi sredstvi pa sodelu-
je tudi pri realizaciji pro-
grama III . samoprispevka 
v konjiški občini. Ob tem 
pa si LIP skupaj s Kme-
tijsko zadrugo. Gozdnim 
gospodarstvom in drugi-
mi organizacijami priza-
deva znotraj skupnosti za 
pospešvanje kmetijstva za 
hitrejši razvoj kmetijstva, 
še posebej gozdarstva, ki 
je za LIP kot surovinska 
baza izrednega pomena. 

Ob vseh teh obvezno-
stih v LIP ne pozablja-
jo še na standard vseh 
zaposlenih delavcev. Obi-
lico sredstev namenja-

jo stanovanjski izgradnji, 
športu, rekreaciji, pre-
hrani, ne pozabljajo pa 
tudi na tako imenovani 
kulturni standard. Vso 
podporo dajejo moškemu 
pevskemu zboru, ki delu-
je pod okriljem LIP, v 
zadnjem času pa z zado-
voljstvom spremljajo tu-
di uspehe mlade folklor-
ne skupine. V Lesno in-
drustrijskem podjet ju so 
vedno znali • prisluliniti 
potrebam svojih delav-
cev, pa tudi ostalih ob-
čanov. Zaradi tega so 
čvrsto povezani s konjiš-
kim okolišem in z njego-
vim razvojem, ki so ga 
tudi z lastnim delom in 
lastno skrbjo pospeševali. 

ČESTITKAM OB PRAZNIKU OBČINE SLOVENSKE 
KONJICE SE PRIDRUŽUJEJO TUDI DELAVCI 
DO LIP SLOVENSKE KONJICE 

v upravnih prostorih LIP-a so pred dnevi uredili vzorčno sobo, т kateri so zbrani 
finalni izdelki vseh njihovih tozdov. 



PRAZNIK LOVCEV LD HANDIL 

VSE ZA DRUŽBENE VREDNOTE 
NOV LOVSKI DOM IN RAZVITJE PRAPORA V DOBJU PRI PLANINI 

Lovci lovske družine Han-
dill v Dobju pri Planini bodio 
v nedeljo slavili velik praz-
nik. Odprli bodo nov lovski 
dom, razvili prapor in pode-
lili priznanja svojim tovari-
šem in tudi tiston, ki niso 
lovci, pa so s svojim delom 
veliko pripomogli k razvoju 
te pomembne dejavnosti. 

Lovstvo si že ves čas po 
zadnji vojni prizadeva v ok-
vtìmi širokih možnosti, ki jih 
ponuja samoupravna praksa 
naše družbe, naj t i v n je j tudi 
najbolj ustrezno mesto. Torej 
stopa iz svojih ozkih lovskih 
interesov na širša družbena 
tla, k je r tudi edino lako naj-
de boljše možnosti lastnega 
razvoja. Videti je, da se tega 
v lovski družini Handil v 
Dobju pri Planini dobro za-
vedajo, posebno še v zadnjih 
letih. Napeli so namreč vse 
sile, da so s svojim delom 
pokazali sebi in drugim, ka j 
lahko naredi lovska organiza-
cija za razvoj svoje dejavno-
sti in za širšo družbeno skup. 
nost sredi katere živi. 

Tri krajevne skupnostiima-
jo eno lovsko družino in si-
cer Dobje pri Planini, Kalob. 
je in Slivnica. Simo lovsko 
področje, lepa narava Kozjan-
skega, vse to je bilo do pred-
vojne v rokah različnih za-
kupnikov, ki jim ni bil mar 
skupni razvoj in skrb za lo-
višče, amiïak le ozki lastni 
interesi. Lovska družina je 
bila ustanovljena 1946 leta in 
v sedanji obliki združena 1949 
leta. Lovska družina Dobjö je 
najprej upravljala z 2500 he-
ktarov velikim loviščem, se-
danje lovišče vseh treh kra^ 
jevnih skupnosti pa meri 
6.060 hektarov površine. Vmes 
se je nekajkrat odcepila lov-
ska družina Kalobje in lov-
ska dnižina v sedanji orga-
nizacijski obliki ima dokaj 
burno zgodovino svojega raz-

voja, vendar je zdaj uvršče-
na tako, kot doslej še ni bila. 
To dokazuje tudi novo zgra-
jen lovski dom v Dobju, ki 
pod svojo streho simbolično 
združuje delo članov lovske 
družine in vseh krajanov. 
Dejstva in podatki dovolj zgo. 
vomo govore o tem. 

Uporabimo torej novozgra-
jeni lovski dom za izhodišč-
no točko. Dom je danes vre-
den preko eto starih milijo-
nov dinarj€iv. Zanj so lovci 
dobili nekaj več kot sedem 
starih milijonov posojila, vse 
drugo pa je delo njihovih 
lastnih rok in dobre volje šte. 
vihiih simpatizerjev lovske or. 
ganizacije. V domu je bilo op-
ravljenih preko 5000 ur pro-
stovoljnega dela. Zelo dobro 
so se izkazali tudi krajani, 
kmetje, ki so za nov lovski 
dom darovali les — točneje, 
31 imen je zapisanih v točni 
evidenci blagajnika družine 
Adolfa Graónérja. V denarni 
obliki je bilo zbranih okoli 
22 starih milijonov, vse dru-
go pa je skrito v številnih 
prispevkih marljivih rok in 
tistih, ki so s predmeti ali 
materialom pripomogli k po-
stavitvi doma. Tu je seveda 
najbolj presenetljivo to, da 
so se krajani tako množično 
in nesebično odzvali potre-
bam lovske družine, ki po-
temtakem uživa dobršen ug-

Predsednik LD Ivan Centrih 
led. Večkrat namreč naleti-
mo na spore med kmeti in 
lovskimi družinami, največ 
zaradi odškodninskih zahtev. 
V našem primeru o tem ne 
moremo govoriti. 

Se vefč. Lovska družina 
Handil je krepko vkoreninje-
na v vsa pomembnejša druž^ 
bena dogajanja na področju 
kjer deluje. Poleg osnovne 
skrbi za lovišča je tesno po-
vezana z drugimi krajevnimi 
interesi. Njen predsednik 
Ivan Centrih je tudi predeed. 
nik sveta krajevne skupnosti, 
tajnik družine je Milan Bati-
stič, znan družbeni delavec 
ne samo na lovskem področ-
ju, v svojih vrstah ima LD 
Handil tudi tajnika krajevne 

borč€»vske organizacije in po-
veljnika Narodne zaščite. Tež-
ko bi po prizadevnosti pri-
merjali še koga z gospodar-
jem družine Maksom Grač-
nepjem in gospodarjem nove-
ga doma Dragom Erjavcem 
in že prej omenjenim blagaj-
nikom družine Adolfom Grač-
nerjem. Lovska družina Han-
dil je prejela tudi óbòinsko 
priznanje Osvobodilne fronte 
in je ena med zelo redkimi 
na celjskem območju, ki se 
lahko ponaša s takim druž-
berüm priznanjem. 

Na nedeljski slove>s«iosti bo 
vrvico pri vhodu v dom pre-
rezal Adolf Gračner, eden po-
budnikov gradnje doma in 
eden najstarejših članov dru-
žine, na slovesnosti pa bodo 
podelili številna priznanja, 
tudi zveze lovskih družin Ce-
lja in Lovske zveze Sloveni-je. 
Med dobitniki priznanj bo 
tudi nekdanji predsednik ob-
činske skupščine Vinko Ja-
godič, ki ga bo na predlog 
LD Handil odlikovala Zveza. 
V nedeljo bodo razvili tudi 
družinski prapor, za katere-
ga je darovalo 120 krajanov, 
denar za žebljičke v vredno-
sti 20.000 dinarjeiv. Povablje-
nih je 24 lovskih družin, nji-
hovi člani pa se bodo pome-
rili tudi v s trel janju na gli-
naste golobe. 

DRAGO MEDVED 

NOV NACm 
MERJENJA 
TELESNE 

TEI^PERATURE 

Znanstveniki vedno znova od-
krijejo kakšno »kolumbovo 
jajce«. Najnovejše je F-test. 
To je košček filma, ki si ga 
• hrapavo stranjo pritisnemo 
na obrisano, suho čelo. 2e po 
16 sekundah se na filmu po-
kaže črka N, če je naša te-
lesna temperatura nižja od 
37 o C in črki NP, če imamo 
z\'iSano temperaturo. Film F-
test spravimo v plastični ovi-
tek, ki ga lahko vtaknemo 
T žep ali torbico. Prednost F-
testa pred medicinskim ter-
mometrom je tudi v tem, da 
se ne razbije. 
Kupimo ga lahko v vsaki le-
karni ali samopoetrežiii fcrgo-
Tini. 

/ Ç > L E K , n. sol. O., 
^ о ^ Ljubljana 

Fliesk 
preizkus telesne temperature 

OB ROBU 

DEDIČI 
Vedno več kmečkih gospo-

darstev je, ki ne zmorejo 
družbenih dajatev, niti pri-
spevkov za socialno in po-
kojninsko zavarovanje. Na 
občinah se kopičijo prošnje 
za odpis, precej pa jih na 
spisek navrže tudi uprava za 
dohodke — kot neizterljive. 

V socialistični družbi na j 
bd čim bolj veljalo načelo, 
da naj bo premoženjsko sta-
nje občana odvisno od nje-
govega živega dela. Tu pa 
dela izjemo dediščina, ko 
mnogi občani prihajajo do 
premoženja brez vsakršnega 
lastnega truda. Se zlasti iz-
stopajo problemi okoli de-

dovanja kmetijskih posestev, 
skoraj vedno v breme prev-
zemnikov, ki zemljo obde-
lujejo. 

Izvzeli bomo problem kme-
čkih gospodarstev, katerih 
lastniki so zaradi starosti, 
onemoglosti in bolezni ne-
zmožni pridobivati dohodek 
in s tem povezane dajatve 
ter prispevke. Mnogo je na-
mreč kmetij, kjer ni nasled-
nika, oeiroma nihče od otrok 
se ne odloči, da bi prevzel 
kmetijo in obremenitve. Dru-
žba iz socialnih razlogov od-
pisuje dajatve in tudi pris-
pevke za zavarovanje. S tem 
slabijo dohodki za splošno 

in skupno porabo, zavaro-
valni fondi in kar je prav 
tako narobe — zemlja ne 
daje pridelkov, ki jih druž-
ba nima na odmet. 

Ko pa tak onemogel go-
spodar umre, so takoj pri 
roki dediči, ki za življenje 
staršev niso nič prispevali 
in prenašali to skrb na dru-
žbo. To pa ni prav. 

Zakaj bd bili taki dediči 
deležni neokrnjene dedišči-
ne? če umreta lastnika kme-
tije, ki nima dedičev, pride 
zemlja v družbeno lastnino 
in tu ni spornega vprašanja 
ob dodeljevanju pomoči s 
strani družbe oziroma odpi-
sovanju dajatev, ki jih ne 
zmorejo. Öe pa gre za kme-
tije, kjer se dediči pojavijo, 
bi le-ti morali s skupnostjo 
poravnati nastali dolg, ki iz-
vira iz dopisov ali celo da-
janju družbene ix>dpore. 

JTJRE KRASOVEC 



V MODNEM SALONU V VELENJU PRAVIJO 

SMO AMBASADORJI 
MODE ZA MLADE 

»ADMINISTRATIVNI STROJ« ZAVLAČUJE ODOBRI-
TEV ZA UVOZ STROJEV IN ZATO LJUDJE NE MORE-
JO DELATI 

Tain, k jer se cesta nadaljuje pro-
ti »staremu« Velenju in kjer se en 
кгаЛс odcepi proti lepemu jezeru ob ka-
terem je cela vrsta različnih športnih 
objektov, stoji nizka svetla stavba, v 
kateri ima svoje centralne delovne pro-
store MODNI SALON Velenje oziroma 
tisti, ki v zadnjih letih pri nas brez 
dvoma največ pozornosti posveča po-av 
modi za mlade. Ce hočemo predsta-
viti ta pretežno ženski kolektiv je tre-
ba v uvodu povedati naslednje: 

— kolektiv je star oz. mlad 13 let, 
— v njem je trenutno zaposlenih 

230 delavcev, 
— letošnji nekateri poslovni rezul-

tati za prvo polletje pa so naslednji: 
— dohodek po delavcu so zabeleži-

H z indeksom 126, 
— čisti dohodek po delavcu 128, 
— pri osefbnih dohodkih je indeks 

11« in 
— pri skladih 132! 
To so v bisvu suhe in formalne 

številke. 
Kdo pa malce podrobneje pogleda 

T kolektiv MODNEGA SALONA pa vidi, 
da ne gre zgolj za suhe številke, am-
pak za prijetno družino, ki je enako 
aktivna na vseh področjih — od pro-
izvodnje do vključevanja v okolje, kjer 
dela in živi. Tako se radi (in upravi-
čeno!) pohvalijo, da bodo kmalu re-
šili vse stanovanjske probleme. Trenut-
no imajo šest prošenj za stanovanja 
in prav tohko so jih že tudi kupili. 
Vsako leto tudi razpišejo natečaj za 
krëdite za gradnjo individualnih hiš. 
V tovarni imajo vsak dan brezplačno 
toplo malico. Odlično sodelujejo s kra-
jevno skupnostjo Velenje — Stara vas. 
Pomagali so pri ureditvi otroškega 
vrtca pa pri napeljavi novih telefon-
skih linij, pri urejevanju splošnega iz-
gleda k r a j a . . . 

š e letos bodo začeli z urejevanjem 
igrišč ob tovarni. Tako bodo uredili 
igrišča za igre z žogo (košarka, roko-
met, odbojka, mali nogomet), postavili 
mize za namizni tenis, postavili klopi, 
uredili zelenice in poti, k a j t i . . . : 

» . . .v naši delovni organizaciji med 
delovnim časom nihče ne pije kave, 
niti v administradiji, niti v proizvod-
nji. Vsi so enaki! Imamo pa dva od-
mora in sicer prvega od 9 do 9,20 in 
drugega od 11 do 11,10. V teh odmo-
rih se je možno »razmigati«, poklepe-

tati, popiti kavo in pokaditi cigareto. 
Ko bomo imeli ob tovarni igrišča bo 
možno oba odmora še bolje izkori-
stiti. Aktivnost — telesna — bo še več-

ja, kajti prav ta nam zdaj pri našem 
delu primanjkuje,« z veseljem pripo-
veduje direktor Marjan Gaberšefe. 

Poleg vsđga ostalega so letos do-

segli velik uspeh z otvoritvijo obr-.ta 
oz. »mini« tovarne v manj razvitem 
področju v Gradu pri Murski Soboti. 
Zal pa je ob tem ostal še priokus 
pelina: 

»Res je, da smo bili v glavnem 
usmerjeni na urejevanje tovarne v 
Gradu pri Murski Soboti, kjer tre-
nutno dela žal samo ena izmena, dru-
ga pa še mora počivati zaradi naše-
ga »administrativnega stroja«, ki nam 
še do danes ni omogočil nakup štirih 
strojev iz uvoza. Vlogo za dovoljenje 
smo dali že lani v novembru, kom-
pletna vrednost pa je borih starih 35 
milijonov. Da bo ironija še večja, 
takšnih strojev ni mogoče kupiti do-
ma! In dalje: ob takšnih stvareh so 
naši samoupravi j alci upravičeno razo-
čarani, kaj t i sredstva, ki so jih izdvo-
jili in vložili v manj razvito območje 
znašajo približno 700 starih milijonov 
din!« 

V naslednjih dneh se bo v Novi 
Gorici začel 10. kongres ZSMS, kjer 
bo na družabni prireditvi v okviru 
modne revije sodeloval tudi Modali sa-
lon. 

»Mladi iz vse Slovenije nas že dalj 
časa smatrajo za ambasadorja mode 
pri oblačenju mladih. Programska 
usmeritev bo tudi v prihodnje začr-
tana na proizvodnji malih serij in 
takojšnjeim uklapljanju vseh modnih 
kvalitet, sa j nam je dosedanja pra-
ksa pokazala, da je samo takšna 
usmeritev pravilna.« 

V Modnem salonu pa ne krojijo in 
šivajo samo za mlade, ampak z mla-
dimi sodelujejo tudi tako, da jim pri-
pravijo uniforme za delovne brigade 
in da oblačijo naše najboljše košar-
karje. S slednjimi so začeli sodelo-
vati pred štirimi leti, ko so jih prvič 
»oblekli« za svetovno prvenstvo v Por-
to Ricu. Zadnja oblačila so jim izde-
lali tudi za nastop na zdajšnjem sve-
tovnem prvenstvu na Filipinih. V Mod_ 
nem salonu z veseljem rečejo, da na-
ši košarkarji tudi tako dobro igrajo 
zato, ker se drugače v oblačilih do-
bro počutijo. 

Modni salon v Velenju je resničen 
ambasador mode za mlade, je pa tu-
di kolektiv z izrednim posluhom za 
vse kar se dogaja tara, k je r živijo 
njegovi delavci. To pa je kvaliteta, ki 
jo je! treba znati ceniti! 

V veliki svetli delovni hali ob pomoči strojev in spretnih ženskih rok nastajajo obla-
čila, ki gredo v korak z modo in ki so zlasti toplo sprejeta pri mladih! 

SOZD IMP — OZD EMOND — TOZD INDUSTRIJA STIKALNE OPREME 

RAST IN ZAOKROŽENOST PROGRAMA 
SOZD IMP — INDUSTRIJSKO MONTAŽNO PODJETJE LJUBLJANA 

SOZD IMP — OZD EMOND — TOZD 
INDUSTRIJA STIKALNE OPREME 
RAST IN ZAOKROŽENOST PROGRAMA 
SOZD IMP — INDUSTRIJSKO MONTAŽNO 
PODJETJE LJUBLJANA 

zajema: 23 temeljnih organizacij združenega 
dela in 7 delovnih organizacij: 
IPIZ LJUBLJANA 
PROMONT LJUBLJANA -
PMI MARIBOR 
IKOS LJUBLJANA 
IKO LJUBLJANA 
LIVAR IVANČNA GORICA 
EMOND LJUBLJANA 

V delovni organizaciji EMOND LJUBLJANA pa 
so naslednje temeljne organizacije združene-
ga dela: 
TOZD ELEKTROMONTAŽA 
TOZD DVIGALO 
TOZD TOVARNA ELEKTRONAPRAV 
TOZD ISO — INDUSTRIJA STIKALNE OPREME 

v Slovenskih Konjicah je delovala najprej proizvodna 
enota TOZD ELEKTROMONTAŽA LJUBLJANA delov-
ne organizacije EAIOND LJUBLJANA. Razvila se je iz 
obrtniške delavnice za radiomehaniko in elektro-insta-
tecije, se leta 19662 povezala z ljubljanskim Elektro-
signalom. S šir jenjem TOZD SILEKTROMONTAŽA je 
nastalo ozko grlo pri izdelavi in dobavi baterijskih 
razdelilcev, podometnih in nadometnih razdelilcev, niz-
konapetostnih plošč, pultov itd. Leta 1974 so bih iz-
grajeni novi FK>slovni prostori in s tem so bih dani 
osnovni pyogoji za sodobnejšo proizvodnjo. Tako se je 
le-ta razširila tudi na visokonapetostne naprave, kar 
predvsem omogoča kompletnost proizvodnega progra-
ia. Z dobrimi kadri danes segajo s svojimi proizvodi 

na vse jugoslovansko tržišče, kot kooperanti pa se po-
javljajo tudi v tujini kot na primer v Iraku, DDR in 
CSSR. 
V okviru sestavljene organizacije združenega dela IMP 
deluje uspešno tudi interna banka, sedem delovnih 
skupnosti skupnih služb in še centralna delovna skup-
nost skupnih služb. 
Iz nekdanje proizvodne enote TOZD ELEKTROMON-
TAŽA v Slovenskih Konjicah se je torej z razvojem in 
in izpopolnjevanjem ter kompletiranjem proizvodnega 
programa s 1. januarjem letošnjega leta razvila močna 
TEMELJNA ORGANIZACIJA ZDRUŽENEGA DELA 
INDUSTRIJA STIKALNE OPREME aU na kratko ISO 
SLOVENSKE KONJICE. 

Danes TOZD ISO — INDUSTRI.IA STIKALNE OPRE-
ME v Slovenskih Konjicah zaposluje 150 delavcev in 
od tega 22 učencev v gospodarstvu. V primerjavi z le-
tam 1977 se je število zaposlenih povečalo za 26 od-
stotkov, s septembrom beležijo realizacijo v vrednosti 
7 milijard 400 milijonov SD, pri čemer gre za 92-od-
stotno povečanje v odnosu do lanskega leta. 
Tudi družbeno prehrano imajo dobro organizirano, 
saj imajo svojo jedilnico, lastno kuhinjo, dnevno sve-
že obroke — tople malice in kosila za vse tiste, ki 
c^ravljajo pK>poldanska dela. 
Za reševanje stanovanjske problematike so lani kupili 
troje stanovanj in nudili pet kreditov za individualno 
stanovanjsko gradnjo. Pa tudi sicer je njihova trdna 
orientacija, da vsako leto na stanovanjskem trgu ku-
pijo za svoje delavce po dvoje stanovanj. 
Za letovanja svojih delavcav imajo v TOZD ISO vse 
možnosti v mtnogih počitniških domovih IMP: Veli 
Lošinj, Fiesa, Filip Jakov, Verudela, Vodice, Ankaran, 
Velika Planina, na R<^li in mariborskem Pohorju. 
V vseh teh krajih je možno letovati poceni, od 90 do 
140 dinarjev pa velja dnevni p>enzian. 
Lansko leto 27. septembra je bil TOZD ob 30-letnici 
uspešnega delovanja SOZD IMP LJUBLJANA odliko-
van z redom dela z zlatim vencem za pxxsebne zasluge 
ln dosežene delovne uspehe, ki imajo pomen za go-
spodarski napredek države. 

Proizvodni program ISO — stikališča 

Proizvodni program je izredno zahteven in pester tea* 
o b s ^ a : projektiranje in konstruiranje industrijskih in 
distribucijskih elektro naprav do napetosti 110 KW raa-
nih moči, proizvodnja strelovodnih elementov, nizko-
napetostnih, pod in nadometnih ter baterijskih razde-
lilcev, preglednih in komandnih plošč, števčnih in re-
lejnih, energetskih plošč za procesno industrijo in 
distribucijo, razdehlnih ogrodij, tehnoloških in disp^-
öerskih plošč, srednjenap)etostnih celic 10,20 in 35 KW 
za notranjo in zunanjo montažo, naprav za stikališča 
do 110 KW raznih moči in izvrševanje montaže, servis 
za tovarniško izdelane proizvode in izdelava raznih 
strojnih konstrukcij. 
Investicije: V prihodnjem letu nameravajo razširiti 
proizvodne hale v velikosti 3.160 kvadratnih metrov, 
ker so p>otrebe po elektroenergetskih napravah tako 
vehke, da jih v sedanjih proizvodnih prostorih in s 
sedanjimi kap)acitetami ne morejo več soUdno zagoto-
viti. Vrednost te investicije bo znašala predvidoma 8 
milijard SD. 
Delovni kolektiv IMP-TOZD INDUSTRIJA STIKALNE 
OPREME se pridružuje čestitkam za praznik občine 
Slovenske Konjice, h katere gospodarski rasti in uspe-
šnosti bo dajal še naprej svoj pomemben delež. 



KJE JE 
PLANINSTVO 

v SAVINJSKEM 
ZBORNIKU? 

Vemo, da je letošnje leto 
leto planinskih jubilejev. Med 
drugim praznujemo tudi 85. 
letnico ustanovitve savinjske 
podružnice SPD. Res je, da 
je bila podružnica ustanov-
ljena v Moairju, vendar je 
njeno delovanje segalo tudi 
na področje sedanje občine 
Žalec. To med drugim izpri-
čuje zapisnik občnega zbora 
Savinjske posojilnice v 2alcu 
z dne 5. junija 1897, iz kate-
rega je razvidno, da so za 
savinjsko podružnico SPD na-
menili 20 goldinarjev. O od-
seku celjske podružnice SPD 
govori tudi Rajko Vrečer v 
knjigi Savinjska dolina iz le-
ta 1930. Omenja, da deluje 
odsek z nalogo pospešiti »tu-
ristiko« In da skrbi za Hau-
senbichlerjevo kočo na Mrz-
lici. Torej častitljiva tradicija 
in temelji, na katerih danes 
usp>3šno delujetjo društva, ki 
samo v občini Žalec štejejo 
bli2!u 10 000 članov. Njihovo 
delo pa je tako dobro znano. 

Omenim naj samo še Sa-
vinjsko planinsko pot. Tudi 
za njo ni bilo prostora v IV. 
številki Savinjskega zbornika. 
Pa vendar je to pot do seda<j 
prehodilo .500 planincev, ki so 
se seznanili z lepotami Sa-
vinjiske doline. Opisi poti, 
spomini na prehojeno pot so 

PLANINSKI RAJ 
U R E J A : J A N E Z V E D E N I K 

našli mesto v marsikakšni re-
viji in v časopisu, le v do-
mačem zborniku ne. Ali ni 
pot ponesla sloves o lepoti 
naše doline, o zgodoc/inskih 
znamenitostih, o pomnikih 
NOB vse t ja do Beograda. 
Tudi od tam so planinci, ki 
so pot opravili! 

Ni moj namen ocenjevati 
vsebine Zbornika, je pa res, 
da tudi nekatere druge dej av. 
nosti zaman iščejo sobe v 
njem. Vprašanje je torej tu. 
Bo tudi odgovor? 

FRANCI JEŽOVNIK 

Odg. ur.: Hvala za zanimi-
vo pismo. Seveda pričakuje, 
mo tudi odgovor uredniškega 
odbora Savinjskega zbornika 
ter njegovega urednika Vilija 
Vybihala. 

8. SREČANJE 
PLANINCEV 

SAVINJSKE POTI 
Planinci savinjske regije se 

bodo v nedeljo, 15. oktobra 
1978 zbrali na Svetini. Zbor 
je posvečen šesti obletnici sa-
vinjske poti. Na Svetino lah-
ko pridete iz naslednjih sme-
ri: 

Laško—Tolsti vrh—Svetina 

Store—Svetina 

Celje—Celjska koča—Svetina 

Celje—Hudičev graben—Sve-
tina 

Šentjur—Resevna—Svetina 

Društva v imenu izvršn^a 
odbora PD Železar Stpre na-
prošamo, da poskrbijo za 
čim večjo udeležbo in da s 
sabo prinesejo prapore. Pre-
hrana (enolončnica je zago-
tovljena) velja 30 dinarjev. 
Planinci se bodo zbrali v Sto. 
rail med sedmo in osmo uro. 
Zbor bo na želecmiški postaji, 
odkoder bodo vodiči sprem-
ljali udeležence na i>oti. 

DRAÛI PLANINCI! 
Tokrat smo dobili zanimiv 

prispevek našega sodelavca 
Francija Ježovnika, ki vseka-
kor zasluži objavo v planin-
ski rubriki. Skratka, rubrika 
naj bo tudi polemična. Sicer 
pa velja vabilo. Pišite nam 
o akcijah, ki jih pripravljate 
ali ste jih izjvedli, obveščajte 
nas o delu. Naj bo ta rubrika 
zares namenjena vsem pia-
nincem na našem območju. 
Pa še to, prispevki na j bodo 
v uredništvu naijkasneje do 
torka dopoldne! 

Posamezni 
kupci 

Opazujmo, kako posa-
meznik, osamljen kupec, 
pride v prodajalno. Pri 
vhodu poskuša s pogle-
dom zajeti celo prodajal-
no. Ce bo prvič prišel v 
to prodajalno, se bo nje-
gov pogled najdlje zadržal 
na levi strani prodajalne, 
nato pa bo poiskal proda-
jalca. Prodajlci običjno 
delajo tu napake. Nikoli 
ni dobro prekiniti kupče-
vo negotovost z vpraša^ 
njem »kaj želite«, pač pa 
je veliko bolje počakati, 
da ga kupec prvi ogovori. 

Več kupcev 
če pride v prodajalno 

naenkrat .več kupcev, bo-
mo opazili, da so njihovi 
gibi živahnejši in hitrejši, 
njihovi pogledi niso bega-
joči, pač pa izražajo dolo-
čeno mero nervozno >ti. 
Bonton med kupci je pov-
sem sekundarnega pome-
na, postanejo glasnejši in 
vsi se trudijo, da bi jih 
prodajalec opazil. Proda-
jalcu ne preostane druge-
ga, kot da pomiri kupce 
în to s pomirjajočimi gibi, 
ne pa z besedariïi: »бапк> 

počasi, vsi boste prišli na 
vrsto!« Ker ta »vsi« lahko 
pomeni, da bo nekdo pr-
vi, nekdo pa zadnji. Nih-
če pa noče biti zadnji. 

Zakonca 
ah moiški ali ženska, ki 
vstopata skupaj v proda-
jalno, imata tudi tipične 
lasibnosti določene katego-
rije kupcev. Moški odloč-
neje odpira vrata, kot ta-
krat, ko je sam, moški po^ 
gled išče prodajalca, ženin 
pa se sprehaja po artiklih. 
Običajno sta moški in žen-
ska pri vstopu prekinila 
svoj pogovor, zato je do-
bro, če prodajalec malo 
počaka, preden ju ogovori. 
Najbolje bo seveda proda-
jalec storil, če bo ogovoril 
žensko, ne glede na to, 
kdo od nji ju je kupec. 

Ženska 
Ta piri vhodu najprej po-

gleda urejenost svoje gar-
derobe, frizure, šele po-
tem pogleda v levi del 
prodajalne. In če je opa-
zila kakšen artikel, ki jo 
zanima, se bo tudi name-
nila proti njemu. Med po-
tio do »zanimiveera« kosti-

ma ali »prečudovite« za-
pestnice ne išče prodajal-
čevega pogleda. Ta bo tu-
di naredil napako, če jo 
bo ogovoril, preden ga je 
ona i>ogledala. ženske so 
nezaupljive potrošnice, pa 
jih takšen iznenađen na-
pad prodajalcev preseneti. 
Zato bo ona rekla, da si 
želi pogledati neko blago, 
ki pa je v tem trenutku 
sploh ne zanima. Za žen-
ske je tudi značilno, da 
veliko hitreje in z večjo 
ostrino opazuijejo proda-
jalno. To je samo uivod v 
zelo pazljivo ogledovanje 
artiklov in še boij pazlji-
vo »izbiranje«. Tako ob-
našanje ženske ima seve-
da svoje izpeljanke, pov-
sem se pa spremeni, če je 
iskala določen artikel že 
v nekaj prodajalnah in ji 
je zdaj naša trgovina zad-
nja možnost, če vstopi 
več žensk v prodajalno, 
potem se vse trudijo, da 
bi najprej ujele prodajal-
čev pogled. Izjema so ti-
ste potrošnice, ki dobro 
pK)tznajo prodajalno, se po-
stavijo pred tisto polico, 
kjer vedo, da bodo pos-
trežene, postavijo pred se-
be torbico in rokavice in 
sploh se obnašajo, kot bi 
bile samo v trgoviriii. 

Piše: LEON M.\KOTAR 

iZ ZGODOVINE NOV V CELJU (12) 

OBSEŽNE ZVEZE 
PK KPS ZA ŠTAJERSKO 

P I S E : F R A N J O F I J A V Ž 

Med prebivalstvom Rogaške 
Slatine in v tamkajšnj i oko-
lici je ugodno odjeknila vest, 
da so partizani — v resnici 
so to bili rogaški člani osvo-
bodilnega gibanja — ponoči 
29. marca Ш2. vdrli v skla-
dišče Wehrmannschafta in od-
nesli 24 pušk in precej stre-
liva. 

Pripadniki osvobodilnega 
griban j a so v tistih mesecih 
sprevideli, da obstoja in de-
luje poleg domačinov še neka 
nevidna sila. Z vso vnemo 
so pomagali širiti protinem-
ški odpor. Razširjali so vsa-
ko ustno ali pismeno tajno 
prispelo novico o partizanih 
in OF, zbirali denar in hra-
no. Vse to so dajali zaup-
nikom OF. Vodstvo gibanja 
je pridobilo nekatere druži-
ne, da so dajale zatočišča ile-
galcem, ki so prihajali na to 
področje. Postavljene so bile 
zaupne javke za povezavo s 
sodelavci, ki so občasno pri-
hajali iz raznih strani štajer-
ske. 

Pokrajinski komite KPS za 
Štajersko (imenovan tudi za 
Severno Slovènijo, ker je spa-
dalo Prekmurje pravtako v 
sestav komiteja) se je name-
stil najprej pri Sv. Katarini, 
danes Kamence, pri posestni-
ku Antonu Kamenšeku, očetu 
Roze Kamenšek. Njej je bilo 
že januarja 1942 zaupano so-
delovanje v najožji sredini 
članov PK-ja. Poleg nekate-
rih drugih članov rogaške od-

porniške skupine je skrbela 
za prehranjevanje in prebiva-
nje ilegalcev v teh krajih. 
Raznašala je sporočila sekre-
tarja Sergeja Kraigherja-And-
reja na vse strani in tudi 
spremljala člane komiteja na 
njihovih poteh. Bila je v veli-
ko pomoč kurirki Cveti Praj)-
rotnik-Stefki in nekaj tednov 
tudi Mileni Bokši-Boži. Tako 
še danes omenjajo redki pre-
živeli akterji osvobodihiega 
gibanja iz tedanjega obdobja 
na Štajerskem, da so se z 
Rozo srečevali ali bili z n jo 
v raznih krajih po opravkih 
in ilegalnih poteh. Tudi pred 
dvemi leti umrli rudar Lojze 
Lešnik, poznan iz predvojne-
ga delavskega gibanja, akti-
ven v organizaciji OF izpcr/ih 
dni upora, član Pokrajinsike-
ga odbora OF za štajersko 
in član okrožnega odbora OF 
za Celje v 1941 letu, kasneje 
član revirskega frontnega ak-
tiva, se je v razgovorih po 
osvoboditvi ponovno spomnil 
na Rozo, ki je nekajkrat pri-
šla po nalogu sekretarja Ser-
geja Kraigherja do n j ^ a v 
Rečico pri Laškem. 

Sestanki rogaških članov 
osvobodilnega gibanja, a tudi 
sestanki pokrajinskega sekre-
tar ja Andreja in člana Tone-
ta žnidariča-Stefana s sekre-
tarji okrožnih komitejev so 
bili v zidanci posestnika Ka-
menšaka, nadalje na pokopa-
lišču pri Sv. Trojici in v gozdu 
nad Ješovcem. Nekajkrat sta 

dala na razpolago prostore v 
svoji hiši Marija Kodrič pri 
Sv. Križu in Ivanuševa dru-
žina na Topolah. Za razbre-
menitev Kamenšakove hiše je 
Roza pridobila posestnika Ja-
koba Gobca iz Rajnkovca, da 
je sprejel pod streho člane 
PK. V tej hiši se je tudi vrši-
la v začetku marca 1942 leta 
pokrajinska konferenca. Ude-
ležili so se je domala vsi se-
kretarji okrožnih komitejev 
KPS za Štajersko. Za revirje 
je prisostvoval Fric Keršič, 
za mariborsko in celjsko ok-
rožje Tone Grčar, za ptujsko 
Mima Kovač-Barbka, za koz-
jansko Tončka čeč-Roza, za 
rogaško Alojz Platinovšek. 
Prišla je tudi Vera Slander-
Lojzka, sekretarka PK SKOJ, 
odgovorna za delovanje ko-
munistične mladine na Šta-
jerskem. Takrat se je začas-
no zadrževala v Maiiboru. 
Prisotni sta bili tudi Cveta 
Praprotnik in Roza Kamen-
šek. 

Okrožni sekretarji so se se-
stali, da poročajo članoma 
PK Sergeju Kraigherju in To-
netu žnidariču o usi}>ehih in 
neuspehih svojega delovanja, 
da si izmenjajo izkušnje, da 
poizvejo iz sekretarjevih ust 
kakšen je političen in vojaški 
položaj v ostalih predelih 
Slovenije in kaj je z obljub-
ljeno vojaško pomočjo iz Do-
lenjske. Izpovedali so svojih 
sto in sto težav in končno, 
v razgovorih so tudi sami se-

be ohrabrili in napolnili z 
novimi močmi za naporno 
nadaljevanje svojih nalog. 
Kdo in kako bi zmogel da-
nes izmeriti in opisati vso 
njihovo energijo, voljo in po-
gum ob vsem tistem, kar jih 
je v tedanjem grozljivem ča-
su obdajalo? živeli so v vsak-
danji negotovosti življenjske-
ga obstoja, ob okupatorjevi 
vsepovsod močno vidni pre-
moči. Doživljali so pogosto 
udarec Gestapa tam, kjer so 
se še prejšnjega dne dogo-
varjali o načinu in obsegu 
skupnega dela ter reševanju 
nalog z domačini v tem ali 
onem ki-aju. Ob vsem tem 
jih je združevala usodna po-
vezanost v boju, ki so se mu 
predali. Tovariške besede, 
pomenljivi pogledi in čvrsti 
stiski rok so bili viden od-
raz njihovega razpoloženja in 
iskrenih medsebojnih odno-

sov. Takšni delovni sestanki 
so bili naporni, toda osebna 
srečanja, čeprav le za dan ali 
dva, so jih krepila. 

Težko bi bilo opisati občut-
ke vseh teh mladih ljudi. Ve-
deli so za kakšne cilje se 
borijo, vedeli so tudi kako 
nevarno je njihovo početje 
in kaj jih čaka v primeru 
odkritja njihovega delovanja 
in aretacije. Vedeli so, da 
jim v najtežjih trenutliih ne 
bo mogel nihče iz njihove 
sredine nič več pomagati. 
Treba bo onemeti in se sam 
prebijati. Do konca. Kadar 
so se sešli, so se počutili 
močne in zadovoljne. In to 
je bila njihova sreča. Iz nje 
so zajemali voljo in moč. 

Mnogo, a vendarle še pre-
malo, se je napisalo o ju-
naških ljudeh, ki so vodili 
osvobodilno gibanje 1942 leta 

na Štajerskem. V g lavne» 
obstojajo o njih skrontf 
življenjepisi. Premalo vemo J 
njihovih jvmaških podvigih ^ 
vsakdanjem prebijanju skoi 
skrbi in težave pri sodelov> 
n j u n a p o v e č a n j u osvobodi* 
nega gibanja. Danes še 
jo nekateri udeleženci oii^ 
njene konference PK v 
kovcu. To so Sergej Kraif 
her. Mima Kovač-Zupanči^ 
Cveta Praprotnik-Mlakar IJ 
Roza Kamenšek-Tadina. \ 
vojnem času so preminuli 
Tončka čeč-Roza, Tone 
čar-Johan, Fric Keršič, VePj 
Slandrova-iLojzka in ToP 
žnidarič-Stefan. O vsei 
mrtvih in živih, bi bilo ^ 
trebno kaj več napisati. 
zaslužijo sami poedinci in 
bolj dogodki, v katerih 
sodelovali člani š t a j e r sk^ 
pokrajinskega polit i ć i ^ 
vodstva. 

Slika prikazuje del tisočkrat prekletih zaporov celjskega Starega piskra, skozi katerega je šlo v letf 
vojne nad 4000 žensk in 12.000 moških. Nikdar in nikoli ne bo možno opisati vsega gorja, odvijaj 
čega se v celicah zaporov in na dvorišču Starega piskra, kjer .ie obležalo pod nacističnimi streli Sii 
talcev, med njimi 49 žensk. 
Slika prikazuje istočasno skupino talcev, kateri je bila prečitana smrtna obsodiia. Zatem so obsojc» 
odvedli nazaj v celice in jim pogosto, a ne vselej, dovolili napisati poslovilna pisma svojcem. P 
manjših skupinah so zatem privedli talce spet na dvorišče, jim zavezali oči in postavili pred voja» 
puške. 
(ix Arhiva Muzeja revolncije, Celje) 
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^ MINERVA ŠE VEDNO VODI 
jlokometaši Aera so ponov. 

jjo nastopili doma v športni 
¿vorani Golovec. To se je 
p023ialo tudi na igri, ki j e 
jjüa dopadljiva in koristna. 
y srečanju prot i Part izanu 
Ј2 Zameta pr i Reki so glad-
jjo zmagali z rezultatom 29:18 
(13:6). 

pokazali so tehnično dober 
joJcomet s številnimi toorist-
jiimi protinapadi, kair v zad-
njih letih nismo zasledili, š e 
posebey руа se je odlikoval 
vratar Milovan Tomič, ob 
njem pa še strelca Vuikoje 
in Anderluh, ter v obrambi 
jjvrstni Mrovlje. 

Strelci aa Aero: Vukoje 13, 
Anderluh 7 (od tega 5 iz 
ira), Mrovlje in Ivezič po 3, 
peternel, Toplak in Razdor 
po en 2sadetek. 

Na lestvici so Celjani po 
(irugem fcolu na odličnem 
tretjem mestu. V soboto pa 
gostujejo v Sarajevu proti 

drža^Tiemu prvaku ZeljeenL 
čar ju . 

Po srečanju v Celju nam 
je trener Slobodan Miškovič 
dejal: »Fantje so zaigrali dob-
ro. Publika je prišla na svoj 
račun. Mene veseli odlična 
obramba Tomiča in kasneje 
Zorka. Pokazali so se tudi 
vsi igralci v igri v obrambi. 
V napadu pa smo prvič ime-
li uspeh v protinapadih in 
polkontrah.« 

V republiški ligi naša mo-
štva nadal jujeo z uspehi. Ce-
ije je doma premagalo Or-
mož 41:25, Minerva prav ta-
ko doma Maribor 27:18 in 
Šoštanj Sevnico 33:23. Na 
lestvici vodijo rokometaši Mi-

nerve in šoš tan ja z 11 toč-
kami. Celjani so peti. V pri-
hodnjem kolu pa igrajo šo-
štanjčani v Mariboru, Mi-
nerva proti Brežicam in Ce-
lje v Sevnici. 

Med dekleti je Velenje že 
osvojilo naslov jesenskega pr-
vaka. V derbi ju so domačin-
ke premagale Maribor 14:13. 
Šmartno je igralo doma ne-
odločeno 10:10 proti l i sc i , 
Žalec pa 13:13 proti Breži-
cam. V prihodnuem kolu 
Šmartno gostuje v Maribo-
ru, Velenje v Brežicah in Ža-
lec v Vuzenici. 

Na lestvici je Velenje pr-
vo, Žalec t re t je in Šmartno 
četrto. J . KUZMA 

Milan Mrovlje je tudi v 
srečanju prot i Partizanu iz 
Reke igral izvrstno 

PREJELI SMO: 

REKREACIJA ZA ŽENSKE 
Znana atlet inja in bivša državna reprezentantka 

Danica Urankar-Plajhner nam je poslala pismo v ka-
terem nas prosi za pomoč. Ta pomoč pa je v tem, 
da bd objavili, 

»VSA DE^XETA IN ŽENE NE GLEDE NA STA-
ROST SE LAHKO VSAK TOREK IN PETEK OD 
16. URE DALJE REKREACIJSKO RAZGIBAVAJO NA 
ČUDOVITI T R I M ' S T E Z I NEDALEČ OD SP. HUDI-
NJE!« 

Danica je še zapisala, da se je z nekaterimi de-
kleti že' pogovarjala o tem, da bi se dvakrat tedensko 
dobile na t r im stezi in da so za takšno obhko re-
kreacije pokazale razumevanje. Seveda pa bi bilo 
prav, če bi se tekov v naravi udeležilo čimveč deklet 
in žena. Prvič je to koristno, drugič pa še bolj pri-
jetno, če jih bo več skupaj . Danica je tudi napisala, 
da misli tudi po končani aktivni atletski karieri še 
vedno biti prisotna v športu pa čeprav samo rekrea-
cijsko. 

Torej , željo smo izpolnili, zdaj p» se n a j še čim-
več deklet in žena odloči za dvakrat tedensko razgi-
bavanje na t r im stezi. 

Danico pa prosimo, da nam po pavih srečanjih 
napiše, na kak.šna tla je i>adla n jena koristna ideja. 

TONE VRABL 

Nogometaši celjske selekcije Kladivarja, ki so trenutno nied slabšimi moštvi prvenstva. 
Toda po igri sodeč se bodo mladi igralci Kladivarja kaj kmalu občutno popravili, kajti iz 
kola v kolo igrajo bolje. 

Foto: T. Tavčar 

ATLETIKA 

ATLETI TRETJI, ATLETINJE ŠESTE V DRŽAVI 
P'inale za atletsko ekipno 

prvenstvo Jugosla\iije v olim-
pi jskem programu, se je za-
ključil z velikim uspehom 
atletov Kladivarja, ki so sre-
di Sarajeva bili tretj i , do-
čim so atletinje (lani držav-
ne prvakinje) zaradi diskva-
lifikacije štafete 4 x 100 m 
bile šele na šestem mestu! 
O nastopu atletov lahko za-
pišemo, da so kljub slabo-
stim v metih, prekosili sa-
mega sebe in tako priborili 
Celju že tradicionalno 3. me-
sto v državi. Blestel je po-
novno Rok Kopitar, ki je na 
400 m s časom 46.8 p)ostavil 
nov državni mladinski re-
kord, ki ga je kronal z zma-
go. Zmagal je še na 400 m 
ovire, drugi je bil na 200 m, 
levji delež pa je prispeval 
še dobrim uvrstitvam štafet 
Kladivarja na 4 x 100 in 4 x 
400 m. Izredno uspešna sta 
bila še Ukič z zmago na 3.000 
m zapreke in 2. mestom na 
10.0(X) m kot Lisec z zmago 
na 5.000 m (tekači so tekli 
pwlni krog več!) in 2. me-
stom na 1.500 m. Prav dobro 

so se uveljavili še škof z 
2. mestom na 3.000 m zapre-
ke, Cop in Prezelj s 3. in 4. 
mestom v skoku v višino 
(208 in 205 cm), Mijač s 3. 
mestom v metu diska. Ce-
ljani pa , so z mladimi atleti 
krepko segU še po visokih 
uvrstitvah do 6. mesta, kar 
je prispevalo k solidnemu 
zbiru 32.401 točk, t re t jemu 
mestu v državi in potrditve 
kvalitetne moči celjske atle-
tike v drža\-nem merilu. 

Atletinje, lani državne pr-
vakinje, so imele izredno 
smolo. Pred zadnjo discipli-
no, štafeto 4 X 100 m, so ime-
le tolikšen zbir točk, ki bi 
j im ob dobrem teku štafete 
še zagotavljal drugo mesto v 

državi. Vendar je sodniški 
zbor s p o m o preda jo smatra l 
za diskvalifikacijo in ob ize-
načenosti nastopajočih ekip 
so tako C^ljanke zdrsnile na 
zadnje, šesto mesto. Boljše 
uvrstitve (üeljank — 1. Pre-
zelj v skoku v višino s 182 
cm. Kopitar Marjana 3. na 
100 m ovire in 20'̂  m, Вгш-
derla 2. na 1.500 m, Maroša 
2. na 100 m, Poteko 3. na 
400 m. Celjanke so imele 
šibke točke v vseh metih z 
izjemo v disku (5. Kastelic, 
6. Er javec) in prve tekmo-
valke Kovačeve v metu kop-
ja (4. mesto) in v skoku v 
daljino. Cteljanke so zbrale 
15.878 točk. 

K. JUG 

HOKEJ NA LEDU 

Po odlični igri proti Jese-
nicam 6:7 in po zmagi nad 
italijanskim prvoligašem 
Asiagom 10:8 smo v soboto 
pričakovali, da bodo celjska 
hokejisti na ledu osvojili pr-
ve točke v s rečanju prot i 
Kranjski gori. š e posebej 
zaradi tega, ker so v dveh 
prijateljskih tekmah letos 
Celjani že premagali mlade 
igralce z Jesenic. Toda po-
novno se je pokazalo, da je 
borba za točke neka j druge-
ga, kot pr i ja te l jske tekme. 
Domačini so v izenačeni igri 
popolnoma zasluženo prema-
gali Celjane z rezultatom 4:2. 

Oba zadetka za Celje je 

tokrat dosegel Franci Žbon-
tar . 

In k je je vzrok za poraz? 
Vsekakor v nekombinator-

ni igri celotnega moštva. 
Fant je so vzeli srečanje ne-
koliko neresno in šele ko so 
domačini že v prvih sekun-
dah povedli so se zdramili. 
Toda, tokrat so domačini 
zaigrali izredno borbeno in 
uspeli zmagati. Vse skupa j 
pa je šola več za bodoče. 
Sicer pa je prvenstvo šele 
v začetku in dovolj bo pri-
ložnosti za boljše igre in 
zmage. ' 

Celjani so po drugem ko-
lu na petem mestu. V sobo-

to pa bodo nastopili v Ljub-
ljani proti Olimpiji. 

J. KUZMA 

STRELJANJE: NOV REKORD 
Občinska strelska zveza Laško je priredila, medobčin-

sko tekmovanje z malokalibrsko puško serijske izdelave 
od 300 možnih krogov — leže. Tekmovanje se je odvijalo 
na strelišču SD »DUŠAN POŽENEL« v Rečici. Vrstni red 
ekip: Trbovlje 974, Zagorje 965, Laško 944 in Sevnica 777 
kresov. Med posamezniki je z veliko prednost jo zmagal 
znan strelec Ervin Korbar iz Trbovelj, ki je dosegel zelo 
dober rezultat 271 krogov, kar je nov rekord strelišča. 
Drugo mesto je zasedel Jože Bučar — Trbovlje 251, slede: 
Stane Kramžar 250 — Zagorje, Vinko Lavrinc 249 — La-
ško, Roman Kaj tna 247 — Zagorje in ostali. 

TONE JAGER 

KEGLJANJE: MARIJA NAGY 
REPUBLIŠKA PRVAKINJA 

Letošnje republiško žensko 
prevnstvo ni prineslo uspe-
ha celjskim kegljavkam. V 
Ajdovščini se namreč nobe-
na ni uvrstila med najbol jšo 
deseterico. Pač pa je prese-
netila predstavnica Konusa 

iz Slovenskih Konjic Marija 
Nagy, ki je osvojila naslov 
republiške prvakinje in bo 
edina predstavnica našega 
območja na državnem pr-
venstvu. 

Poročali smo že o medob-
činskem prvenstvu Celja v 
kegljanju. Dolžni pa smo 
vam še rezultate v tekmo-
vanju žensk. Tu so največ 
uspeha požele tekmovalke 
O l j a in Konusa iz Sloven-
skih Konjic. 

Zmagala je namreč Magda 
Urh, ki je pxxirla 2487 keg-
ljev. Sledijo Eva Ludvig 
2482, Lojzka Bajde 2454, Ja-
n ja Mer ine 2445 in Marija 
Nagy iz Konusa 2401 kegelj. 

XXX 

Na občinskeu prvenstvu v 
m a l ^ i nogometu so odigrati 
že sedmo kolo. V vodstvu 
so še vedno nogometaši Ga-
ber ja in Penala, ki so zbrali 
vseh 14 točk. Aškerčeva je 
t re t ja . Rezultati sedmega ko-
la pa so bili naslednji: Ce-
leia — Pigal 6:1, Grofi ja — 
Gaberje 2:4, Podgorje — 
Skavti 1:5, Privatniki — Že-
lezar 2:3, Aškerčeva — Gale-
bi 5:4 in Penal — Azuri 3:2. 

X X X 

Tekmovalci v kartingu 
AMD šl ander so ponovno 
nastopili na republiški dirki 
v Portorožu. Tudi tokrat je 
bil med člani najbol jš i Dra-
go Bužan, ki si je priboril 
nove točke. Presenetil pa je 

Jakob Volf, ki je osvojil sed-
mo mesto." Peter Smolej pa 
je bil med člani t r inajs t i . 
Med mladinca p>a so celjski 
predstavniki osvojili n a s l e i 
n ja mesta: Pepel je bil šesti, 
Zelenšek sedmi, Fonda osmi 
in Pečolar deseti. Med ekd-
pami so Oelja:J osvojili peta 
mesto. 

XXX 

Nogometaši Rudar ja iz Ve-
lenja so v nadal jevanju dru-
ge zvezne lige izgubili v H r a -
stnioi proti Famosu z rezul-
tatom 1:3. Zasluženo, kaj t i v 
prvem polčasu so zaigraU 
slabše in domačini so pove-
dli 3:0. Edini zadetek za Ve-
lenjčane je dosegel Vlajič. 
Na lestvici so osmi z osmi-
mi točkami. V prihodnjeni 
kolu pa igrajo doma proti 
Rudar ju iz Ljubije. 

XXX 
v repubhški n<^ometni 

ligi je bil derbi v š m a r t n e m 
Tu je domača ekipa prema-
gala Kladivar 2:0. Oba za-
detka je tokrat dosegel ža-
lik, ki pa je bil pozneje iz-
ključen skupaj s celjskim ig. 
ralcem Napruntikom. Na 
lestvici je Šmartno peto, 
Unior, ki je igral v Litiji 0:0, 
sedmi in Kladivar osmi med 
devetimi ekipami! Slabol 

^okejska ekipa Celja v letošnji sezoni (stojijo z leve): Filipovič, Franci Žbontar, škrubej, Marjan Bernjak, Kerkoš, 
•anackovič, Marjan 2bont»r, Vertovšek. Cepijg; Felc, Lesja k, Zorko, Ograjenšek, Smerc, Alilan Bernjak, Bratec in 
Komadina. Foto: T. Tavčar 



Sekretarja za notranje zadeve republike 
Slovenije Janeza Zemijariča (tretji z le^e) 
sta ob prihodu v Celje pozdravila tudi pred-
sednik skupščine občine Celje Jože Marolt 
in sekretar Občinske konference ZKS Celje 
Stane Seničar. 

IJJV CELJE 

GRADNJA UPRAVNE 
STAVBE 

v petek opoldne so delavci gradljenega 
pod je t j a GRADIŠ v Celju na prostoru pri no-
gometnem igrišču Glazija začeli graditi uprav-
no stavbo Uprave javne varnosti Celje. Slo-
vesnosti ob začetku gradnje prepotrebnega 
objekta za še boljše in učinkovitejše delova-
n j e te službe so se udeležili številni predstav-
niki občine, območja, republike in organiza-
cij združenega dela. Slovesnost je začel na-
čekiik UJV Celje JANEZ PAUL, o pomenu 
bodočega objekta pa je govoril sekretar za 
no t ran je zadeve republike Slovenije JANEZ 
2ÌEMLJARIC. Prva m druga faza objektov za 
potrebe delavcev UJV sta že gotovi (tehnični 
prostori , samski dom s kuhinjo itd.), t r e t j a 
( u p r a v a stavba) pa n a j bi se končala za 
29. november p r ihodn je leto. Nov objekt, ki 
bo v marsičem izboljšal delovne pogoje de-
lavcev v tako zahtevni in odgovonii službi 
kot j e UJV, bo meril 3791 kvadratnih metrov 
funkcionalnih površin, investicijska vrednost 
pa je pet mil i jard starih din. 

Janez Zemljarič je v pozdravnem govoru 
ob začetku del pr i gradnj i objekta za potrebe 
UJV Celje oziroma območja med drugim tudi 
omenil veliko pripravljenost vseh odgovornih 
v območju, da je do te gradnje prišlo. Ome-
nil pa je tudi, da je to ixytrebno, za kar med 
drugim govorijo tudi porazrá podatki samo 
v le tošnjem letu recimo v našem prometu, 
k je r smo v Sloveniji zabeležili že 536 mrtvih 
in več kot 8 tisoč ranjenih (do 5. oktobra) , 
od tega pa je bilo na celjskem območju 104 
mrtvi in preko 1000 ranjenih. T. VRABL 

Komisija za volitve in imenovanja ter 
kadrovske zadeve 

SKUPŠČINE OBČINE ŽALEC 
r a z p i s u j e 
prosta dela in naloge 

1. DIREKTORJA 
vzgojno izobraževalne 
organizacije Žalec 

2. RAVNATELJA 
TOZD osnovne šole »Vlado 
Bagat« Braslovče 

3. RAVNATELJA 
TOZD osnovne šole »Ivan 
Farčnik-Buč« Vransko 

4. RAVNATELJA 
TOZD osnovne šole »Miroslav 
Širca« Petrovce 
POGOJI: 
pod 1.: 
— visoka ali višja strokovna izobraz-
ba pedagoške, družboslovne ali pravne 
smeri 
— 5 let delovnih izkušenj 
pod 2., 3. in 4.: 
— višja strokovna izobrazba pedago-
ške smeri ter vsaj 5 let vzgojnoizobra-
ževalne prakse 
— srednja šolska izobrazba pedagoške 
smeri, če gre za delavce, ki izpolnjuje-
jo pogoje iz 29. člena družbenega dogo-
vora o osnovah kadrovske politike v 
občini Žalec. 
Kandidati za opravl janje navedenih del 
in nalog mora jo biti družljenopolitično 
aktivni in imeti pravilen odnos do sa-
moupravl janja . 

Pismene pr i jave z dokazili o izpolnje-
vanju razpisanih pogojev je jxxtrebno 
dostaviti v 15 dneh po objavi razpisa 
komisiji za volitve in imenovanja ter 
kadrovske zadeve skupščine občine Ža-
lec. 

Komisija za volitve in 
imenovanja ter kadrovske 

zadeve skupščine o b č ^ e 
Žalec 

ALPINISTIČNI KOTIČEK 

z 19. oktobrem začenja al-
pinistični odsek Celje vrsto 
predavanj , ki sodijo v okvir 
letošnje plezalne šole. Da so 
alpinisti začeli tako zgodaj s 
teoretičnim poukom ni na-
ključje. Pokazalo se je nam-
reč, da pred novo plezalno 
sezono vedno zmanjka časa 
za u r j en j e mladih v celjski 
plezalni skali v Tremar jah 
ali na Grmadi. Zato bomo 
letos začeli s teorijo in pra-
kso hkrati; s predavanji in 
uvodnim delom že 19. t. m., 
s prvimi vežbami pa takoj 
naslednji teden v Tremar jü i . 
število pri jav za plezalno 
Šolo je vsako leto višje in je 
lani že preseglo 25. Vsa ta 
armada »mladih alpinistov« 
gre skozi teoretični del pie-
žalne šole v p remajhnem 
prostoru pisarne PD Celje, 
k je r so pogoji za poučevanje 
nemogoči. Spomladi se nato 
ob pi-vih treningih v s t rmi 
skali vrste zredčijo in konč-
no ostanejo v odseku 6 do 8 
mladih pripravnikov. Prav 
zato, da se že takoj na za-
četku pokaže, kdo lahko za-
korači mimo markiranih po-
ti, začenjamo letos s plezal-
no šolo že pred zimsko se-
zono. Tako bo spomladi 
osip pripravljen in bo delo 
v plezalni šoli nato v sten-
skem delu veliko lažje in 
bolj temeljito. 

V plezalno šolo vabimo 
vse, ki so 'opravili n a j m a n j 
deset planinskih pristopov 
nad 2000 metrov in so sta-
rejši od 16 let. Zgornje meje 
ne postavljamo, s a j se je že 
nekajkra t pokazalo, da smo 
dobili iz vrst »starejših« pla-
nincev odlične alpiniste, ki 
so šli pred tem samostojno 
skozi t rdo šolo planinsta-a 
poleti in pozimi. 

Teoretični del plezalne šo-
le obsega predavanja iz ob-
močij planinske in alpinisti-
čne zgodovine, nevarnosti v 
gorah, opreme in tehnike, 
naravoslovja, vremenoslovja 
— skratka vsega, kar bodoči 
alpinist na svojih prvih ko-
rakih v steno nu jno potre-
buje . 

X 

Cîeljski alpinist Franček 

Knez se mudi v Sovjetski 
zvezi, k j e r zastopa skupa j s 
Perkom iz Tržiča slovenske 
plezalce na mednarodnem 
»alpinističnem tekmovanju«. 
Tekmovanje v alpinizmu pr i 
nas ná v navadi, na Vzhodu 
I>a je močno razširjeno, k je r 
se vsako leto plezalci iz 
vzhodnih držav preizkušajo 
v veščinah prostega plezanja 
na sekunde. 

CIC 

Kot kaže bomo letos na grebenih kaj kmalu med nevarni-
mi opastmi snega in bo dosledna priprava plezalne tehni-
ke pri najmlajših prvič prišla do valjave 

Ml IN ZDRAVJE 

ODVISNOST IN DELO ... 
PIŠE: DR. MAPwJAN HRUŠOVAR 

Vse večja aktivnost odgo-
vornih okrog problema odvi-
snosti posameznikov od raz-
ličnih strupov, zahteva tudi 
naše angažiranje na tem po-
dročju. Takšno naše angaži-
ranje je še pomembnejše, ker 
nobena delovna organizacija 
ne predstavlja izjeme v po-
zitivnem smislu, škoda, ki jo 
l judje , ki so odvisni od pi-
jače, cigaret, tablet itd. po-
vzročajo naši družbi je to-
likšna, da predstavlja resen 
problem. Problem je toliko 
večji, ker vemo, da npr . alko-
holike še vedno toleriramo v 
družbi, doma in na delovnem 
mestu, mars ik je pa skušajo 
njegove vzroke še prikriti . 
Takšno prikrivanje ima več 
vzrokov: tisti, ki prikriva ni 
nič boljši, ali pa je odgovo-
ren za delovno sposobnost 
delavcev, pa ni ničesar ukre-
nil. S predpisi, zakonodajo in 
z internimi samoupravnimi 
akti delovne organizacije bo-
mo morali predvideti sankci-
je proti vsem: t istemu, ki je 
pil (na delovnem mestu s 
povečano nevarnostjo je 
ZGORNJA meja O promil!), 
tistim, ki so prikrivali in pro-
ti odgovorni osebi. Posebno 
pozorni bomo morali biti pri 
izbiri delavcev s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi 
vTOZD v zvezi z njihovim 
odnosom do tega, za našo 
družbo velikega problema. 

Pri preprečevanju »skladi-
ščenja« in vnašarija alkohola 
v proizvodne prostore mora 
odigrati pomembno vlogo tu-
di varnostna služba. Predpo-
goj za vsako ukrepanje je, 
da oseba, ki je dolžna ukre-
pati, sama ne počne istega, 
bolj skrivoma seveda. Ni 
bolj neugodne situacije, kot 
če alkoholik ods+ranjuje vi-
njenega z delo-vnega mesta 

ali pa ga kontrolira. 
Različnih odvisnosti, pred-

vsem od alkohola, ne smemo 
gledati le iz ozkih interesov 
posameznih delovnih organi-
zacij, ali skozi prizmo izgu-
be dohodka naše družbe, 
ampak |z globljih medicin-
skih in socialnih vidikov. 
Znano je namreč, da se no-
vi aiikoholiki večinoma »re-
grutirajo« iz družin, k jer sta 
eden ali oba starša že za-
svojena z alkoholom. V ta-
kih družinah je tudi več du-
ševno prizadetih otrok, opa-
žamo pa tudi prezgodnje du-
ševno in telesno propadanje. 
Dovolj je razlogov, da se 
vprašamo, če s š i r jenjem 
alkoholizma in drugih oblik 
zasvojenosti, ne drsimo v 
smeri degeneriranosti nacije. 
Si duhovno mlada družba, ki 
sicer ustvarja zdrave medse-
bojne odnose, ne reže veje 
sama, ko odločneje ne stopi 
na prste proizvodnji in po-
trošnji alkoholnih pijač, ci-
garet in podobnega? Smo res 
še vedno narod, vdan v uso-
do, ki ni sposoben danega 
obrniti sebi v prid, vsega, 
kar je družbeno škodljivo pa 
izrezati kot rakasto bulo? 

Vsi navedeni razlogi so bi-
li tudi vodilo pri moj i odlo-
čitvi, da skušam s proble-
mom zasvojenosti seznani-
ti neposredne proizvajalce. 
Zdravstvena vzgoja aktivnih 
zavarovancev je tudi sicer na-
loga osnovne zdravstvene 
službe oziroma medicine de-
la. Prikazal bi vam rad pit-
je, ka jen je in tiživanje tablet 
kot zdravstvene probleme, ki 
negativno vplivajo na zasvo-
jeno osebo in njeno delovno 
sposobnost, delazmožnost, 
delovno zmogljivost in speci-
fično delazmožnost. 

Izogniti se bom skušal 

globljim znanstvenim razpra-
vam in splošno znanim defi-
nicijam, ki problem sicer de-
terminirajo, ne pomagajo pa 
pri njegovem reševanju. 

1. ALKOHOLIZEM 
Število alkoholikov in oseb, 

ki imajo zaradi prekomerne-
ga pi t ja alkohola probleme z 
zdravjem, neprijetnosti v dru-
žini in težave na delovnem 
mestu, je vse večje. Prav ve-
čanje števila tistih, ki pi jejo, 
je razlog za p>oglobljen pri-
stop zdravstvenih delavcev, 
sociaologov, psihologov in 
drugih k temu vprašanju. 

Podatke o uporabi alkohol-
nih pijač dobimo že v prvih 
pisanih dokumentih. Sprva so 
uporabljali alkoholne pijače, 
ki so jih pridobivali s fer-
mentacijo (s pomočjo glivic 
kvasovk), v srednjem veku 
pa so odkrili še destilacijo, 
ki je omogočila proizvodnjo 
močnejših pijač. V 18. stolet-
ju se že javljajo zapisi po-
sameznih zdravnikov, ki opi-
suje jo bolezni, povzročene s 
pi t jem alkoholnih pijač. In-
tenzivna borba za zniževanje 
alkoholizma se prične že v 
drugi polovici 19. stoletja, še-
le med obema vojnama so 
prišli do spoznanja, da zdrav-
nik ne more zdraviti alkoho-
lika brez njegove aktivne 
vključitve v proces zdravlje-
n ja in rehabilitacije. Po voj-
ni smo se odločneje spoprije-
li z zdravljenjem te bolezni: 
z antabusom (tetidisom), z 
vključevanjem družine, soci-
alnih delavcev, psihologov, 
delovnih organizacij itd. V 
svetu je število alkoholikov 
prekoračilo število 30.000.000, 
v Jugoslaviji pa imamo okrog 
1.000.000 alkoholikov in okrog 
3.500..000 tistih, ki t rp i jo za-
radi alkoholikov (družine). 

Q PRIPOROČA 

Tokrat vam predstavljamo oddelek »otr^ 
ške potrebščine« v veleblagovnici »T« , 
Celju. Zibelke, vozički, pelerine in plašči, 
garniture za dojenčke, spalne vreče 
dojenčke, pelerine za dojenčke in še mno, 
go drugega. Torej? 21a boljše počutje n^ 
ših malčkov se priporoča »T« s svojti| 
oddelkom »otroške potrebščine«. 



^LAK »BIE 78« 

ggno Zupančič, vodja republiške delegacije: »Ena najbolj bistvenih stvari 
jjl, vsakem vlaku je ta, da vidimo, kaj se je zgodilo v obdobju med dvema 
Jakcma!<€ 

(3Ü iztekajoči sredi, 11. ok-
, ђга 1978, sta startali dve 
.^mpoziciji vlaka in to na 
Jesenicah ter v Mariboru. Obe 

se združili v eno dolgo 
^ (18 vagonov) v Zidanem 
jpostu in nadaljevali skupno 
got po svobodnih tirih ob 
^vi tja proti Beogradu in 
pajem v južni Srbiji. V Ce-
ĵg je letošnji vlak »Bratst-

va in enotnosti 78« pripeljal 
j,elcaj minut pred dvanajsto 
цго ali natančneje, nekaj mi-
jjut pred rojstvom današnjega 
četrtka ali dneva, 'ki ga vsaj 
1250 udeležencev letošnjega 
ylaka nikoli ne bo pozabiilo. 
Vlak, okrašen s cvetjem, za-
stavami in transparenti ter 
poln ljudi z utripajočimi srci 
v pričakovanju vsega lepega 
med starimi in novimi prija-
telji, je odpeljal iz našega 
mesta nekaj minut po polno-
ći, torej 12. oktobra 78. 

Zdaj vlak ne spremljajo vo-
jaki s puškami in mrkimi ob-
razi ter slinavimi usti, zdaj 
se potniki ne peljejo v »ži-
vinskih vagonih«, zdaj ljudje 
ae pričakujejo »karambolov«. 
V dolgi vlakovni kompoziciji 
Tlada prijetno pričakovanje 
po snidenju s prijatelji, ki 
So med vojno, torëj v najtež-
jih dneh, ponudili roko in 
SRCE izgnanemu Slovencu! 

Bilo je Ш1, ko so začeli 
Izseljevati Slovence v Srbijo! 
Mislih so, da bodo tako iz-
trebili narod, ki je sicer po 
itevilu majhen in živi na 
majhnem ozemlju. Pa so se 
zmotili! 

Doktor Tone Ferenc, eden 
najboljših poznavalcev vpra-
šanja izgnanstva pri nas, pri-
poveduje: 

»Ckupacija leta 1941 je bila 
še posebej huda za Slovenijo. 
Vsa »krivda« tega malega na-
hoda je bUa v tem, da so se 
•ijegovi' predniki pred okoli 

leti naselili na tej lepi 
^mlji! Takrat ni bil zapisan 

smrti samo slovenski narod, 
ampak tudi drugi, vendar naj-
hitreje naj bi izginil z zemlje 
prav slovenski narod! Že leta 
1940 so začeli v Avstriji dela_ 
ti na tem, da bi zasedli Slo-
venijo. Slo je za tri bistvene 
elemente: 

Prvič: množično izgnanstvo 
Slovencev, 

drugič: množično naseljeva-
nje Nemcev in 

tretjič: ponemčevanje deže-
le in ponemčevanje tistih, ki 
so ostali!« 

Tone Ferenc nadaljuje (pov-
zetek s tiskovne konference, 
ki jo je 5. o^Ktobra 1978, to-
rej teden dni pred odliodom 
vlaka BIE 78, pripravila Re-
publiška konferenca SZDL v 
Ljubljani): 

»Zamisel okupatorja je bila, 
da naj bi v začetku TI. sve-
tovne vojne izselili 220 tisoč 
Slovencev ali vsakega tretjega. 

To je bilo največ od vseh, 
ki so bili določeni za izgnan-
stvo. V ijetih mesecih od maja 
do oktobra 1941 je hotel oku-
pator izseliti Slovence! V naj-
krajšem času! 80 tisoč so jih 
izgnali ali eno tretino tistih, 
ki so jih predvideli. Окира-
tor je nameraval najprej vse 
izgnati v Srbijo, potem pa se 
je premislil, tako da je v Srbi-. 
jo izselil 7500 Slovencev, na 
Hrvaško in v BIH 10 tisoč 
ter v Nemčijo 45 tisoč. To so 
močno drugačne številke, kot 
so si jih najprej zamislili 
Nemci!« 

Še Tone Ferenc: 
»Izgnani Slovenci so bili 

najtopleje spre«jeti prav v 
Srbiji. Domačini so jih pri-
čakali na železniških posta-
jah, kjer so ob sprejemu slo-
venskih izgnancev peli domo-
ljubne borbene in partizanske 
pesmi.« 

Dalje: 
»Ze leta 1941 je v Srbiji bila 

ustanovljena partizanska četa 
»Ivana Cankarja«, ki je v za-

četku štela 70 borcev, sicer 
pa je bilo med borci v Srbi-
ji okoli 600 Slovencev. Ta-
krat so se med izgnanimi Slo-
venci in Srbi, ki so jih spre-
jeli, stkale trajne bratske vezi 
in ena izmed teh vezi je tudi 
vlak, ki je začel voziti izme-
nično vsaki dve leti že leta 
1961.« 

Med zdajšnjim obiskom 
Slovencev (od izgnancev do 
njihovih najbližjih sorodni-
kov, kulturnih skupin, dele-
gacij, gostov iz Avstrije in 
Italije, novinarjev itd.) so v 
Srbiji pripravili več kultur-
nih prijateljskih manifestacij. 
Ena izmed njih je tudi raz-
stava, ki so jo v ponedeljek 
odprli v Titovih Užicah in ka-
tero sta združno pripravila 
Muzej revolucije iz Slovenije 
ter Muzej vstaje 41 iz Tito-
vih Užic. Prvič je razstavlje-
no tudi gradivo o povojnem 
sodelovanju med izgnanci in 
njihovi domačini, organizaci-
jami združenega dela, kultur-
nimi skupinami itd. To raz-
stavo bodo kasneje prenesli 
tudi v druge srbske kraje, čez 
dve leti, ko bodo priÈli v Slo-
venijo zdajšnji gostitelji pa 
še 'K nam. 

Janko Zevart, predsednik 
Koordinacijskega odbora za 
pripravo letošnjega, zdaj že 
šestnajstega vlaka BIE 78: 
»Vlak BIE je samo zunanja 
manifestacija stalnega sodelo-
vanja med občinami in ljud-
mi na različnih področjih. 
Pri letošnjem vlaku sodeluje 
28 slovenskih in 30 srbskih 
občin, ki so skoraj vse med 
seboj pobratene. Letošnji pot 
niki bodo v Srbiji prebivali v 
36 občinah. Tudi v Sloveniji 
je prišlo do sprememb, saj 
so z vlakom odpotovali tudi 
tisti, ki so sicer bili izgnani, 
občine oz. kraji, kjer danes 
živijo pa ne sodelujejo stal-
no v takšni manifestaciji, kot 
je ta vlak.« 

Slovensko de^;egacijo (16 
članov) vodi podpredsednik 
Republiške konference SZDL 
Beno Zupančič (slednji bo 
tudi slavnostni govornik na 
prvem mitingu prijateljstva 
na železniški postaji danes — 
četrtek — v Topčideru pri 
Beogradu): »Ena najbolj bi-
stvenih stvari ob vsa'iíem vla-
ku BIE, je ta, da vidimo, kaj 
se je dogajalo v obdobju med 
dvema vlakoma.« 

Na mitingu v Ćupriji bo 
slavnostni govornik predsed-
nik Občinske konference 
SZDL Celje in vodja celjske 
delegacije Jože Volfand, v 
Kraljevu pa predsednik skup-
ščine občine Maribor Rafael 
Raspet. 

V »Celjskem tedniku« z 
dne 21. septembra 1962, torej 
takrat, ko je prvič pripeljal 
vlak gostitelje k izgnancem, 
smo lahko na prvi strani v 
sestavku pod naslovom »Pre-
hitro slovo« prebrali misli po-
kojnega slovenskega domolju-
ba, literata, učitelja in čast-
nega občana Celja Frana 
Rosa, ki je med drugim ob 
slovesu v Celju dejal: »Hva-
la ti, veliko in zlato srbsko 
srce in vam, srce Bosnef in 
Hrvatske! . . . 

Naj še dolgo vozi vlak z 
dvema čudovitima besedama, 
ki sta najljubši našega tova-
riša Tita: BRATSTVO in 
ENOTNOST! 

Stran v NT je pripravil 
in uredil: 

TONE VRABL 

DELEGACIJA ZA VLAK 
BRATSTVA iN ENOTNOSTI 

OBČINE SLOVENSKE KONJICE 
FRANC HLASTEG, vodja delegacije, &eki'etar CK SZDL 

Slovenske Konjice 
FRANJO TIC, delegat ZZB NOV 
JOŽE FIDERŠEK, delegat Kulturne skupnosti 
JOŽE PETTELINEK, član izvršnega sveta skupščine 

občine 
ZC>FKA PAVLIC, predsednica sveta za družbeno aktiv-

nost žensk pri OK SZDL 
DEJAN BRECKO, delegat aktiva mladih zadružnikov 

^»slednje leto (1962) je vlak BIE pripeljal v Slovenijo. Radeta Novakovića (drugi z de.sne) 
^ Milka (levo) in Tone (desno) Vrabl ob vseh ostalih družinskih članih sprejela kot 
^ ј е s r c e . . , Tako so delali iu še delajo vsi. Res, izjemno široko, toplo, euteče je JU(3iO-
^VANKSO SRCE. 

OB VLAKU BIE 78 
Pred leti, ko srno tudi potovali z vlakom BIE v Sr-

bijo, so nam ljubeznivi domačini " ćupriji pripravili 
na jesensko odetih širokih poljih s požeto in v snope 
povezano koruznico lov na fazane. Lova smo se udele-
žili samo trije Celjani — doktor Milan Aleksic. takrat-
ni vojak, danes pa eden izmed urednikov ljubljanske 
televizije Jure Pengov in avtor tega zapisa. Prvega faza-
na (in edinega) je ustrelil (kot se spodobi) vojak Jure 
Pengov, ki je kasneje tudi uspešno prestal lovski krst. 

Pred štirimi leti smo med vlakom doživeli tudi po-
roko! Poročil se je in to v Ćupriji Dare Zavšek s Cu-
prijanko. Danes oba srečno živita v Žalcu. To je tisti 
Dare, ki zdaj tudi tako Iei>o riše! Ljubezen resnično 
ne pozna meja! 

Z letošnjim vlakom potuje in skrbi za zdravje ter 
dobro ïKDcutje potnikov tudi celjska zdravnica Nada 
Sterle, ki bo med vožnjo oz. obiskom v Srbiji 13. okto-
bra tudi praznovala rojstni dan. Čestitamo! 

Verjetno eden izmed redkih, ki je bil aktivno priso-
ten na vseh dosedanjih šestnajstih vlakih BIE je tudi 
av-lor tega zapisa, ki je med drugim na mitingu ob 
prvem vlaku leta 1961 v Gornjem Milanovcu recitiral 
Kajuhovo pesem »Kje si, mati«. V kulturnem pro.çra-
mu sta poleg igralca mariborskega gledališča sodelo-
vala tudi Vitkov narodrd ansambel in Planinski oktet. 
Kako hitro teče čas! 

Originalni posnetek, ki sem ga паргалч1 leta 1961, ko je po vojni prvič organizirano odpe-
Svračkovci« pri Gornjem Milanovcu, kamor so bili med vojno izgnani moji starši in so» 
Ijal vlak BIE nekdanje izgnance v Srbijo. Posnetek je bil napravljen pred hišo v »selu 
rodniki ter našli kot рол-sod drugje vsi ostali topel dom pri bratu .Srbu! 

Neka j dni p red odho-
dom le tošnjega vlaka 
B I E 78 v S rb i jo k pri-
j a t e l j em smo zaprosili 
za pismeaai prispevek 
tudi redakci jo lista 
»NOVI PUT«, ki izhaja 
v Svetozarevu. Dobili 
smo odgovor, katerega 
ob j av l j amo skrajšane-
ga, dobili p a smo tudi 
posnetek za rad i j sko 
oddajo . Med drugim 
piše urednik časnika 
»Novi put« L jubomi r 
Isailovic: 

»Kako se bliši 12. ok-
tobar — dan k a d a će 
stići dragi gosti iz Slo-
venije, u Svetozarevu, 
Ćupri j i i Parać inu ose-
ća se p rava pretpraz-
nična a tmosfe ra , jer se 
svi t r u d e da vra te 
»dug« za izvanredni do-
ček od p re dve godine 
kada je voz išao iz Sr-
b i je za Sloveniju. 

. . . Poš to za jedno sa 
gost ima stižu i delega-
ci je društveno-politič-
kih organizaci ja t r i ju 
slovenačkih opština, za 
vreme boravka voza 
»Brats tvo i jedinstvo« 
obaviće se 1 niz razgo-
vora u k o j i m a će biti 
reöi o rezul ta t ima do-
sadašn je s a r a d n j e i 
p lanovima za da l ju sa-
r a d n j u na pr iv rednom, 
k u l t u r n o m ili sport-
skom planu. 

. . . T a k o će u Ćupri j i 
boravi t i delegacija Ce-
l ja , pa će predstavnici 
dve ju zbra t iml jen ih ko-
т г ш а moći da izreknu 
zajednički zakl jučak da 
je dos ta u rad j eno , ali 
i da ima mnogo poslo-
va ko j i o s t a ju za na-
redni per iod. Celisike 
fabr ike »AERO« i »CIN-

V SRBIJI 

KARNA« već i m a j u 
svoje pogone u ćupr i -
ji, a dos ta proizvoda iz 
čupriskiih f ab r ika pro-
da.je se u trgovini Ce-
l j a . . . 

. . . ćupr i čan i će, ina-
če, imat i na jv iše gosti-
ju — preko 100, ali će, 
kao i ran i je umet i da 
ih dočekaju i ugoste 
j e r će zajednički pro-
slaviti dan oslobodje-
n j a g rada — 13. okto-
bar . Ovoga p u t a plani-
rali su da ih povedu 
na izlet do Kra.gujevca, 
Topole i Arandjelovca. 

. . . Za vreme od 11 
časova na dan 12. ok-
tobra , Svetozarevo će 
bit i š i rom otvoreno za 
goste iz Slovenije. 

. . . Parać inska komu-
na ove godine po prvi 
pu t dočekuje goste iz 
voza »Bratstvo i jedin-
stvo«. Paraćinci nisu 
želeli. da »zaostanu« za 
k a m š i j a m a iz ć u p r i j e 
i Svetozareva, pa će iz 
ć u p r i j e gde će se voz 
z a s t a v i t i 12. o k t o b r a 
oko 12 časova, Paraćin-
ci preuzet i svoj ih deset 
porodica. 

. . . »Ovdje je za vre-
m e ra ta boravio veliki 
b r o j Slovenaca iz Ce-
l j a i okoline, pa pozi-
vamo preko »Novog 

tednikr:< i Radio Celje 
sve one kojd su nekada 
boravil i ovde i radiU u 
š t a o f a r i da se n a m ja-
ve i dod ju , ako ne pre , 
onda sa na redn im vo-
zom . . .« kaže predsed-
nik Opšt inske konfe-
renci je SSRN Miloš 
Drakulović ističući da 
će u Parać inu bit i pra-
vo vesel je j e r će sa 
deset porodica stići i 
slovenački o r k e s t a r . . . 
ko j i će p rvo boravi t i u 
Parać inu zat im u ću-
pr i j i i Svetozarevu. 

. . . Paraćinci će inače 
za jedno sa svoj im go-
s t ima proslavi t i 13. ok-
toba r — Dan oslobo-
d j e n j a grada. Za 14. 
ok tobar p redv id j eno j e 
za jedničko d ruga r sko 
veče na k o j e m će bit i 
i preds tavnic i Krap ine 
iz SR Hrva t ske sa ko-
jom je Parać in bra t im-
Ijen. Poš to će sa vozom 
»Brats tva i jedinstva« 
doputovat i i delegacija 
iz Mur ske Sobote može 
se očekivati da će to 
bit i početak razgo>:;ra 
o b ra t imi ienj u Paraći-
na i Murske Sobote . . .« 

(Tako urednik časni-
ka »NOVI PUT« iz Sve-
tozareva) 

LJUBOMIR 
I S A I I O V I Ć 







S POTI PO KITAJSKI (8) 

Od zmage kitajske sociali-
stične revolucije v letu 1949 
pa do leta 1960 je imela na 
celotno kitajsko politično, go-
spodarsko in kulturno življe-
nje izredno velik vpliv Sov-
jetska zveza, ki je hotela, da 
bi Kitajska grcidila sociali-
zem po čistem sovjetskem 
vzorcu. 

Tako, kot je nrše najvišje 
politično in partijsko vod-
stvo s tov. Titom na čelu 
odklonilo kopijo sovjetskega 
socializma, vsled česar je pri-
šlo v letu 1948 do znanih 
informbirojevskih zapletov, 
se je zgodilo tudi s Kitajsko. 
Danes po osemnajstih letih 
razkola se odnosi med so-
sednjima velikanoma niso 
prav nič izboljšali — lahko 
bi rekli celo poslabšali. 

Ko smo si v nedeljo, 7. 
maja, v šanghaju ogledovali 
razstavo dosežkov kitajske 
težke, lahke in avtomobilske 
industrije, elektronike ter in-
dustrije blaga za široko po-
trošnjo smo dobili vtis, da 
je ta razstava vema kopija 
moskovske razstave. Projekt 
za stavbe in celotno razsta-
višče so napravili Rusi in 
in pod njihovim vodstvom so 
tudi pričeli z gradnjo. Raz-
kol v letu 1960 je povzročil, 
da so Rusi odšli in Kitajci 
so sami dokončali razstavi-
šče, ki je v značilnem stali-
nističnem gradbenem slogu. 

Na razstavi smo se prepri-
čali, da se Kitajci izredno 
trudijo ujeti korak z ostalim 
razvitim svetom in da so 
njihovi dosedanji uspehi iz-
redni. S svojo neizčrpno su-
rovinsko bazo ter pridnostjo 
in vztrajnostjo delovnih mas 
se hitro dvigajo — vendar 
kar je bilo zamujeno v sto-
letjih se ne da nadoknaditi 
v desetletju. 

Zvečer smo si ogledali cir-
kuško predstavo v zidani 
dvorani in ne tako kot pri 
nas pod šotori. Dvorana 

PIŠE: ERNEST REČNIH 

sprejme 3000 gledalcev in je 
bila seveda polna. Program 
je bil v glavnem akrobatski, 
nastopali so pa tudi s psi, 
medvedi in opicami. Ogled 
takega programa je res en-
kraten — točka je sledila 
točki in dve uri sta kar na-
enkrat minili. Mojstri moj-
strov so v ekvilibristiki, to 
je umetnosti vzdrževanja rav-
notežja, ki meji že skoraj na 
breztežnost. 

Vsako od dvanajstih juter, 
kolikor smo preživeli na Ki-
tajskem, smo bili priče ju-
tranji telovadbi ljudskih mno-
žic. Ljudje telovadijo pred 
hišo, kjer stanujejo, na zele-
nicah, na avtobusni postaji, 
na pločnikih — kjer je pač 
količkaj prostora. Verjetno se 

zavedajo tistega latinskega re-
ka: »Mens sana in corpore 
sano!« — zdrav duh v zdra-
vem telesu! Pravijo, da je na 
Kitajskem razmeroma malo 
srčnih obolenj, verjetno tudi 
ta telovadba nekoliko pripo-
more k temu. Tudi trebuš-
nikov je videti bolj malo — 
nizkokalorična hrana ne po-
vzroča debelen j a — po tej 
plati bi jih kazalo posnemati! 

čistoča na mestnih ulicah 
v gostinskih lokalih in sred-
stvih javnega prometa je brez 
primere. Pred leti smo se 
smejali, ko so Kitajci napra-
vili cele »pogrome« na muhe, 
komarje, vrabce, miši in pod-
gane. Kljub temu, da je bilo 
v času ko smo bih na Ki-
tajskem že precej toplo, ni-, 
smo opazili niti ene muhe. 
Tudi vrabčjega čivkanja ni-
smo slišali, kljub temu, da 
je bilo okoli hotelov mnogo 
drevja. Kako je s komarji ne 
vem — na hotelskih oknih so 
bile mreže, sicer pa če so 
komarji ni nič čiidnega, saj 
je njihov namakalni sistem 
tako razvejan, da je za ko-
marje dovolj »terena«. 

Na avtobusnih in trolejbu-
snih postajah vlada neverje-
ten red. Ljudje se disciplini-
rano postavijo v vrsto kakor 
so prišli in ko vozilo pripe-
lje pri vstopanju ni nobenih 
težav in ix)teka izredno hi-
tro. 

SE ZGODI 
Janes prosi Ančko za roko: 
— Jaz sicer nisem bogat, sem pa edini 

nečak bogatega strica! 
Tri dni pozneje je bila Micka Janezo-

va teta. 

ZA VSAK PRIMER 
Kmet stoji na postaji s kovčkom v 

eni in mašno knjižico v drugi roki. Ne-
kdo ga vpraša: 

— Stnc, kam pa, kam? 
— V mesto. Pravijo, da je tam veliko 

lepih babmc. 
— No, no, stric. Kaj pa mašna knji-

žica? 
— Ce bo res tako luštno, bom morda 

ostal čez nedeljo. 

ZA CENO GRE 
— Micka, bi šla z mano v posteljo za 

milijon? 
Micka zardi, a vseeno prikima. 
— Bi bilo dovolj deset jurjev? 
Micka ogorčeno: 
— Za kakšno me pa imaš? 
— To sva 'že razčistila pri mUijonu, 

zdaj gre samo za ceno. 

VSE ЋА ZDRAVJE 
Mati zaskrbljeno sprašuje sina, ki se 

očitno nekam odpravlja. 
— Kam greš, s<inko? 
— V naravo s svojim dekletom. 
— Izogibaj se mokre trave, saj veš, 

kako rahlega zdravja si. 

BELA STARŠA — TEMEN MLADIČ 
Lipicanci so med najbolj iskanimi, najbolj prikupnimi in za dresuro primernimi konji. 

Nič čudnega ni, da so ta grla v vseh znanih visokih šolah jahalne umetnosti, da so prvi 
med živalskimi »zvezdami« cirkusov itd. Vzreja lipicancev je stoletja dolga. Med predniki 
je tudi iskrivi arabski žrebec temne barve. S selekcijo in križanjem so strokovnjaki ustva-
rili lipiško belo pasmo. Posebnost pa je, da so mladiči vselej temne barve in šele z leti 
dobijo značilno belo barvo. Na našem posnetku lipiška kobila z žrebičkom. 

NEMŠKI VIKENDI 

Kaže, da nekateri razisko-
valci na Nemškem, nimajo 
pametnejšega dela, ko da ku-
kajo svojim sodržavljanom v 
posteljo. 

Tako so sestavili statisti-
ko, po kateri sta pri Nem-
cih sobota in nedelja rezer-
virana dneva za ljubezen. Ob 
ponedeljkih je ljubezen malo-
ne tabu — zatišje po nevih-
ti. Vsak štirinajsti par smuk-
ne v pKDsteljo v nedeljo po 
kosilu. 87 odstotkov Nemcev 
se še vedno najraje ljubi v 
temi. 27 odstotkov parov se 

»med tem« rado gleda v 
o č i . . . itd., itd. 

Pa dviga profesor dr. Pe-
ter Simon svareči prst in 
svari Nemce obeh spolov: 

»Ne ljubite se samo ob do-
ločenih dneh. To drustrira 
oba partnerja. Bodite pri 
ljubezni fleksibili!« 

Imajo pa Nemci tudi črne 
vikende. Med tem ko se eni 
ob koncu tedna ljubijo, pri-
haja pri drugih parih ob so-
botah in nedeljah do ostrih 
prepirov. Pri 13 odstotkih 
nemških parov pride ob kon-

cu tedna do zakonskih pil 
pirov, ker so ves teden a 
kali na proste dni, ko j 
pridejo, je tu razočaranje. | 

četrtina prepirov nastaa 
zaradi denarja, 20 odstottoáj 
mož se kisa, ker žene noà 
jo v njihove priljubljene ^ 
stilne, tretji in četrti v z ^ 
za spore so otroci in starj 
zakoncev. Do sporov pridi 
navadno zvečer, potem pa l 
bojna sekira pokopana, m 
se velik del teh Nemcev p® 
ključi prej omenjenim, Ï 
spravi v posteljo. 

RODEZIJSKA HISTERIJA 

S STROJNICO Ш VOŽNJO 
STRAH BELCEV PRED ČRNSKIM LJUDSTVOM 

Oborožitev do zob, velja 
deviza belega prebivalstva v 
Rodeziji, kjer se črnska ve-
čina bori za svoje pravice. 
Smithov režim je uvedel 
ostre mere, med njimi obo-
roževanje belega prebivalstva. 
Nikamor brez orožja, pravijo 
beli gospodarji. 

Na našem posnetku je dru-
žina, ki se odpravlja na pot. 
Svoj avto so oborožili z dve-

ma strojnicama, ki so pri-
čvršćene na streho kabriolet 
vozila. Za vsak slučaj na 
vožnji sk02!i črTiSke vasi in 
rezervate. 

Tega naroda ni mogoče na 
večno držati v strahu. Pa ne 
gre samo za bojazen belcev 
za golo življenje. Gre za nji-
hove velikanske dobičke, kaj-
ti v tej deželi, kjer živi v 
rezervatih 6 milijonov črn-

cev se 260.000 belcev šopii 
na najboljši zemlji in jo z» 
seda več kot tretjino. Kot 
pvodeželju, tako je tudi v m®' 
stih. Beli so od črnih strog<i 
ločeni v svojih luksuznih c® 
triih. 

Smithov režim samo P'' 
daljšuje agonijo bele nadvl»' 
de, ki bo prej ali slej imel® 
svoj konec. 
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